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رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم مطرح کرد:

استفاده از سرمایه های خرد 
مردم در پروژه های شهری

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري قم :

هیچ محدودیتی برای اجرای پروژه منوریل وجود ندارد
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بلوار الغدیر خطرناک ترین محور شهری قم ؛ 

آرام سازی ترافیکی نیاز حیاتی 
بلوار الغدیر  

4

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد: 

اختصاص هزار میلیارد تومان به طرح فاضلاب پردیسان

بلوار الغدیر قم طی ۵ سال گذشته با بیشترین تعداد تصادف، 
خطرناک ترین محور شهری قم لقب گرفته و بنظر می رسد 
سامانه های  توسعه  و  ترافیکی  آرام سازی  به  مربوط  مباحث 

هوشمند حوزه حمل ونقل و ترافیک باید در آن جدی گرفته 
و  مسئوولان  های  صحبت  گزارش،  این  براساس  شود. 
پایش های انجام گرفته از حجم تصادف ها و سوانح حاکی از این 

فرصت های سرمایه گذاری شهرقم تا افق ۱۴۰۴ تدوین می شود
مردمی  مشارکت های  و  سرمایه گذاری  سازمان  رئیس 
شهرداری قم با اشاره به اینکه قالب جدیدی از سرمایه گذاری 
با عنوان سهام پروژه در حال آغاز شدن است، گفت: در 
این حالت تلاش خواهیم داشت پروژه ها را به بورس برده 

و از سرمایه های خرد مردم استفاده کنیم تا آن ها نیز درگیر 
پروژه های شهری باشند. علی رمضانی در حاشیه تور بازدید 
اصحاب رسانه از پروژه های حوزه سرمایه گذاری شهرداری 
قم با اشاره به اینکه بخشی از درآمدهای شهرداری از محل 

نگاهی به نقش کشورهای معاند در رخدادهای اخیر؛

هزاران خنجر بر پیکر ایران 
آنچه مسلم است اعتراضات اخیر از نظر ماهیت با ناآرامی های سال های گذشته در کشور از تمام ابعاد 
متفاوت است، از بعد برنامه ریزی، مدیریت بحران، نوع، شکل، اهداف و غیره متفاوت است. ما در سال 
های گذشته به تدریج از اعتراضات صنفی و اقتصادی وارد یک جنگ ترکیبی و هیبریدی پیچیده و همه 
جانبه شده ایم، به جرأت می توان گفت اکنون در خط رأس قرار داریم و به سمت قله پیش می رویم. اگر 
چه این به معنی نفی کاستی ها، نارسایی ها، غفلت ها، اهمال ها، آسیب ها و کمبودها نیست ولی این 
شرایط حاصل برنامه ها و طراحی های آمریکا و متحدانش است. این موضوع نشان می دهد دشمن نه 
تنها به دلیل رفتارها و عملکرد جمهوری اسلامی ایران بلکه به دلیل ماهیت کشورمان نیز با ما تخاصم و 
دشمنی دارد. سیر روند تحرکات نیز این بار برخلاف موارد قبل از مرحله اقتصادی، فرهنگی و سیاسی 
شروع نشده تا به مرحله امنیتی برسد بلکه از ابتدا با تلاش برای امنیتی نمودن فضا و تبدیل سریع آن به 
مرحله مسلحانه طراحی گردیده است.  ایران هراسی و اسلام هراسی مانند دو همزاد در قالب یک برنامه 
تبلیغی، احساسی، سطحی و مبتنی بر تصمیمات لحظه ای دولتمردان آمریکا و متحدانش نیست، بلکه 
یک برنامه اقدام علیه جمهوری اسلامی ایران و مقدمه ای برای طرح جامع براندازی می باشد. اهداف 
این برنامه تأمین امنیت رژیم صهیونیستی، کشورهای دوست آمریکا در منطقه، مقابله با محور مقاومت 
بویژه حرکت های مردمی در عراق، سوریه، یمن، بحرین و عربستان، مقابله با قدرت فرهنگی، تمدنی، 
نرم و اقناعی جمهوری اسلامی ایران، مقابله با ابتکارات ضد تحریمی در عرصه اقتصاد و متوقف نمودن 
فناوری رو به رشد ایران، خود اتکایی، مقابله با کنترل انرژی در خلیج فارس و منطقه توسط ایران، به چالش 
کشیدن توان بالقوه و حتی بالفعل کشور برای مقابله با اهداف نظام یک جانبه و سلسله مراتبی نظم کنونی 

می باشد.
• سطح داخلی: تاسیس صدها تلویزیون و سایت فارسی زبان برای بمباران افکار عمومی مردم ایران با 
بودجه وزارت امور خارجه آمریکا و کمک مالی کشورهای متحد این کشور واقعیتی انکار ناپذیر است که با 
هدف القای نا امیدی، شکست و دو قطبی سازی جامعه، تشدید اختلافات و تبدیل آن از مرحله اختلاف 

به تعارض، کاهش تساهل و مدارا تدوین و دنبال می گردد.
• سطح منطقه ای: مقابله و چالش با جمهوری اسلامی ایران، ایجاد درگیری در مرزهای ایران با 
کشورهای همسایه از طریق آموزش، تجهیز و اعزام گروه های تجزیه طلب به داخل، آموزش، ساماندهی 
و حمایت نرم افزاری و سخت افزاری گروه های تکفیری و سلفی با پوشش حمایت مذهبی و بالتبع ایجاد 
شکاف مذهبی میان ایران با جهان اسلام، تشویق قاچاق با هدف تامین منابع مالی گروه های معارض 
داخلی و وارد نمودن مقادیر متنابهی اسلحه، ملزومات و سخت افزار به داخل ایران، تاسیس دفتر ایرانیان 
در دبی از سال ۲۰۰۶ به عنوان یک هاب ضد ایرانی در منطقه از مهم ترین مصادیق اقدامات منطقه ای 

آمریکا و کشورهای متحد آن می باشد.
• سطح بین المللی: ایجاد مشروعیت مقابله سخت با جمهوری اسلامی ایران با ایجاد تصمیمات 
گروهی شورای اروپا، قطع نامه های شورای حقوق بشر، قطع نامه های شورای امنیت سازمان ملل و در 

صورت مواجه با مخالفت اعضا طرح در مجمع عمومی سازمان ملل می باشد.
راهکار مقابله

1-  توجیه افکار عمومی داخل کشور با قالب های جدید، برنامه ریزی دقیق برای ایرانیان مقیم خارج از 
کشور به عنوان فرصت های ممکن و مطلوب کشور، طرح پیشرفت های کشور و بیان خطرات رفتارهای 
مداخله جویانه سایر قدرت ها در امور داخلی جمهوری اسلامی ایران در قالب یک بسته قابل بررسی 

می باشد.
۲- تبیین این واقعیت که در ظرف ۴ دهه گذشته جمهوری اسلامی ایران همواره مورد حمله نظامی 
و اقدامات تروریستی دولت های خارجی )رژیم بعثی صدام، آمریکا و رژیم صهیونیستی(، گروه های 

تروریستی، شرور، تجزیه طلب و تکفیری بوده است.
3-ایران در ظرف این سال ها مهم ترین رکن ایجاد امنیت و ثبات در منطقه بوده و ضمن حمایت از ثبات 
منطقه با گروه های تروریستی، تکفیری و سلفی به ویژه داعش، به صورت مؤثر مقابله و جان و مال افراد 

غیر نظامی را از تعرض وحشیانه این گروه ها حفظ نموده است.
۴-با وجود روند فزاینده قدرت و پیشرفت علمی و حتی نظامی کشور، ایران کاملا مسئولانه و مبتنی بر 
ارزش های پذیرفته شده بین المللی و حتی اخلاقی رفتار نموده است. از مهمترین مصادیق آن کمک 
به مردم و دولت کویت در مقابل حمله صدام علی رغم حمایت ۸ ساله حاکمان آن کشور از صدام حسین 
در جنگ تحمیلی به ایران، پاسخ مثبت به درخواست کمک دولت های عراق و سوریه برای مقابله با گروه 
متوحش داعش در این کشورها ، حمایت از مردم فلسطین در مقابل سرکوب رژیم تبعیض نژادی رژیم 
صهیونیستی، حمایت از مردم افغانستان و پذیرایی ۴۲ ساله از آوارگان افغانستانی و عراقی از مهم ترین 

مصادیق آن می باشد.
5- ضرورت خطاب قرار دادن سیاستمداران مستقل جهان، اساتید، روشنفکران، رهبران، علما، 
اندیشمندان، خبرنگاران برجسته و مستقل برای درک بهتر و آشنایی نزدیک تر آنان از سیاست های 

انسانی جمهوری اسلامی ایران 
۶- تلاش برای همکاری های عمیق تر و وسیع تر اقتصادی، فرهنگی با کشورهای همسایه و منطقه با 

هدف تامین نیازهای اقتصادی متقابل، منافع متوارن و گسترش صلح و آرامش در منطقه 
7- مقابله با برنامه جدید آمریکا و متحدان آن برای درگیری همزمان جمهوری اسلامی ایران با برنامه هسته 
ای، تسیلحاتی )موشکی و پهپادی( با مسائل حقوق بشری و معضلات و مشکلات داخلی با تدابیر ایجابی 

میان جمهوری اسلامی ایران و کشورهای همسایه و همسو در جهان میسر خواهد بود.
۸-تدوین برنامه های برای نمایش واقعیت پس پرده اتفاقات و رخدادهای در کشور از جمله تلاش 

آمریکا و کشورهای اروپایی برای همسان سازی ایران هراسی با اسلام هراسی
کارشناس مسایل بین الملل

طی مراسمی که در گلزار شهدا علی بن جعفر )ع( قم برگزارشد؛ 

تجدید میثاق دانش آموزان دهه هشتادی 
و نودی قمی با رهبرمعظم انقلاب

 آیین تجدید عهد و میثاق یکهزار نفر از دانش آموزان و نوجوانان دهه هشتادی و نودی 
با مقام معظم رهبری و شهدای انقلاب اسلامی روز پنجشنبه در گلزار شهیدان علی بن 

جعفر)ع( قم برگزار شد.
براساس این گزارش، دانش آموزان با حمل پرچم های جمهوری اسلامی  و تمثال های امام 
راحل ، رهبر معظم انقلاب و شهید حاج قاسم سلیمانی، در حالی که دستان یکدیگر را به 
نشانه اتحاد و همبستگی گرفته بودند، با شعار "لبیک یا خامنه ای"، متن میثاق نامه با رهبری 
را قرائت کردند. در این آیین که با قرائت آیه هایی چند از کلام الله مجید و اجرای سرود مقدس 
جمهوری اسلامی توسط رزم نوازان فراجای استان همراه بود، سرود دانش آموزی میثاق که 
برای کنگره ملی شهدا و سالگرد شهادت سردار مهدی زین الدین تهیه شده بود برای نخستین 
بار اجرا  شد. دانش آموزان با پیشانی  بندهای منقوش به عبارت "ما ملت امام حسینیم" و با 
فریادهای کوبنده "مرگ بر آمریکا، مرگ بر اسرائیل، مرگ بر انگلیس، مرگ بر آل سعود، مرگ 
بر منافق و مرگ بر فتنه گر ،اوج خشم و انزجار خود از جنایت ها و فجایع به وجود آمده توسط 
استکبار جهانی و مزدوران آن به ویژه شهادت تنی چند از نمازگزاران حرم مطهر شاهچراغ )ع( 
از جمله سه  شهید دانش آموز  این حادثه تروریستی را نشان دادند. دانش آموزان همچنین 
با حضور بر مزار شهدای گلگون کفن انقلاب اسلامی، ضمن قرائت فاتحه و نثار شاخه های 
گل به مقام شامخ آنان ادای احترام کردند. مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری 
مساجد استان قم در حاشیه این مراسم گفت: در حوادث و اغتشاشات اخیر شاهد بودیم 
اقلیتی به واسطه امپراطوری رسانه ای و معاندین خارج از کشور جلوه گری های سیاهی 
داشتند. حجت الاسلام و المسلمین محمدرضا حیدری افزود: با توجه به اتفاقات اخیر این 
مراسم با حضور دهه هشتادی ها و نودی ها برگزار و از جریانات اخیر اعلام برائت شد. وی 
با اشاره به اینکه رهبری فرمودند دهه هشتادی ها سرنوشت ساز هستند گفت: کودکان و 
نوجوانان و جوانانان در این اجتماع حضور یافتند و با رهبر و آرمان های انقلاب میثاق می 
کنند.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم دراین مراسم با گرامیداشت شهیدان انقلاب 
اسلامی و جنگ تحمیلی، جایگاه رفیع شهدا را مورد توجه قرار داد و گفت: طبق فرموده 
قرآن کریم، شهیدان زنده اند و نزد خداوند روزی می خورند. امیر علی عموزاده در ادامه با بیان 
اینکه شهیدان نظاره گر اعمال و رفتار ما هستند تاکید کرد: با تلاش برای ترویج فرهنگ ایثار و 

شهادت و تداوم راه شهیدان، با آرمان های بلندشان تجدید عهد و پیمان ببندیم.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی وگردشگری قمخبرداد:

افزایش دو برابری سقف وام مشاغل 
خانگی و صنایع دستی 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی وگردشگری قم از افزایش دو برابری سقف وام 
مشاغل خانگی و صنایع دستی خبر داد.

علیرضا ارجمندی در حاشیه نشست فعالان حوزه میراث فرهنگی و صنایع دستی قم با 
استاندار با اعلام افزایش دو برابری سقف وام مشاغل خانگی و صنایع دستی گفت: این 
میزان تسهیلات تا پیش از این حدود 5۰ میلیون تومان بود که با موافقت استاندار این میزان 
تسهیلات به 1۰۰ میلیون تومان با یک ضامن رسید. علیرضا ارجمندی همچنین از آغاز 
مطالعات ایجاد شهرک عقیق در قم خبر داد و گفت: با ایجاد این شهرک، رشد و توسعه 
خوبی در حوزه صنایع دستی قم را شاهد خواهیم بود. شهرک عقیق قم پس از پایان مراحل 
مطالعاتی و مصوبه شورای برنامه ریزی، قرار است در ۲۰ هکتار و در محدوده عوارضی قم 

تهران ایجاد شود.

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم:

 ایران به چالش مهم آمریکا تبدیل شده است

خطیب نماز جمعه قم با بیان که ایران به چالش و رقیب آمریکا تبدیل شده 
است گفت: به اعتراف برخی اسناد امنیت ملی آمریکا، جمهوری اسلامی مدل 
و الگوی دیگری در برابر لیبرال دموکراسی آمریکا در جهان ارائه کرده که برای آنها 

تهدیدکننده محسوب می شود. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های این هفته نماز جمعه قم، 
با انتقاد از مواضع اخیر جو بایدن رییس جمهور آمریکا، مبنی بر آزادسازی ملت 
ایران از دست جمهوری اسلامی، افزود: رییس جمهور آمریکا چالش های زیادی 
در آینده خواهد داشت که یکی از مهمترین آنها، قدرت و اقتدار ایران خواهد بود.

حضور آگاهانه مردم توطئه های دشمنان را خنثی می کند 
وی تصریح کرد: سیاست بی ثباتی کشورهای همسایه برای بی ثبات کردن 
این  در  دشمنان  آمریکاست،  خارجی  سیاست  مهم  اولویت های  جزو  ایران، 
سیاست نیز شکست خواهند خورد و برخی نشانه های آن نیز مشخص شده 

است.
وی با اشاره به این که دولت سیزدهم نگاه مثبتی بر ارتباط با تمام جهان به 
جز چند کشور خاص دارد، اضافه کرد: با توجه به نگرانی دشمنان از موفقیت و 
پیشرفت های داخلی، مسائلی مانند آشوب های داخلی و مسایل حقوق  بشری 

را در پیش گرفته اند.
خطیب جمعه قم گفت: حضور آگاهانه مردم در صحنه های دفاع از انقلاب 

توطئه های آمریکا و دشمنان را خنثی کرده است.
تاکید رهبر معظم انقلاب بر افشای دروغ و فریب دشمنان

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به هشدار چند ماه گذشته مقام 
معظم رهبری در خصوص پایه ریزی اعتراضات مردمی با استفاده از بستر فضای 
مجازی و مزدور پروری توسط دشمنان، تصریح کرد: بر اساس منویات رهبری 
معظم انقلاب جلوگیری از هویت زدایی از انقلاب و کم رنگ شدن یاد امام راحل، 
مانع شدن از تسلط مجدد ارتجاع، افشای دروغ و فریب جنگ روانی، تبیین به بن 
بست نرسیدن انقلاب، تولید عمل صالح از سرمایه ایمان مردم، تذکر نسبت به 
نارسایی و مشکلات جاری و بازی نکردن در زمین دشمن از نان شب برای جامعه 

ما واجب تر است.
سال ۲۰۳۰ آخرین هژمونی و تسلط آمریکا است

حسینی بوشهری با اشاره به تعبیری در سند امنیت ملی آمریکا، یادآور شد: در 
این سند به صراحت بیان شده که هژمونی آمریکا در سال ۲۰3۰ به پایان خواهد 
رسید و دوران تک قطبی به پایان خواهد آمد و دوران چندقطبی آغاز خواهد شد.
وی ادامه داد: علاوه بر این از سال ۲۰3۰ به بعد کمبود انرژی، تغییرات آب 
و هوایی، بالارفتن قیمت غذا، بیماری های واگیردار و غیره جزو چالش های 

اساسی آنها خواهد بود.
وی در ادامه با انتقاد از کاهش سرانه کتابخوانی بیان کرد: فضای مجازی چنان 
چتر مخرب خود را بر اندیشه جامعه گذاشته که کتابخوانی و اندیشه فاخر عملا 

به حاشیه رفته است.
علامه  ارتحال  سالگرد  به  اشاره  با  همچنین  رهبری  خبرگان  مجلس  عضو 
محمدحسین طباطبایی مفسر قرآن کریم همزمان با ۲۴ آبان ماه، تصریح کرد: 
این اندیشمند بزرگ معاصر علاوه بر نگارش آثار مکتوب گران بها، شاگردان بزرگی 

نیز تقدیم انقلاب اسلامی کرد.
حسینی بوشهری همچنین به سالگرد ارتحال علامه محمدتقی جعفری در ۲5 
آبان اشاره کرد و گفت: این شخصیت علمی نیز در دانشگاه ها و حوزه علمیه 

بسیار تأثیرگذار بود.

و  بهترین  کننده  ارائه  ایرانی  جات  شیرینی  کلکسیون    
معروفترین شیرینی جات سنتی شهرهای مختلف کشور در 

قم  گشایش یافت .
مدیراین فروشگاه در گفتگو با خبرنگار ما گفت : در این 
کلکسیون ، اکثر شیرینی جات معروف ایران از بهترین برندها  
گردآوری شده تا شهروندان بتوانند بدون صرف وقت و هزینه 
برای سفر به استانهای مختلف ، شیرینی مورد علاقه خود را 

در قم خریداری کنند .
شاکری، قیمت بسیار مناسب این نوع از شیرینی ها را مورد 
توجه قرار داد و تاکید کرد:  این محصولات ، قیمت بسیار 
کمتری درمقایسه با سایر شیرینی های موجود ، دارد که 

میتواند در اقتصاد خانواده ها بسیار اثر گذار باشد .
شاکری افزود : مسقطی و بادام سوخته شیراز، کلمپه و 
قاووت کرمان ، قطاب ، باقلوا و پشمک  یزد ، نان برنجی و کاک 
کرمانشاه ، ریس و نوقا و قرابیه تبریز ، پادرازی و نون چایی 
قزوین ، گزو پولکی و سوهان عسلی اصفهان ، کلوچه سنتی 
کاشان ، نقل و باسلوق ارومیه از جمله شیرینی جات ایرانی 

است که در این فروشگاه  عرضه میشود .
زائران و گردشگران  را در جذب  ویژه قم  ، موقعیت    وی 
خارجی مورد توجه قرار داد و تاکید کرد: با راه اندازی این 
واحد،  توریست های دیگر کشورها نیز در سفر به قم ، میتوانند  
علاوه بر تهیه بهترین سوهان قم ،شیرینی جات سایر استانها 

را به سادگی در قم تهیه کنند و سفیر فرهنگ و سنت ایرانیان 
در کشورهای متبوع خود باشند.

آمادگی  فروشگاه  این  کرد:   خاطرنشان  شاکری  محمد 
دارد سفارشات شهروندان و سازمانها و نهادهای مختلف را 
برای پذیرایی در مجالس و همایشها در اسرع وقت و با قیمت 
بسیار مناسب تهیه و در اختیار آنان قرار دهد. همشهریان 

عزیز میتوانند. از طریق    تلفن. ۰۹1۲۲53۰۹5۰ یا لینک  
shirini collection در. ایتا. با این فروشگاه در تماس باشند 

تماس  موبایلی. با. ۰۹1۲۲53۰۹5۰ امکان پذیر است .
کلکسیون شیرینی جات ایرانی در بلوار شهید منتظری 
حدفاصل میدان مصلای قدس تا چهارراه حجتیه بین کوچه 

1۶و1۸  جنب هتل الماس قرار دارد .

برای نخستین بار صورت گرفت ؛

افتتاح کلکسیون شیرینی جات سنتی ایرانی در قم 

رئیس قوه قضائیه :
جلوی گلوگاه های فساد گرفته، 

سرمنشأ ها اصلاح شود 
رئیس قوه قضائیــه گفت: رویه ما 
در دســتگاه قضایی آن اســت که 
به جای آنکه ســراغ افــراد برویم، 
بسترها، سرمنشــأ ها و ریشه ها را 
اصلاح کنیــم و جلوی گلوگاه های 
فســاد را بگیریم. حجت الاســلام 
والمســلمین محســنی اژه ای در 
اســتان  اداری  شــورای  جلســه 
خراســان جنوبــی، بــا اشــاره به 

آیت الله نوری همدانی:
باید به خواسته های مردم توجه 

جدی شود

2

رئیس جمهور: 
تحریم و بی ثبات سازی ۲ خطای 

راهبردی دشمن است
آیت الله حسین نوری همدانی از 
مراجع تقلید بابیان اینکه شرایط 
سروســامان  مــردم  اقتصــادی 
پیــدا کنــد، بــر افزایش ســرعت 
خدمت رســانی به مردم و توجه به 
خواســته های جوانان تاکید کرد.  
وی روز چهارشنبه در درس خارج 
خود در مســجد اعظم قم با تاکید 
بر رســیدگی به وضعیت معیشت 

رئیس جمهور بــا بیان اینکه 
وقتی دشمن دید به رغم همه 
خباثت ها و کارشکنی ها کشور 
راه پیشــرفت را طی می کند، 
بــه فکر ایجاد بلوا و آشــوب در 
کشــور افتاد، تصریح کــرد: با 
اطمینان می گویم همچنان که 
سیاســت تحریم های ظالمانه 
دشمن شکست خورد، توطئه  22

در آستانه برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم صورت گرفت؛

افتتاح نمایشگاه ملی کتاب
 دفاع مقدس 

یازدهمین نمایشــگاه ملــی کتاب دفاع مقــدس، انقلاب 
اسلامی و مقاومت در آستانه برگزاری کنگره ملی شهدای 
اســتان در شــهر مقدس قم آغاز به کار کرد.  براساس این 
گزارش در آستانه برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم مطرح کرد؛
کمبود ۱۶ مرکز جامع

 خدمات سلامت 
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طبق 
تشــکیلات در قم نیازمند دو مرکز بهداشتی شهرستان 
و ۴۴ مرکز جامع خدمات ســلامت شــهری هستیم ولی 
متاســفانه درحــال حاضر تنهــا ۲۸ مرکز جامــع خدمات 
سلامت شهری داریم. ســیامک محبی در گفت وگویی با 
اشاره به نیازمندی های اســتان به مراکز بهداشت، اظهار 
کرد: متاســفانه در سالیان گذشــته به دلیل کمبود منابع 
اعتبــاری و نیروی انســانی احداث مراکز بهداشــت جزو 
برنامه های دانشگاه علوم پزشکی نبوده است. وی با بیان 
اینکه تجربه دوسال کرونا اهمیت احداث این مراکز را نشان 

برای نخستین بار صورت گرفت ؛
افتتاح کلکسیون شیرینی جات 

سنتی ایرانی درقم 
  کلکســیون شــیرینی جات ایرانی ارائه کننده بهترین و 
معروفترین شیرینی جات سنتی شهرهای مختلف کشور 
در قــم  گشــایش یافت . مدیرایــن فروشــگاه در گفتگو با 
خبرنگار ما گفت : در این کلکســیون ، اکثر شیرینی جات 
معروف ایران از بهترین برندها  گردآوری شده تا شهروندان 
بتوانند بدون صرف وقت و هزینه برای ســفر به استانهای 
مختلف ، شــیرینی مورد علاقــه خود را در قــم خریداری 
کنند. شاکری، قیمت بسیار مناسب این نوع از شیرینی ها 
را مورد توجه قرار داد و تاکید کرد:  این محصولات ، قیمت 
بسیار کمتری درمقایسه با سایر شیرینی های موجود ، دارد  4

2

8

1

مهندس بهشتی معاون سابق عمرانی استانداری قم :

ویلایی سازی درطرح ملی مسکن درکلانشهرها اشتباه است
قمی ها تمایلی به سکونت خارج از بافت شهررا ندارند 

بهسازی بافت های فرسوده باید در اولویت قرارگیرد
قم ظرفیت شکل گیری یک شهر جدید را ندارد
توسعه شهرباید از لحاظ هندسی متوازن باشد 

شهرقم نباید از یک نقطه توسعه پیدا کند 
آپارتمان نشینی درقم برگشت پذیر نیست
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دفاع سایبری را جدی 
بگیریم

بحث استراتژی های دفاع سایبری حول مسائل 
گوناگونی مطرح می شود؛ که در میان آنها مهم ترین 

مسئله این موضوع است که آیا اهمیت خسارات بالقوه ناشی از حملات سایبری 
می تواند به کارگیری یک سیستم پیچیده برای اجرای این دو نوع بازدارندگی را 

توجیه کند یا خیر؟
یافتن پاسخی مناسب به این پرسش بسیار دشوار است، زیرا اطلاعات موجود 
ناچیز بوده و اغلب از سوی منابعی ارائه شده اند که بی طرفی آنها مورد تردید است. 
در واقع نمی توان به سادگی شدت حقیقی خطرات سایبری را )یا به عبارت دیگر 
اقدامات خصمانه دائمی ای که سیستم های اطلاعاتی در سطح جهان را تحت 

تاثیر قرار می دهند( به طور قطع تعیین کرد.
پیش از هر چیز شناسایی مسئولین یک حمله عمقی یا گروهی که حملات 
گوناگون را ترتیب می دهند، عموما بسیار دشوار و زمان بر است. حتی در برخی 
مواقع تعیین قطعی مسئولیت و همدستی برخی بازیگران غیرممکن به نظر می 
رسد. در حقیقت، امکان فعالیت از طریق پل زدن به سرورهای دیگر و به کارگیری 
تجهیزات فنی ایی که ردپاها را پنهان می کنند، موجب می شود که تخصیص یک 
جمله به بازیگران )در صورتی که هیچ کس مسئولیت آن را بر عهده نگیرد( به امری 
غیر قطعی تبدیل شود. با این همه، با به کارگیری تمامی منابع اطلاعاتی و نظارتی 
موجود و تحلیل بافت حمله، هدف حمله و همچنین تجهیزات به کارگرفته شده در 

طی حمله، می توان در برخی موارد مسئول را با قطعیت شناسایی کرد.
به علاوه امروزه برخی کشورهای غربی به ویژه آمریکا مسئله تازه ای را مطرح 
نموده و ادعا کرده اند که دولت ها در قبال حملاتی که در داخل مرزها و با استفاده 
از زیرساخت های سایبریشان صورت می گیرد، مسئول هستند. برای مثال سند 
»استراتژی بین المللی برای فضای سایبر«، که در ماه می سال ۲۰11 میلادی 
از سوی کاخ سفید منتشر شد، بر این نکته تاکید می کند که در هنجارهای بین 

المللی امنیت سایبری، باید تبصره ای مبنی بر مسئولیت دولت ها را افزود.
هر چند که در منطق پاسخ مقابله جویانه فرض بر این است که اعمال قدرت باید 
با استفاده از تجهیزات مشابه صورت گیرد؛ اجرای نرم افزارهای قادر به تاثیرگذاری 
بر روی رقبا به منظور توقف آنها از یک سو و نمایش تاثیر گذاری این نرم افزارها از 
سوی دیگر، می تواند چالش برانگیز باشد. بدین ترتیب هرچند که دولت ها قادر به 
توسعه توانمندی های تهاجمی باشند، ساختار اینترنت، حداقل به شکل کنونی 
آن، هر نوعی از نمایش قدرت در ابعاد حقیقی را به امری بسیار حساس تبدیل 
می کند. از طرفی نیز، چنین نمایش هایی باید اجرا گردد تا اعتبار تجهیزات به 

کارگرفته شده و تاثیرات مورد نظر اثبات شوند.
باید توجه داشت، استراتژی های ارتباطی، که باید با مانور دفاع سایبری همراه 
شوند، خود موجب بروز مشکلاتی می گردند که مستقیما با چالش شناسایی 
مهاجمان و تخصیص حملات در ارتباط هستند. در سیاست ارتباطی باید، با توجه 
به سطوح مختلف قابل رویت بودن حملات احتمالی برای عموم و همچنین تنوع 
مهاجمان احتمالی، از خود انعطاف پذیری نشان داد. به نحوی که برخی ممکن 
است به عنوان اقدامات دیپلماتیک یا اقدامات هدایت شده از سوی نمایندگان 
رسمی مستقیما در دسترس نباشند. در مقابل می توان گزینه به کارگیری تمامی 

طیف تجهیزات ارتباطی موجود را نیز در نظر گرفت.
باید در نظر داشت که تجهیزات دفاعی ای که پاسخ های مقابله جویانه در برابر 
بازیگران بدخواه را میسر می سازند، عموما باید در سطح سایبری بوده و تاثیرات 
آنها نیز متناسب با حمله صورت گرفته باشد، اما در مورد پاسخ به برخی تهاجمات، 

نباید گزینه به کارگیری تجهیزات نامتقارن را حذف کرد.
توسل به اقدامات مقابله جویانه فیزیکی، مالی یا قضایی را بیش از هرچیز باید 
در برابر بازیگرانی که منافع سایبری محدودی دارند، در نظر گرفت. توجه به ویزگی 
های فضای سایبر، ما را به سامان دهی مجدد اقدامات در این زمینه وا می دارد؛ تا 
از این طریق زمینه ساز ظهور یک استراتژی دفاعی باشیم که بر پایه تدابیر دفاعی 

معتبر و روش های تهدید با ویژگی های دفاعی تکیه دارد.
به همین منظور، در سطح اجرایی بهتر است روش هایی را به کار بندیم که امکان 
هماهنگ سازی تمامی اقدامات و برنامه های امنیتی-سایبری ادارات مختلف را 
میسر می سازند. همچنین باید ناوبری استراتژیک و حاکمیت سیاسی لازم برای 
تمامی تجهیزات دفاعی و تهاجمی را تضمین کرد. این سلسله مراتب باید منجر به 
تعریف قوانین به کارگیری و شرایط استفاده از تسلیحات سایبری شده و همچنین 

فعالیت های نظارت و هشدار را هماهنگ سازد.

در آستانه برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم صورت گرفت؛

افتتاح نمایشگاه ملی کتاب دفاع مقدس 

یازدهمین نمایشگاه ملی کتاب دفاع مقدس، انقلاب اسلامی و مقاومت در آستانه 
برگزاری کنگره ملی شهدای استان در شهر مقدس قم آغاز به کار کرد.

براساس این گزارش در آستانه برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم یازدهمین 
با حضور سردار غلامرضا سلیمانی رئیس  نمایشگاه ملی کتاب دفاع مقدس 

سازمان بسیج مستضعفین افتتاح و آغاز به کار کرد.
در این مراسم سردار محمد رضا موحد فرمانده سپاه قم، احمد امیرآبادی عضو 
هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی، سردار عبدالرضا آزادی رئیس سازمان حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس سپاه و بسیج، علی رمضانی مدیرعامل خانه 

کتاب و ادبیات ایران و تنی چند از مسئولان استانی حضور داشتند.
مقاومت، گفتمان تاریخ ساز و رهایی بخش در جهان اسلام است

 رئیس سازمان بسیج مستضعفین در آیین گفت: امروز گفتمان مقاومت در 
موسسات  و  می شود  تلقی  بخش  رهایی  و  ساز  تاریخ  ،گفتمان  اسلام  جهان 

مطالعات راهبردی غربی هم به آن توجه کرده اند.
سردار غلامرضا سلیمانی اظهار داشت: یکی از الزامات پیروزی یک ملت در 

رویارویی های پرچالش برخورداری از روحیه مقاومت فرض شده است.
وی بیان کرد: روحیه مقاومت ترجمان دیگری دارد، درست است ملت ما 
فرزند عاشوراست ولی با تمرکز بر روحیه مقاومت دیگر قرار نیست عاشورای ۶1 
هجری قمری رقم  بخورد. وی گفت: شاکریم در میان ملتی زندگی می کنیم و 
در دوره ای قرار داریم که ملت ما در حال خلق یک تاریخ افتخار آمیز از دوران 
مجاهدت برای پیروزی انقلاب اسلامی است و همانطور که دوره پر افتخار دفاع 
مقدس کم نظیر است، دوره مقاومت نیز دوره استثنایی ، قابل توجه و جذاب 

می باشد.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین گفت: همانطور که دفاع مقدس ملت بزرگ 

ایران برگرفته از تعالیم مکتب عاشورا بود از دل آن گفتمان مقاومت خلق شد.
یازدهمین نمایشگاه ملی کتاب دفاع مقدس انقلاب اسلامی و مقاومت پس از 
وقفه دوساله به مدت یک هفته از روز پنجشنبه 1۹ آبان ماه تا روز پنجشنبه ۲۶ 
آبان ماه در محل مجتمع امام خمینی )ره( گلزار شهدای علی بن جعفر )ع( قم 
دایر خواهد بود. این نمایشگاه هر روز از ساعت ۹ تا 1۲ و همچنین از ساعت 1۶ 
تا ۲1 میزبان علاقمندان خواهد بود.بیش از ۹۰ ناشر فعال در حوزه دفاع مقدس 
در 115 غرفه آخرین نشرهای این حوزه را در معرض دید علاقمندان قرار دادند.
برنامه های  از جمله  از ۲۰ عنوان کتاب جدید در حوزه دفاع مقدس  رونمایی 

نمایشگاه ملی کتاب دفاع مقدس قم خواهد بود.

اخبار

فرمانده کل سپاه:

دشمنان ترسیده اند و مرتب به ما پیغام 
می دهند که نزنید

فرمانده کل سپاه پاسداران با بیان اینکه  جنایت های دشمن بی پاسخ نخواهد ماند 
و باید تقاص خون شهیدان را بدهند، اظهار داشت:آن ها ترسیده اند و مرتب به ما پیغام 

می دهند که نزنید. از طریق چند کشور به ما پیام می دهند که نزنید.
سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه در مراسم یازدهمین سالگرد شهادت سردار 
حسن طهرانی مقدم فرمانده یگان موشکی سپاه که صبح امروز در قطعه ۲۴ بهشت 
زهرا و در جوار مزار این شهید برگزار شد، اظهار داشت: دشمنان این روزها آرزوهایشان 
را به هم گره زدند و به خیال خودشان همه راه ها را بستند؛ اما صورت هایشان به سنگ 

خورد. آن ها ناتوان هستند. ملت ایران متوقف نشده و در حال حرکت است.
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه دشمن تلاش دارد ایران را در درون کشور درگیر کند 
و نگاه ما را از افق های بلند به قلب تهران معطوف نمایند،اظهار داشت: در این شرایط 
ضدانقلاب را در اقلیم کردستان هدف قرار دادیم. در کرانه رود ارس رزمایش بزرگ برگزار 
کردیم، ماهواره بر پرتاب کردیم، سامانه موشکی باور 373 را در برد 3۰۰ کیلومتر آزمایش 
کردیم و روز گذشته هم اعلام کردیم که موشک جدیدی را توسعه دادیم که هیچ سپر 

موشکی توان مقابله با آن را ندارد.
قطعا آرامش  دشمنان را خواهیم گرفت

را می گیریم؛ قطعا  آرامش تان  به دشمنان گفتیم  سرلشکر سلامی تصریح کرد: 
آرامش شان را خواهیم گرفت. اکنون چند شبانه روز است که آرامش ندارند و به حالت 
آماده باش درآمده اند.آن ها ترسیده اند و مرتب به ما پیغام می دهند که نزنید. از طریق 
چند کشور به ما پیام می دهند که نزنید. فرمانده کل سپاه با تاکید بر اینکه ملت ایران در 
حال تغییر محسابات دشمن است، اظهار داشت: دشمن با یک اشتباه تصور کرد که با 
به میدان فرستادن تعدادی جوان که فریب خورده و پاره تن خودمان هستند، می توانند 
باشکوه یک انقلاب جهانی و بزرگ مقابله کنند. وی با بیان اینکه  جنایت های دشمن 
بی پاسخ نخواهد ماند و باید تقاص خون شهیدان را بدهند، اظهار داشت: همیشه 
دشمن براساس اشتباهات خودش، خود را می شکند. این بار هم با اشتباه خودشان 

شکست شان می دهیم.
 

امیرعبداللهیان: 

سیاست تغییرناپذیر ایران پایان دادن
 به جنگ اوکراین است

وزیر امور خارجه در گفت وگو با همتای ایتالیایی خود، سیاست اصولی و غیر قابل 
تغییر جمهوری اسلامی ایران را پایان دادن به جنگ اوکراین عنوان و تصریح کرد، بر 

همین اساس به تلاش خود برای کمک به پیشبرد فرآیند سیاسی ادامه می دهیم. 
در تماس تلفنی حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران و 
آنتونیو تایانی وزیر امور خارجه ایتالیا، آخرین تحولات مناسبات دوجانبه، بین المللی و 

منطقه ای مورد رایزنی قرار گرفت. 
امیرعبداللهیان انتصاب آقای تایانی به عنوان وزیر خارجه ایتالیا را تبریک گفت و 
نسبت به گسترش روابط سیاسی، اقتصادی و فرهنگی میان دو کشور ابراز امیدواری 
کرد.  وزیر امور خارجه از موضع  ایتالیا در محکومیت اقدام تروریستی داعش در حرم 
حضرت شاهچراغ )ع( شیراز تشکر و جامعه بین المللی را به ایفای مسئولیت در مقابله 
با این پدیده شوم فراخواند.  امیرعبداللهیان آخرین وضعیت مذاکرات رفع تحریمها و 

همکاری آژانس بین المللی انرژی اتمی و ایران را تبیین کرد .
رئیس دستگاه دیپلماسی کشور در ارتباط با تحولات اوکراین خاطرنشان ساخت: 
سیاست اصولی و غیر قابل تغییر جمهوری اسلامی ایران ناظر بر ضرورت حل و فصل 
سیاسی این منازعه، و پایان دادن به جنگ است و بر همین اساس به تلاش خود برای 
کمک به پیشبرد فرآیند سیاسی ادامه می دهیم. وزیر امور خارجه ایتالیا نیز اظهار 
داشت: ایران و ایتالیا وارث تمدنهای کهن هستند و می توانند مناسبات گسترده و روبه 
رشدی داشته باشند.  آنتونیو تایانی همچنین بر اهمیت نقش جمهوری اسلامی ایران 

در ارتقاء صلح و ثبات در منطقه غرب آسیا تاکید کرد. 
وی در مورد مذاکرات لغو تحریم ها گفت: ایتالیا همه تلاش خود را برای دستیابی به 

توافقی که تامین کننده منافع همه طرف ها باشد، به کار خواهد بست.
 

معاون رئیس جمهور:

 هیچ کشوری برای تغییر نظام خود 
رفراندوم برگزار نمی کند

معاون رئیس جمهور در امور مجلس با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران تنها 
نظام سیاسی است که نوع حکومت آن براساس رفراندوم و نظرخواهی از مردم شکل 
گرفته، گفت: باید توجه داشت هیچ کشوری در دنیا برای تغییر نظام خود رفراندوم 

برگزار نمی کند. 
سید محمد حسینی روز پنجشنبه در دانشگاه فنی و حرفه ای کشور در جلسه تبیین 
حوادث اخیر در کشور و دانشگاه ها و در جمع اساتید، کارکنان و دانشجویان گفت: 
حوادث اخیر کاملًا طراحی و برنامه ریزی شده است که در بستر برخی از نارضایتی ها و 
بی اعتمادی انجام می شود؛ لذا ضرورت دارد با دقت آسیب شناسی شود تا در آینده با 

این گونه اتفاقات مواجه نباشیم.
معاون رئیس جمهور در امور مجلس افزود: دشمن با مشاهده اقدامات بی وقفه دولت 
برای رفع مشکلات مردم و هماهنگی و همگرایی بین قوای سه گانه و ارکان نظام برای 
پیشرفت آبادانی روزافزون کشور نیروهای خود را سازماندهی کرده تا از رشد و پیشرفت 
کشور جلوگیری کند و نگذارد رضایتمندی و سرمایه اجتماعی نظام تقویت شود؛ 

همچنان که در سال ۸۸ نیز به همین خاطر آن فتنه را برپا کرد.
حسینی ادامه داد: دولت مردمی براساس توصیه های رهبر معظم انقلاب به دنبال 
گره گشایی از مشکلات مردم و اعتمادسازی و تقویت و جلب رضایتمندی مردم است 
و معتقد است که این کار با اقدام و عمل به دست می آید؛ لذا تلاش شبانه روزی و بی 

وقفه ای را در این راستا آغاز کرده است.
معاون رئیس جمهور  گفت: تقویت سرمایه گذاری در بخش های مختلف، تکمیل 
پروژه های تعطیل  و نیمه تمام، تقویت سطح روابط با کشورهای مختلف جهان به ویژه 
کشورهای همسایه و منطقه و تلاش برای افزایش صادرات و تبادلات تجاری در یک سال 
گذشته در دستور کار دولت قرار گرفته و اقدامات خوبی در این زمینه انجام شده است.

حسینی با بیان این که در دوران پس از انقلاب، عده ای پایبندی چندانی به ارزش ها 
و آرمان های انقلاب نداشتند، خاطر نشان کرد: در ۴۰ سال گذشته بعضاً تفکری بر 
کشور حاکم بود که که دیدگاه خاص خود را دنبال می کرد، تمایل شدیدی به غرب 
داشت و اعتقاد راسخی به اصول و ارزش های انقلابی و اسلامی در ابعاد مختلف 
سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی نداشت؛ همچنان که شاهد بودیم در دوره 

گذشته به دنبال اجرای سند ۲۰3۰ بودند.
 

 عضو فراکسیون انقلاب مجلس:

مجلس تکالیف غیر منطقی بودجه ای
 به دولت تحمیل می کند

عضو فراکسیون انقلاب مجلس شورای اسلامی با اشاره به اصرار برخی نمایندگان 
برای تحمیل تکالیف و درآمدهای غیر منطقی بودجه ای به دولت گفت: سازمان برنامه 

به دور از نگاه های پوپولیستی بودجه نویسی می کند. 
محمدحسن آصفری درباره عملکرد سازمان برنامه و بودجه در سال 1۴۰۰ و 1۴۰1 
به رغم برخی انتقادها به این سازمان گفت: ردیف ها، اعتبارات، ارقام و جداول  لایحه 

بودجه در اختیار سازمان برنامه و بودجه است.
نایب رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها افزود: درآمدهای بودجه از محل 
حقوق ورودی یا همان سهم شرکت ها، املاک تمکیلی و مالیات ها و فروش نفت و گاز 
تامین می شود و هزینه های قطعی و دائمی بودجه مشخص است. آصفری عنوان کرد: 
وقتی بار اضافی بر دوش سازمان برنامه و بودجه قرار می دهیم، نباید توقع اجرا شدن 
آنها را هم داشته باشیم. زیرا سازمان برنامه مکلف است دخل و خرج بودجه را با هم 
ببیند. نماینده مردم اراک درمجلس تصریح کرد: وقتی برخی از همکاران مجلس در 
بررسی لایحه بودجه اصرار دارند که تکالیف اضافی به دوش سازمان برنامه و بودجه 
گذاشته شود، این توقع در جامعه ایجاد می شود که چرا فلان بخش اجرایی و عملیاتی 
نشده است. آصفری با تاکید براینکه باید ارتباط نزدیکی بین مجلس و سازمان برنامه 
بودجه برای رصد دقیق منابع و مصارف بودجه وجود داشته باشد، گفت: وقتی این 
ارتباط دقیق و کارشناسی بین مجلس و سازمان برنامه برقرار شود، می توان بر اساس آن 

لایحه بودجه کشور را برای سال آینده با قابلیت اجرایی تنظیم کرد.

رئیس جمهور با بیان اینکه وقتی دشمن دید به رغم همه خباثت ها و کارشکنی ها 
کشور راه پیشرفت را طی می کند، به فکر ایجاد بلوا و آشوب در کشور افتاد، تصریح 
کرد: با اطمینان می گویم همچنان که سیاست تحریم های ظالمانه دشمن شکست 

خورد، توطئه بی ثبات سازی کشور نیز شکست خورد. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی صبح روز پنجشنبه در اجتماع پرشور مردم 
متدین، ولایتمدار، شهیدپرور و پرتلاش شهرستان پاکدشت ضمن ابراز خرسندی از 
سفر به این شهرستان و حضور در جمع مردم پاکدشت گفت: قبل از حضور در جمع 
شما مردم عزیز پاکدشت از پروژه های نیمه تمام شهرستان از جمله تصفیه خانه، مرکز 
درمانی و پروژه کمربندی بازدید کردم که به رغم گذشت بیش از یک دهه از آغاز 

اجرای آنها هنوز به سرانجام نرسیده است.
رئیس جمهور با تاکید بر عزم دولت برای تسریع در روند احداث و تکمیل این 
پروژه ها، افزود: در این سفر تلاش بر این است که دولت با سرعت و شتاب بیشتری 
مشکلات و گره های موجود در شهرستان را با همراهی و همکاری مردم حل و فصل 
کند. همچنین در این منطقه اراضی به برخی افراد واگذار شده که با وجود گذشت 
۲ دهه مشکلات اداری و اجرایی آن برطرف نشده و مقرر شد نهایتا در مدت یکماه 

این مشکلات برطرف شود.
به  پاکدشت  از سوی مردم  تقدیم حدود 5۰۰ شهید  به  اشاره  با  رئیسی  دکتر 
انقلاب و نظام اسلامی گفت: روحیه ایثارگری مردم این منطقه برای همه مسئولان 
و دست اندرکاران مسئولیتی مضاعف ایجاد می کند. امروز نوکری برای این مردم 
شهیدپرور و دلداده به خدا که اتفاقا در طریق الرضا، خادم الرضا هم هستند، بزرگترین 

افتخاری است که نصیب همه ما شده است.
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز دشمن می خواهد حواس مسئولین را از خدمت به 
مردم منحرف کند تا کشور توسعه نیافته و امید مردم به یاس تبدیل شود، افزود: امروز 
دشمن هم علنی این نیت خود را بیان می کند و هم در عمل برای تحقق آن تلاش 
می کند. دشمن به دنبال ناامید کردن مردم است و در مقابل نیروهای بسیجی، 
سپاهی، ارتشی، نیروهای خدوم انتظامی و همه کسانی که در کسوت خدمتگزاری 

این مردم هستند می خواهند به مردم امید دهند.
آیت الله رئیسی اظهار داشت: دشمن می خواهد نسخه ای را که در برخی دیگر از 
کشورها اجرا کرده اینجا هم اجرا کند، اما همچنان که سیاست تحریم او شکست 

خورد، سیاست بی ثبات سازی او هم بار دیگر شکست خورد.
قطار پیشرفت و توسعه کشور را با شتاب پیش خواهیم برد 

رئیس جمهور اضافه کرد: دشمن می خواست فروش نفت ایران به صفر برسد، 
ایران منزوی شده و تجارت ما متوقف و ایران از اقتصاد منطقه حذف شود و چرخ 
تولید در کشور متوقف شود، اما دید که با وجود همه فشارها فروش نفت افزایش 
یافته، سهم ایران از تجارت منطقه حدود 5۰ درصد افزایش یافت و چرخ های تولید با 
همت جوانان ایرانی می چرخد و لذا رسما اعتراف کردند که سیاست فشار حداکثری 

آنها مفتضحانه شکست خورده است.
دکتر رئیسی تصریح کرد: دشمن می گفت اگر شروط ما از جمله FATF را نپذیرید 
نمی توانید با کشورهای منطقه و جهان ارتباط داشته باشید، اما دیدند که ایران بدون 
توجه به ادعاهای آنها به عضویت سازمان شانگهای درآمد و همکاری منطقه ای خود 
را افزایش داد و با هدایت های رهبر معظم انقلاب اسلامی، تحریم ها و تهدیدها را با 
قدرت کنار زده و با تکیه بر اراده پولادین جوانان خود قله های پیشرفت را یکی پس 
از دیگری فتح می کند و لذا تلاش کرد با ایجاد اغتشاش و بلوا به اهداف خود برسد.

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: دشمن خیال کرد می تواند با بلوا و آشوب پیشرفت 
کشور را متوقف کند اما زهی خیال باطل، چرا که دیدند دولت با مردم و در کنار مردم 
است. اراده شهدایی مثل شهید سلیمانی و شهدای بزرگوار پاکدشت به ما یاد داد که 
نباید به خواست دشمن دچار توقف و سستی شویم و لذا با الگوگیری از این شهدا 
حرکت قطار پیشرفت و سازندگی و رفع مشکلات مردم را با شتاب پیش خواهیم برد.
آیت الله رئیسی با اشاره به تحمیل جنگ ۸ ساله به ملت ایران و نیز شهید کردن 
بیش از 17 هزار نفر از مردم ایران از سوی منافقینی که مورد حمایت کشورهای 
غربی بودند، گفت: دشمن در همه این توطئه گری های خود شکست خورد اما 
درس عبرت نگرفتند، اما به آنها می گوییم که ملت ایران، ملت فلان کشور در شرق و 
غرب عالم نیستند، بلکه ملتی شجاع، بابصیرت و آگاه هستند که در عین مظلومیت، 

مقتدرانه پای انقلاب و خون شهدا ایستاده اند.
دولت با تمام توان برای رفع مشکلات  مردم تلاش خواهد کرد 

رئیس جمهور افزود: ملت ایران درخت تناوری است که رهبری فرمودند خون 
جوانانی پاک و مخلص پای آن ریخته شده است؛ خونی که به ثارالله متصل شده 
است. بنده در روزهای گذشته با خانواده تعدادی از شهدای امنیت دیدار و گفتگو 
کردم، به جای آنکه بنده بخواهم ایشان را دلداری دهم، مادران این شهدا بنده را 
دلداری می داد و می گفت که محکم بیایستید چرا که ما همه جان و مال خود را برای 
حفاظت از این نظام و انقلاب کف دست گرفته ایم، این روحیاتی است که دشمن 
هنوز نتوانسته بشناسد. دکتر رئیسی اظهار داشت: به خانواده های معظم شهدا 
اطمینان می دهم که امروز خون فرزندان شما از سویی باعث بیداری اسلامی در 
منطقه شده و از سوی دیگر باعث استحکام و دوام انقلاب و نظام اسلامی شده و 

جوشش آن در مسیر حفاظت نظام از گزند آسیب ها همچنان ادامه دارد.
رئیس جمهور با بیان اینکه محور وصیت همه شهدای انقلاب اسلامی این بود 
که اجازه ندهید انقلاب، نظام، امام و رهبری تنها بمانند، تصریح کرد: شهدا به 
ما سفارش کردند که مبادا قرآن و دین و ارزش ها را از یاد ببرید و به شما اطمینان 

می دهم که هرگز اجازه نخواهیم داد که وصیت این شهیدان بر زمین بماند.
آیت الله رئیسی خاطرنشان کرد: دولت مردمی تمام توان و ظرفیت خود را در جهت 
رفع مشکلات کشور و تحقق مطالبات مردم به کار خواهد گرفت تا به رغم خواست 
دشمنان در مسیر حل مشکلات گام برداشته و روز به روز امید و اعتماد مردم را 

افزایش داده و دشمنان را ناامیدتر و مایوس تر کند.

رئیس جمهور: 

تحریم و بی ثبات سازی ۲ خطای راهبردی دشمن است

رئیس قوه قضائیه گفت: رویه ما در دستگاه قضایی آن 
است که به جای آنکه سراغ افراد برویم، بسترها، سرمنشأ ها 
را  فساد  گلوگاه های  جلوی  و  کنیم  اصلاح  را  ریشه ها  و 

بگیریم.
جلسه  در  اژه ای  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
شورای اداری استان خراسان جنوبی، با اشاره به مشکلات 
زیرساختی در این استان گفت: انصاف نیست مردم استان 
خراسان جنوبی به خاطر نبود زیرساخت هایی مانند جاده، 

بهره مندی لازم از محصولات زراعی خود را نداشته باشند.
رئیس دستگاه قضا بیان داشت: یکی دیگر از مسائل 
قابل توجه که اگر به آن نپردازیم زمینه سوءاستفاده دشمن 
می شود، اشتغال جوانان و رونق تولید است؛ در همینجا 
خطاب به رئیس کل دادگستری استان خراسان جنوبی 
تاکید می کنم که در جهت رفع موانع کسب و کار و حمایت 
از تولید و سرمایه گذاری و احیاء واحد های تعطیل و نیمه 

تعطیل، اقدامات لازم را انجام دهد.

رئیس عدلیه افزود: دشمن تلاش دارد هر فرد را به یک 
رسانه تبدیل کند تا تبلیغات مسموم خود را انجام دهد؛ 
ما نیز باید از فناوری های نوین در راستای جهاد تبیین 
استفاده کنیم و حقایق اسلام و ایران را به زبان هنرمندانه 
و به روز بیان کنیم و قطعا جوانان ما پذیرای این موضوع 

هستند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای بیان داشت: 
برخی زمین ها در روستا ها که به شهر تبدیل شده سند 
اقداماتی  دادگستری ها  راستا  این  در  ندارند؛  تفکیکی 
انجام داده اند، اما کافی نیست لذا مدیران استانی باید با 
یک تصمیم جمعی در این زمینه اقدام کنند و در این قبیل 

موضوعات، قانون را به نفع مردم تفسیر کنند.
رئیس قوه قضاییه خاطرنشان کرد: رویه ما در دستگاه 
قضایی آن است که به جای آنکه سراغ افراد برویم، بسترها، 
سرمنشأ ها و ریشه ها را اصلاح کنیم و جلوی گلوگاه های 
فساد را بگیریم؛ همین رویه را در قبال اغتشاشات اخیر 

اتخاذ کرده ایم و در پی تعقیب و مجازات بازدارنده و قاطع 
و قانونی سرمنشاء ها و عناصر اصلی اغتشاشات و آشوب ها 

هستیم.
صف معترضان از اغتشاش گران جداست

 وی در همین راستا افزود: ما در خصوص اغتشاشات، دو 
کار انجام دادیم؛ نخست شناسایی عوامل و مسببین اصلی 
با کمک نیرو های امنیتی است؛ عوامل پشت پرده و اصلی 
اغتشاشات باید با کمک دستگاه های امنیتی و انتظامی 

شناسایی شوند و این کار در دست اجراست.
رئیس عدلیه افزود: دومین قدم، مجازات سخت عناصری 
است که در جریان قضایای اخیر مرتکب جنایت شدند و 
نیرو های مدافع امنیت مردم را شهید و مجروح کردند؛ این 

عناصر قطعا مجازات سخت خواهند شد.
وی بیان داشت: باید صف ها جدا شود و همه بدانند که 
یک منتقد، پرچم کشور را آتش نمی زند و مردم را به قتل 

نمی رساند.

رئیس قوه قضائیه :

جلوی گلوگاه های فساد گرفته، سرمنشأ ها اصلاح شود 

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید بابیان اینکه شرایط اقتصادی مردم 
سروسامان پیدا کند، بر افزایش سرعت خدمت رسانی به مردم و توجه به خواسته های 

جوانان تاکید کرد. 
وی روز چهارشنبه در درس خارج خود در مسجد اعظم قم با تاکید بر رسیدگی به 
وضعیت معیشت مردم افزود: مردم در شرایط کنونی نیاز به کمک و رسیدگی دارند و با 
گرانی و سختی معیشت روبرو هستند، امروز آنچه مهم است مردم هستند و باید مسئولان 

امر به این موضوع عنایت ویژه ای داشته باشند.
وی گفت: باید شرایط اقتصادی مردم سر و سامان پیدا کند. بخشی از مسئولان در 
حال تلاش و کوشش هستند اما باید خدمت رسانی به مردم سرعت پیدا کند و به خواسته 
های جوانان توجه شود و جایی برای حضور دشمن نباشد. امروز مدیریت صحیح می 
تواند کمک موثری در حل مشکلات باشد نباید با عمل غیر مسئولانه راه را برای دشمن 

باز کنیم. مردم ایران مردم بزرگ و با استقامتی هستند.
آیت الله نوری همدانی با تاکید بر ضرورت زمان شناسی و بصیرت زمان کنونی اظهار 
کرد: باید توجه داشت این انقلاب با مجاهدت ها و تلاش های مستمر همین مردم به 
پیروزی رسید. این انقلاب و این نظام متعلق به همین مردم است و باید مسئولان برای 
رفاه، پیشرفت و تعالی ملت و سربلندی نظام مقدس اسلامی تمام تلاش و امکانات خود 

را بکار بگیرند.
وی گفت: حوزه علمیه از انقلاب و آرمان های امام دفاع خواهد کرد و شما علما باید در 
صحنه باشید و در کنار مردم حضور داشته باشید و درد مردم را بشنوید؛ مردم باید حس 

کنند ما در کنار آنها هستیم و باید به خواسته های مردم توجه جدی شود.

این مرجع تقلید، انقلاب اسلامی را یکی از مواهب الهی برای ملت ایران دانست و 
افزود: انقلاب اسلامی یکی از نعمت هایی است که خداوند در زمان ما به ملت ایران 
عنایت نموده است. این انقلاب دستاوردهای بسیاری داشته است که دشمنان اسلام 
و انقلاب از آغاز پیروزی انقلاب با فتنه ها و دسیسه های مختلف سعی کردند این 

دستاوردها را از بین ببرند.
وی با اشاره به حوادث اخیر اظهار داشت: امروز دشمنان اسلام و انقلاب با راه اندازی 
صدها شبکه ماهواره ای و شایعه پراکنی در فضای مجازی و ایجاد تحریم ظالمانه و حمله 
نظامی سعی در تخریب این نظام و ایجاد شکاف بین مردم و انقلاب دارند. اما به فضل 
الهی و بیداری ملت ایران هر روز شاهد قدرت گرفتن نظام و شکوه هر چه بیشتر انقلاب 

اسلامی خواهیم بود.
لزوم پاسخگویی به شبهات و دورغ پراکنی دشمنان 

و دورغ  به شبهات  پاسخگویی  لزوم  بر  تاکید  با  نوری همدانی همچنین  الله  آیت 
پراکنی دشمنان تصریح کرد: امروز یکی از مهم ترین وظایف روحانیان و نخبگان متعهد 
پاسخگویی در مقابل شبهات و آگاه سازی نسل جوان و گفتن حقایق برای آحاد ملت 
است. باید برای نسل جوان دستاورهای نظام در حوزه های گوناگون بیان شود تا نسل 

جوان ما بداند که شرایط کشور در قبل از انقلاب به چه شکلی بوده است.
وی اضافه کرد: امروز به فضل الهی در مسائل گوناگون چه پیشرفت های داشته ایم 
امروز خودباوری جای خود باختگی زمان سابق را گرفته است. امروز نسل جوان باید 
بداند که ما در چه موقعیت علمی در منطقه هستیم، باید گفته شود از نظر سیاسی و 

نظامی چه پیشرفت های داشته ایم البته معتقدیم که کمبود و مشکلات وجود دارد.

آیت الله نوری همدانی:

باید به خواسته های مردم توجه جدی شود

رئیس فراکسیون مستقلین ولایی با تاکید بر این که 
باید حرمت محیط دانشگاه حفظ شود گفت: نباید 
نیروهای امنیتی و انتظامی وارد دانشگاه شوند که اگر 
این اتفاق رخ دهد باید پاسخگو بوده چون اقدامی 

خلاف قانون کرده اند. 
در  ایسنا،  با  گفت وگو  در  قزلجه  نوری  غلامرضا 
واکنش به صحبت های اخیر معاون حقوقی رئیس 
جمهور درباره لزوم منع حضور نیروهای امنیتی در 
دانشگاه ها اظهار کرد: این یک موضوع روشن است 
که مقررات و قوانین آن را تبیین کرده پس ابهامی 

ندارد.
محیط های  حرمت  باید  این که  بر  تاکید  با  وی 
دانشگاهی حفظ شود گفت: اگر نیروهای امنیتی 
خلاف  اقدامی  شوند،  دانشگاه  وارد  انتظامی  و 
باشند؛  پاسخگو  باید  و  داده  انجام  قانون  روح 

اما  می شود  شنیده  زمینه  این  در  جست وگریخته 
معمولا نفی می شود که در هر حال مسئولیت برعهده 
کسانی است که باید انتظامات دانشگاه را برقرار کرده 

و ملاحظاتی داشته باشند.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با تاکید مجدد 
بر لزوم حفظ حرمت محیط دانشگاهی اظهار کرد: 
دانشگاه محل گفت وگو و برخورد اندیشه های سیاسی 
حرف هایشان  بیان  از  دانشجویان  نباید  پس  است 
هراس داشته باشند باید تاکیدات مقام معظم رهبری 
مدنظر  را  اندیشی  آزاد  کرسی های  برقراری  درباره 
داشت و همچنین به ذهن فعال دانشجویان در حوزه 

مسائل سیاسی و اجتماعی توجه کرد.
مراقب  دانشگاه  مسئولان  باید  کرد:  تاکید  نوری 
متعرض حیثیت  دانشجو،  نام  به  تا کسانی  باشند 
دانشجو  نام  به  این که  و  نشوند  دانشگاه  و  دانشجو 

محیط دانشگاه را خراب نکرده، حرمت ها را نشکسته 
و خدایی نکرده فضای عقلانیت و اخلاق مداری و 
فضای پر از نزاکت و علمی به فضای ناخوشایند تبدیل 

نشود.
رئیس فراکسیون مستقلین ولایی در جمع بندی 
وارد  انتظامی  و  امنیتی  نیروهای  اگر  کرد:  اظهار 
اقدامی  باشند چون  پاسخگو  باید  دانشگاه شوند، 
دانشگاه  مسئولان  است؛  داده  رخ  قانون  خلاف 
مراقبت کنند که غیر از دانشجویان افراد دیگری در 
دانشگاه ها حضور پیدا نکرده و به نام دانشجو اتفاقاتی 
را رقم نزنند در این بین هوشیاری دانشجویان هم مهم 
است که اگر تجمعی شکل می دهند در فضای متین 
و باوقار باشد و اجازه ندهند این فضا مخدوش و خراب 
شده که در این صورت تاثیرگذاری اجتماعی آن از 

بین می رود.

رئیس فراکسیون مستقلین ولایی: 
نباید نیروهای امنیتی و انتظامی وارد دانشگاه ها شوند

سجاد عابدی*
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 چرا گرفتگی بینی در شب ها بیشتر میشه؟ یک فوق تخصص غدد و متابولیسم  مطرح کرد:

راه های تشخیص و درمان
 کم کاری تیروئید 

یک فوق تخصص غدد و متابولیسم گفت: کم کاری تیروئید زمانی ایجاد می شود 
که غده تیروئید هورمون تیروئید کافی برای رفع نیازهای بدن تولید نمیکند.

دکتر مهرنوش شمشادی اظهار داشت: هورمون های تیروئید متابولیسم یا نحوه 
مصرف انرژی بدن را تنظیم می کنند. اگر سطح تیروکسین پایین باشد، بسیاری از 

عملکردهای بدن کند می شوند.
وی با بیان اینکه کم کاری تیروئید با یک تست ساده خون و دارو درمانی کنترل 
و درمان می شود گفت: معمولًا خطرناک نیست اما در صورت عدم درمان ممکن 
است در موارد نادر عوارضی مثل نارسایی قلبی به همراه داشته باشد که در این 

صورت تهدیدی برای زندگی فرد بیمار محسوب می شود.
به گفته این عضو هیئت علمی دانشگاه تیروئید کم کار و کم بودن میزان ترشح 
هورمون ها از آن ، سوخت و ساز بدن را پایین آورده و باعث تغییراتی عملکرد روحی 

و حسی، انژری بدن و حتی حرکات روده می شود.
دکتر شمشادی گفت: کم کاری تیروئید غالباً با احساس سرما و لرز همراه است 
چرا که به دلیل کم کار بودن تیروئیده، انرژی و کالری کمتری در بدن سوزانده 
می شود اما بر عکس در پرکاری تیروئید به دلیل مصرف انرژی زیاد بدن، تیروئید 

پرکار غالباً با احساس گرما و عرق کردن همراه است .
 وی در بیان علائم کم کاری تیروئید گفت: این علائم معمولا شامل خستگی، 
افزایش وزن،عدم تحمل سرما، کاهش ضربان قلب، حرکات و گفتار، درد مفاصل 
و عضلات، گرفتگی عضلات و ضعف،یبوست ،پوست خشک،موها یا ناخن های 

دست نازک و شکنندهمی باشد.
سوزن  تعریق،سوزن  کاهش  افزود:  متابولیسم  و  غدد  تخصص  فوق  این 
شدن،ضعف،کلسترول بالا، صورت، پاها و دست های پف کرده، بیخوابی، کم 

خونی،افسردگی نیز از دیگر علائم کم کاری تیروئید است.
دکتر شمشادی با بیان اینکه افزایش نیاز به متابولیسم در دوران بارداری منجر به 
افزایش نیاز به تیروئید می شود گفت: کم کاری تیروئید کنترل نشده خطر سقط 
جنین، زایمان زودرس و افزایش فشار خون در اواخر بارداری یا پره اکلامپسی را 

افزایش می دهد. همچنین می تواند بر رشد و سرعت رشد مغز تأثیر بگذارد.
 به گفته این فوق تخصص غدد و متابولیسم ، درمان کم کاری تیروئید بر مکمل 
هورمون تیروئید متمرکز است. در حال حاضر، درمان قطعی ندارد اما با تجویز 
داروی جایگزین هورمون می توان در اکثر موارد به افراد در کنترل آن کمک کنند.

 

با اضافه وزن پاییزی چه کنیم؟ 
وضعیت سوخت و ساز بدن با تغییر فصل، میزان تحرک بدنی و بسیاری عوامل 

دیگر تغییر کرده و در نتیجه بدن دچار کاهش یا افزایش وزن می شود.
براساس این گزارش ، با شروع فصول سرد سال، سوخت وساز بدن دچار تغییر 
شده و به سمت کندشدن پیش می رود. از سوی دیگر معمولا سرمای هوا و غروب 

زودهنگام، میل به تحرک بدنی در افراد را کاهش می دهد.
به این ترتیب کاهش میزان تحرک بدنی نیز به تغییر در سوخت وساز بدن اضافه 
می شود. سرمای هوا، میل به مصرف خوراکی های حاوی هیدرات کربن و چرب 

را افزایش می دهد.
بنابراین مجموع این شرایط می تواند زمینه ساز اضافه وزن در افراد شود اما ممکن 
است زمینه اضافه وزن تغییر دیگری در بدن، مانند اختلال در عملکرد غدد بدن 
باشد. به همین دلیل لازم است به پزشک مراجعه کرد و آزمایش های لازم را انجام 

داد.
در کنار این مسأله باید مصرف خوراکی های چرب، پرکالری و شور را کاهش داد.
برای افزایش متابولیسم بدن و کاهش مصرف نمک می توانید از ادویه ها در تهیه 
غذا استفاده کرد، مصرف میوه و سبزی را افزایش داد و سعی کرد در ساعت های 

مناسب روز، پیاده روی یا ورزش دلخواه خود را انجام داد.
از دانه های روغنی سالم مانند آفتابگردان به  عنوان میان وعده استفاده کنید. 
یا  پخته  انواع غلات  مانند  منابع سالم هیدرات  کربن  برای کنترل قند خون، 

طعم دارشده را به وعده صبحانه یا میان وعده اضافه کنید.

تشخیص علامت های مسمومیت و اقدام درست و به موقع و از همه مهم تر 
پیشگیری از مسمومیت کودکان از ضروریاتی است که خانواده ها باید از آن مطلع 

باشند.
بچه ها بی نهایت کنجکاوند و دوست دارند همه چیز را کشف کنند و حتی برای 
کشف خود هر چیزی را می چشند. علت های معمول مسمومیت در کودکان 
بیشتر مربوط به مواد شیمیایی می شود که در خانه ها هستند و کاربرد روزمره 
دارند. تشخیص علامت های مسمومیت و اقدام درست و به موقع و از همه مهم تر 
پیشگیری از مسمومیت کودکان از ضروریاتی است که خانواده ها باید از آن مطلع 

باشند.
دلایل مسمومیت در کودکان

مسمومیت در کودکان اغلب در سنین یک تا دو سال روی می دهد. در این سن، 
بچه ها بسیار بسیار کنجکاوند و می توانند راه بروند، از چیزهایی بالا بروند و به 
چیزهایی دسترسی پیدا کنند که قبلا نمی توانستند. برای پیشگیری از مسمومیت 
کودکان لازم است بسیاری از چیزها هم در دید کودک نباشد و هم دور از دسترس 
او باشد. اگر کودکتان ماده ای مایع بلعیده او را وادار به استفراغ نکنید. اگر می تواند 
درخواستتان را انجام دهد از او بخواهید هر مقداری از ماده در دهانش باقی مانده 

را تف کند
داروها

داروها شایع ترین علت مسمومیت کودکان می باشند. انواع داروهایی که اعضای 
خانواده مصرف می کنند می توانند برای بچه ها خطرناک باشند. انواع مسکن ها و 
داروهای ضدتشنج و آرام بخش از معروف ترین علت های مسمومیت ها در کودکان 
به اختلالات روانی  به فشارخون، داروهای مربوط  اما داروهای مربوط  هستند 
و داروهای مربوط به دیابت نیز برای بچه ها خیلی خطرناکند. یک عدد قرص به 
تنهایی می تواند برای یک کودک خردسال کُشنده باشد. خیلی از داروهایی که 
برای بچه ها تجویز می شوند نیز در صورت مصرف دوزهای بالا خطرناکند. همیشه 
پیش از دادن دارو به کودک، دوز مناسب آن را با پزشک چک کنید. برای دادن 
داروهای مایع به کودک هرگز از قاشق های خانگی استفاده نکنید و فقط با پیمانه 

یا قطره چکان یا هر وسیله ی دیگری که همراه دارو است استفاده کنید. از داروهای 
کودک به درستی نگهداری کنید. شربت ها معمولا شیرین هستند و ممکن است 

کودک برای بیشتر خوردن از آن سراغ شیشه ی دارو برود.
شوینده های خانگی

به  حتی  مواد  این  و  سوزآورند  سود  دارای  خانگی  شوینده ی  مواد  بیشتر 
مقدار کم هم می توانند باعث سوختگی مری و دیگر آسیب های جدی شوند. 
ضدعفونی کننده ها حاوی بنزالکونیوم، سدیم هیپوکلریت یا الکل اند و باید آن ها را 

در کابینتی که درش قفل می شود نگهداری کنید.
الکل

سرماخوردگی  داروهای  و  خوشبوکننده ها  و  عطرها  ضدعفونی کننده ها، 
در  قندخون  افت  باعث  می تواند  آن ها  مصرف  و  دارند  الکل  دهان شویه ها  و 

خردسالان، تشنج و کما شود.
کربن مونوکسید

کربن مونوکسید گازی بی رنگ و بی بو است. مسمومیت با این گاز زمانی رخ 
می دهد که هیدروکربن ها در محیطی بسته و بدون تهویه مناسب می سوزند. 
معمول ترین وسیله هایی که باعث مسمومیت با کربن مونوکسید می شوند ژنراتورها، 
سیستم های گرمایشی، گریل های ذغالی و فرهای گازی اند. مسمومیت با کربن 
مونوکسید باعث سرگیجه، حالت تهوع و خواب آلودگی می شود که می تواند فرد را به 

کما ببرد و در صورت عدم درمان به موقع منجر به مرگ خواهد شد.
گل و گیاه

گل ها و گیاهان خانگی هرچند خانه را زیبا می کنند؛ اما برخی از آن ها برای 
بچه ها واقعا خطرناکند و اگر بچه ها آن ها را بخورند مسموم خواهند شد. دیفن باخیا، 
کالادیوم، سانسوریا، خرزهره و پتوس تنها چند نمونه ی رایج از این گیاهان هستند. 
مثلا خرزهره دارای گلیکوسید است که به قلب آسیب می زند و در صورت خورده 

شدن می تواند کشنده باشد.
هیدروکربن ها

گازوئیل، نفت سفید، روغن موتور و تینر و پاک کننده های رنگ در صورتی که 

خورده شوند می توانند بر مغز و سیستم تنفس کودک اثر بدی بگذارند.
نیکوتین مایع

نیکوتین مایع که در سیگارهای الکترونیکی وجود دارد بسیار غلیظ و خطرناک 
است. حتی مقدار کمی از آن اگر خورده شود یا روی پوست کودک بریزد می تواند 

منجر به مرگ شود.
باتری ها

بچه های کوچک معمولا با اسباب بازی هایی بازی می کنند که باتری های کوچک 
دارند و ممکن است بتوانند به راحتی باتری را از جای خود درآورند. این باتری های 
دکمه ای اگر توسط کودک بلعیده شوند می توانند در راه های هوایی یا بافت مری 
گیر کنند. علائم اولیه شامل گلودرد و سرفه می شوند که ممکن است منجر به تب و 

استفراغ و مشکل و درد در بلع شوند.
چه باید بکنید؟

او را وادار به استفراغ نکنید. اگر می تواند  بلعیده  اگر کودکتان ماده ای مایع 
درخواستتان را انجام دهد از او بخواهید هر مقداری از ماده در دهانش باقی مانده 

را تف کند. 
اگر کودکتان تماس پوستی با یک ماده سمی داشته، ناحیه مورد نظر را به مدت 
15 دقیقه با آب ولرم خوب بشویید. تمام لباس های کودک را از تنش درآورید و با 

هیچ چیز دیگری در خانه قاطی نکنید. 
اگر چشم های کودک با ماده سمی در تماس بوده، چشم هایش را با آب فراوان )نه 

گرم و نه سرد( به مدت 15 دقیقه بشویید. 
اگر کودک ماده ای سمی استنشاق کرده، فورا او را به محیطی انتقال دهید که با 

هوای تازه خوب تهویه می شود یا او را از ساختمان یا خانه بیرون ببرید. 
اگر شک دارید کودکتان باتری بلعیده او را به اورژانس برسانید.

پیشگیری از مسمومیت کودکان
. محصولات شیمیایی را در ظرف خودشان نگهداری کنید چون معمولا دارای 

کاپ ها یا درپوش هایی هستند که بچه ها نمی توانند آن ها را باز کنند.
. هرگز از ظرف غذا برای نگه داشتن محصولات پاک کننده یا بهداشتی استفاده 

نکنید.
. هرگز بچه ها را با مواد شیمیایی یا داروها تنها نگذارید.

. بعد از استفاده از داروها یا مواد شیمیایی خانگی آن ها را سر جای خودشان قرار 
دهید و هرگز جایی نگذارید که بچه ها به آن ها دسترسی داشته باشند.

به طور کلی اگر کودک هر یک از علائم زیر را دارد فورا با اورژانس تماس بگیرید:
. گلودرد

. مشکل در تنفس
. بی حالی و سرگیجه و عصبی بودن

. تهوع، استفراغ یا شکم درد بدون تب
. سوختگی دهان یا لب ها 

. جاری شدن آب از دهان کودک
. بوی غیرمعمول از دهان کودک

. لکه های غیرمعمول روی لباس کودک
. تشنج یا از دست دادن هشیاری

۹5 درصد مسمومیت کودکان در خانه اتفاق می افتد. بنابراین گذاشتن مواد 
شیمیایی و کلا هر ماده یا وسیله ی خطرناک در جایی که اطمینان دارید کودک به 
آن دسترسی ندارد، بهترین روش برای پیشگیری از مسمومیت و آسیب بچه هاست.

متخصص گوش، حلق و بینی مطر ح کرد:

فوائد شستن گوش 

متخصص گوش، حلق و بینی گفت:این تصوری که آب نباید داخل گوش بشود 
اصلا تصور درستی نیست؛چراکه یک گوش سالم که پوست، مجرا و پرده سالمی 

دارد، حتما باید با هر بار استحمام شسته و تمیز شود. 
پدرام برقعی، متخصص گوش، حلق و بینی در خصوص این موضوع که آیا گوش 
هم سرما می خورد؟،گفت: نه اصلا ما چنین چیزی نداریم، البته هر کسی در 
بدنش می تواند نقاط ضعفی داشته باشد و بسته به آن نقاطی از بدنش حساس تر 
باشد، اما در سرماخوردگی ها نیز ما بیشتر باید از بینی و سینوس ها مراقبت کنیم تا 

درگیر عفونت نشوند و این عفونت به گوش راه پیدا نکند.
وی همچنین در خصوص باور اغلب مردم به اینکه آب نباید داخل گوش برود، 
توضیح داد: این تصوری که آب نباید داخل گوش بشود اصلا تصور درستی 
نیست، یک گوش سالم که پوست، مجرا و پرده سالمی دارد، حتما باید با هر بار 
استحمام شسته و تمیز شود. پوست مجرای گوش از جنس پوست بدن است و 

مثل باقی نقاط ترشحات و چربی دارد.
به  نیاز  نیز  مجرا  پوست  پس  شد:  یادآور  همچنین  متخصص  پزشک  این 
شست وشو دارد و کسی که گوشش سالم است باید در هر بار حمام رفتن با شامپو 
یا کف و صابون داخل مجرا را هم بشوید. ما تنها در مواردی توصیه می کنیم که از 
ورود آب به گوش پرهیز شود که یک بیماری یا عفونتی در گوش وجود دارد که آن 
هم تا زمانی که آن بیماری برطرف شود لازم است که مثل هر زخم دیگری آب به 

آن منطقه نخورد.
برقعی با تأکید بر اینکه والا در باقی موارد در زمان حمام رفتن باید داخل گوش 
نیر با کف و آب تا نزدیک پرده گوش شست وشو شود، گفت: اگر آب داخل گوش 
نشده و این ترشحات شسته نشود، ترشحات در گوش می ماند و می تواند احساس 
خارش و ناراحتی کند، خیلی از بیماری های گوش به دلیل عادت و اعتقاد به 
همین موضوع است که آب نباید داخل گوش بشود در حالیکه گوش هم مانند 

سایر نقاط بدن نیاز به شست وشو دارد.
وی در ادامه عنوان کرد: اینکه برخی از این موضوع هراس دارند به دلیل عادتی 
است که به وجود آمده در حالی که مجرای گوش خارجی یک کانال بسته است و 
هیچ وقت آب داخل آن نمی ماند، همچنین داخل مجرا را نباید با پنبه و یا گوش 
پاک کن دستکاری کرد اصلا ما چیزی به عنوان گوش پاک کن نداریم و آن 
سیستم خودکاری که ما در مجرای گوش خارجی داریم تا خودش را تمیز نگه دارد 
با ورود اشیای خارجی به هم می زنیم و به همین خاطر اصلا توصیه نمی شود که از 

گوش پاک کن یا هر وسیله دیگری برای تمیز کردن گوش استفاده شود.
این متخصص گوش، حلق و بینی با اشاره به اینکه مکانیسم گوش هم مانند 
سایر نقاط بدن اعجاب آور است به نوعی که می تواند خودش را تمیز کرده و حتی 
از عفونت رها کند، اظهار کرد: مثل عفونت های گوش میانی در بچه ها که با سوراخ 
شدن پرده عفونت خارج شده و بعد هم سوراخ آن خود به خود ترمیم می شود، لذا 
اگر ما فقط بهداشت آن را رعایت کنیم نیاز به معاینات سالیانه هم ندارد، ولی اگر 
فردی احساس کرد که مشکلی در شنوایی دارد در آن صورت باید گوش معاینه 

شود.
برقعی در خصوص غربالگری هایی که در طول زندگی برای گوش هر فردی انجام 
می شود، تصریح کرد: یک غربالگری شنوایی برای نوزادان در بدو تولد داریم، 
یک تست شنوایی در زمان ورود به مدرسه داریم و بعد هم در زمان ورود به کار 
متخصصان طب کار به ویژه در محل هایی که سروصدای زیادی دارند یک چکاب 

دوره ای و اولیه انجام می دهند
این متخصص گوش بیان داشت: چکاب های سن بالا نیز بسته به احساسی 
است که شما دارید، اگر شخصی در سن بالا شنوایی خوبی دارد نیازی به چکاب 
دوره ای نیست، اما چیزی که به عنوان پیرگوشی متداول است می تواند در برخی 
از افراد در سنین بالای ۶۰ سال رخ دهد و اگر این اتفاق افتاد باید ارزیابی های 
شنوایی انجام شود. وی در خصوص استفاده مداوم از گوشی ها نیز هشدار داد: در 
مورد استفاده از گوشی ها هم اگر صدا از یک حدی بیشتر باشد می تواند به گوش 
داخلی آسیب بزند، نکته دیگر، رعایت بهداشت گوش است چون ممکن است که 
آلودگی ها را به گوش برساند و دیگر اینکه رطوبت و ترشحات داخل گوش بماند و 
ما عفونت گوش را داشته باشیم، در نتیجه اگر بهداشت این گوشی ها رعایت شده 

و شدت صدا بالا نباشد منعی برای استفاده از آن نیست.
این پزشک متخصص در پایان نیز توصیه کرد: حتما باید زمانی که دچار کم 
شنوایی یا مشکلی در گوش شدیم فورا به دکتر مراجعه کنیم چراکه خیلی از اوقات 
مشکلاتی که برای گوش پیش می آید یک زمان طلایی دارد که اگر آن را از دست 
بدهیم دیگر آسیب های برگشت ناپذیری به گوش خواهد رسید، در خصوص 
مراقبت از گوش هم باید تأکید کنم که حتما از قرار گرفتن در موقعیت هایی با 

صداهای بلند بپرهیزیم و بهداشت گوش را رعایت کنیم.

ارتباط مستقیم آلودگی هوا و افزایش بروز 
بیماری های قلبی

کارشناس مسئول بیماری های قلب و عروق اداره بیماری های غیرواگیر وزارت 
بهداشت نسبت به ارتباط مستقیم آلودگی هوا و افزایش بروز بیماری های قلبی 
هشدار داد و گفت: برای کاهش آلودگی هوا و اثرات منفی آن نیازمند همکاری 

مردم و نهادهای مختلف در کنار یکدیگر هستیم. 
بروز  بر  هوا  آلودگی  آثار  درباره  ایسنا،  با  گفت وگو  در  سماوات  طاهره  دکتر 
بیماری های قلبی و عروقی، گفت: آلودگی هوا در ایجاد بیماری های عروق کرونر 
و آریتمی های خطرناک قلبی که منجر به مرگ های ناگهانی می شود، تاثیرگذار 
است. به دلیل سرب موجود در آلودگی هوا، فشارخون بالا در افراد ایجاد شده و 
این عامل خطر است. ما معمولا عادت داریم تا زمانی که غول بیماری زا را به چشم 

نبینیم باور نکنیم و در مورد آلودگی هوا هم این موضوع صادق است.
شد،  ایجاد  هوا  آلودگی  بحران  یکباره  به  که  کشورهایی  سایر  در  افزود:  وی 
موضوع آلاینده های کارخانه ای سهم عمده داشتند اما در ایران عمدتا موضوع 
آلودگی هوا توسط اتومبیل ها رخ می دهد. حتی روزهایی که به علت آلودگی هوا 
تعطیل می کنیم می بینیم که تعداد ماشین های بیشتری در خیابان ها وجود دارد و 

نمی پذیریم که اینها باعث بروز انواع بیماری ها می شود.
او با تاکید بر اینکه آلودگی هوا هم یک موضوع چند وجهی است، اظهار کرد: 
برای کاهش آلودگی هوا و اثرات منفی آن نیازمند همکاری مردم و نهادهای 
مختلف در کنار یکدیگر هستیم. مثلا ما نیاز به توزیع مناسب جمعیت در کشور 
داریم. همه در کلانشهرها یا پایتخت جمع شده اند و همین عاملی برای افزایش 
آلودگی هوا در نقاطی خاص است. از سوی دیگر باید شبکه حمل و نقل کشور 

اصلاح شود تا بتواند پاسخگوی نیاز تردد مردم باشد.

سلامت

مسمومیت کودکان؛ دلایل، راهکارها و پیشگیری
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رییس نهاد کتابخانه های عمومی استان قم گفت: علیرغم 
چهره فرهنگی شهر قم و کثرت کتابخانه های تخصصی که 
در آن وجود دارد، اما در فضای فرهنگی دچار فقر و کمبود 

هستیم. 
جهاد  با  تفاهم نامه  انعقاد  نشست  در  توکلیان  مهدی 
خانواده ای  کتابخانه ها  نهاد  کرد:  عنوان  قم،  دانشگاهی 
بزرگ در سطح کشور است که 3 هزار و 7۰۰ کتابخانه دارد و  

هفت هزار 5۰۰ نیرو در آن در حال فعالیت هستند.
کتاب،  هفته  ماه  آبان  تا ۲۸  اینکه ۲1  به  اشاره  با  وی 
کتابخوانی و کتابدار است، بیان کرد: ۲۴ آبان ماه به طور 
از  که  است  کتابدار  و  کتابخوانی  و  کتاب  روز  اختصاصی 
همکاران برگزیده در حوزه های مختلف آموزشی، فرهنگی 

و کتابداری تقدیر می شود.
وی با اشاره به اینکه رویکرد نهاد کتابخانه ها در مدیریت 
مراکز  با  بیشتر  همدلی  و  افزایی  هم  مشارکت،  جدید 
فرهنگی، دانشگاهی و آموزشی از معاونت های تخصصی 
ریاست جمهوری تا سایر سازمان ها و نهادها است، گفت: 
خوشبختانه در استان قم نیز از همراهی مسئولین فرهنگی و 

دغدغه مند بهره مند بودیم.
توکلیان اظهار کرد: جهاد دانشگاهی قم نیز در این مسیر 
تعاملات بسیار خوبی داشته است و امیدواریم فواید و برکات 
تفاهم نامه ای که امروز منعقد شد برای جامعه نخبگانی، 
دانشجویان و شهروندان قم باشد. وی با بیان اینکه استان 
قم ۲۴ کتابخانه دارد، اضافه کرد: بیست و پنجمین کتابخانه 
منطقه  در  مرکزی  کتابخانه  عنوان  تحت  نیز  قم  استان 
ارائه  آن  در  خدمت  از ۴۰  بیش  که  است  شده  تجهیز   3
می شود. رییس نهاد کتابخانه های عمومی استان قم ادامه 
داد: علیرغم چهره فرهنگی شهر قم و کثرت کتابخانه های 
تخصصی که در آن وجود دارد، اما در فضای فرهنگی دچار 
فقر و کمبود هستیم و با توجه به استانداردهای ایفلا به ۴۰ 
کتابخانه نیاز داریم.  وی اضافه کرد: امیدواریم با استفاده 
از ظرفیت های جهاد دانشگاهی قم به یک مشارکت خوبی 
برسیم و برکات آن به مردم برسد و بتوانیم در بالا بردن فرهنگ 

شهروندی و مدیریت شهری مؤثر باشیم.
مشکلات موجود نتیجه ناآشنایی مردم با کتاب است 
در  نیز  قم  دانشگاهی  جهاد  رییس  حیدری،  محمد 

کتابخوانی  کتاب،  هفته  گرامیداشت  ضمن  نشست  این 
و کتابداری با بیان اینکه اهمیت کتاب بر کسی پوشیده 
بخش  در  که  مشکلاتی  از  بسیاری  کرد:  عنوان  نیست، 
فرهنگ و اجرا در کشور داریم نتیجه ناآشنایی مردم با کتاب 
است. وی با بیان اینکه از گذشته همواره عصاره علم، دانش 
و فرهنگ در کتاب جست وجو می شود، ادامه داد: متاسفانه 
دلبستگی و رجوع به کتاب حتی در بین دانشگاهیان نیز کم 
است و بیشترین زمانی که برای کتاب صرف می کنند محدود 
به کتاب های درسی است که کافی نیست. وی بابیان اینکه  
کتاب های جیبی یکی از راه هایی است که سایر کشورها از 
آن استفاده می کنند، اضافه کرد: حضور کتاب خانه هایی که 
افراد در آن بتوانند به گفت وگو پیرامون موضوعات روز و کتاب 

بپردازند نقش موثری در ترویج کتاب و کتابخوانی دارد.
رئیس جهاد دانشگاهی قم با اشاره به اینکه در کتابخانه ها 
باید سلایق مختلف مورد توجه قرار بگیرد، یادآور شد: آماده 
همکاری در زمینه گسترش فرهنگ کتاب و کتابخوانی و نشر 
کتاب هستیم؛ زیرا یکی از علل مشکلاتی که وجود دارد به 

خاطر مهجور بودن کتاب در کشور است.

رییس نهاد کتابخانه های عمومی استان قم:

شهرقم دچار فقر و کمبود فضای فرهنگی است

شهید محمدتقی امین :

شهادت در راه پایداری جمهوری اسلامی 
آرزوی من است

شهید محمدتقی امین در وصیت نامه خود آورده است: من از اینکه برای هدفم، 
پیروزی اسلام و پایداری جمهوری اسلامی به رهبری امام خمینی می جنگم 
خیلی خوشحالم و اگر در این راه شهید شوم به آرزوی خود رسیده ام چون آرزوی 

من همین است.
براساس این گزارش ، شهید محمدتقی امین در تاریخ ۲5 اسفندماه 13۴۲ در 
شهر مقدس قم به دنیا آمد. وی از دانش آموزانی بود که در در سال های تحصیلش 
به جبهه های جنگ شتافت و در تاریخ 1 اسفندماه 135۹ به درجه رفیع شهادت 

نائل آمد. در ادامه وصیت نامه این شهید والامقام را می خوانید.
تاریخ صحنه پیکارهای خونین و رشادت ها و مجاهدت های زیادی را دیده و از 

سرگذشت قیام ها و انقلاب هایی که در جهان به وقوع پیوسته است.
خاطره های شورانگیز و حماسه بخش و غرورآفرین و جاودانه ای به یاد دارد و 
قهرمانان فداکار و جان برکف و رهبران و پیش آهنگان شکوه آفرین و بزرگ اندیش 
زیادی را که در دامن خود پرورده است که هر کدام در یک روزگار و زمانی و در یک 
منطقه و مکانی قد برافراشته و در راه دفاع از اصالت ها و کرامت ها و ارزش های 
متعالی انسانی، در راه برقراری جامعه اخوت و تحکیم نظام قسط و مساوات و 
عدالت و زدودن جور و تبعیض و جنایت در راه تکمیل مکارم اخلاق انسانی و در راه 
پیشبرد اهداف والا و ارجمند بشردوستی و تحقق ایمان و آرمان خدایی خویش، 

تلاش ها و کوشش ها کرده است.
اما تاریخ صحنه پرشکوه و نمایش عظیم و معنی دار و عمیق و الهام بخش چون 
کربلا و امام و پیشوای شهادت، آرمان خداگونه ای چون حسین)ع( و پیام جاودانه 

و حیات آفرینی چون عاشورا را هرگز به یاد ندارد.
جویبار خون که از زخمگاه پیکره شهیدان تشنه لب در بیابان تفتیده و سوزان کنار 
فرات جاری شده بود، همواره و تا همیشه تاریخ و هر روز مواج تر و خروشناک تر از 
پیش بر گستره زمین جریان دارد و پیام خون شهیدان را در گوش جان ها زمزمه 

می کند.
شور و شوق شهادت را در دل انسان ها زنده می سازد و بر هر کوهساری ارغوان 
خون رنگ عشق می رویاند و بر دشت و دامن دشت و  لاله های سرخ شهادت را به 

شکوفه می نشاند.
حسین)ع( رهبری است که به آزادگان جهان رسم و راه شهادت می آموزد و به 
قهرمانان درس اخلاص و پاکبازی می دهد و خلق را به دفاع از حقیقت ها فرا 
می خواند و به محکومان نظام های جور و جاهلیت چگونه مردن را یاد می دهد و 

فلسفه جهاد را در مکتب خویش تبیین می کند.
حسین)ع( آن ابرمرد تاریخ اسلام حج را از مکه به کربلا آورد و سراپا تسلیم و رضا 
در برابر دوست در عید عاشورا به قربانگاه خویش آمد تا همه هستی خود را که 
قربانی عاشقانه ایمان خویش بود تا صبح با ذکر و دعا و عبادت و شور شوق شهادت 
گذراند و آنان تا صبح نمایش حج حسینی را برگزار کنند و چه پرشکوه و عظیم است 

حجی که حسین)ع( در کربلا انجام می دهد. به طوری که شاعر می گوید:
ای کشته، ای که اسم تو مشکل گشاست / هنوز با قصه عجیب تو خلق آشناست
هنوز روید ز خاک پاک تو گل های پاک عشق / دارد صبا ز کوی تو بوی وفا هنوز

طول زمان نبرد تو را ز یاد هیچ کس / هر دل جدا ز بهر تو گیرد عزا هنوز
این جانب محمدتقی امین فرزند محمدحسن این نامه را می نویسم و به عنوان 
وصیت  است نه از این جهت که دارایی ام را تقسیم کنم، بلکه برای اتمام حجت 

و خداحافظی.
در حالی که قطره های اشکار چشمان سرازیر است از خدای بزرگ طلب مغفرت 
و بخشش می نمایم و از پدر و مادرم حلالیت می طلبم و از آن ها می خواهم که مرا 
ببخشند؛ نمی گویم گریه نکنند ولی طوری نباشد که باعث ناراحتیشان شود چون 

شهادت آرزوی من است.
من الآن در جبهه سوسنگرد هستم و تا به کربلا نروم و قبر امام حسین)ع( را 
زیارت نکنم به قم برنخواهم گشت. به خدا توکل می کنم و از مادرم می خواهم که 
برایم دعا کند چون در هدفی که من انتخاب کرده ام هر لحظه شهادت وجود دارد.

اگر خبر شهادت مرا شنیدید ناراحت نشوید و فقط یک حمد و سوره برایم بخوانید 
و از خدا برایم حلالیت بخواهید. بدانید که من از اینکه برای هدفم، پیروزی اسلام 
و پایداری جمهوری اسلامی به رهبری امام خمینی می جنگم خیلی خوشحالم 

و اگر در این راه شهید شوم به آرزوی خود رسیده ام چون آرزوی من همین است.
ای امام امت، ای خمینی کبیر، ای نایب برحق امام زمان)عج(  ای که راه درست 
و راست را به من و ما نشان دادی، درود خدا بر تو باد؛ دعای خیر مادران شهید 
از دست داده پشت سر تو باد لذا باید بگویم: تمام عمر فدای یک لحظه از عمر 

اماممان خمینی.
لا اله الا الله،  محمد رسول الله، علی ولی الله

فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب)ع( خبرداد:

 تهیه۶۰  مستند با موضوع فرماندهان و 
شهدای دفاع مقدس استان قم 

فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب)ع( قم گفت: ۶۰ مستند با موضوع فرماندهان 
و شهدای دفاع مقدس استان در قالب برگزاری کنگره شهدا در دست تهیه است.

افتتاح یازدهمین نمایشگاه  آیین  سردار محمد رضا موحد روز پنجشنبه در 
ملی کتاب دفاع مقدس در مجتمع امام خمینی)ره( قم اظهار داشت:با توجه به 
تاکیدات  رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدا و 
انتقال پیام آنان با زبان هنر به نسل جوان ، سه فیلم سینمایی درخصوص شهدای 

قم درحال ساخت است.
وی اضافه کرد: ساخت یک فیلم در خصوص شهدای کربلای چهار، ساخت 
فیلمی در خصوص شهید زین الدین  و سردار شهید مصطفی کلهری در حال 
انجام می باشد. فرمانده سپاه قم گفت:  ۲۰۰ عنوان کتاب  نیز در عرصه دفاع 
مقدس و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در قالب کنگره شهدای استان قم به چاپ 

رسیده است که پنج کتاب بریل را شامل می شود.
شعر،  داستان،  شهدا،  زندگینامه  چون  موضوعاتی  در  افزود: کتاب ها  وی 

نمایشنامه و عکس در حوزه دفاع مقدس است.
موحد افزود: ۲3 جشنواره فرهنگی و هنری در ۹ موضوع مختلف در دو سال 
گذشته توسط سپاه قم انجام شده و اخیرا شاهد اجرای سینمایش فصل شیدایی 

در استان بودیم که با استقبال بی نظیر مردم مواجه شد.
سردار  حضور  با  روزپنجشنبه  مقدس  دفاع  کتاب  ملی  نمایشگاه  یازدهمین 

غلامرضا سلیمانی رئیس سازمان بسیج مستضعفین درقم افتتاح شد.
این نمایشگاه به مدت یک هفته در مجتمع امام خمینی)ره( گلزار شهدای قم 

پذیرای علاقه مندان به کتاب است.
۹۰ ناشر از سراسر کشور در قالب 115 غرفه در این نمایشگاه حضور دارند و 
علاقه مندان می توانند از ساعت ۹ تا 1۲ صبح و همچنین عصر از ساعت 1۶ تا 
۲1 از آثار ارائه شده که بیش از ۶ هزار عنوان کتاب در رابطه با دفاع مقدس است، 

بازدید کنند.
این نمایشگاه در قالب برنامه های ستاد کنگره ملی شهدای قم ترتیب یافته است.

کنگره ملی شهدای استان قم ۲۶ آبانماه سالجاری در مسجد جمکران برگزار 
خواهد شد.

بلوار الغدیر خطرناک ترین محور شهری قم ؛ 

آرام سازی ترافیکی نیاز حیاتی بلوار الغدیر  

گزارش / اصغر شهبازی

بلوار الغدیر قم طی 5 سال گذشته با بیشترین تعداد تصادف، خطرناک ترین محور 
شهری قم لقب گرفته و بنظر می رسد مباحث مربوط به آرام سازی ترافیکی و توسعه 

سامانه های هوشمند حوزه حمل ونقل و ترافیک باید در آن جدی گرفته شود.
از حجم  انجام گرفته  پایش های  و  این گزارش، صحبت های مسئوولان  براساس 
تصادف ها و سوانح حاکی از این است که بلوارهای آیت الله بروجردی، الغدیر، عمار 
یاسر، پیامبر اعظم)ص(، مرجعیت و جمهوری جزو مخاطره آمیزترین معابر شهری قم 

بشمار می رود که دراین بین وضعیت بلوار الغدیر از همه خطرناک تر برآورد می شود.
بلوار الغدیر در مسیر  شهرک پردیسان در جنوب غربی قم با جمعیت حدود ۲۰۰ هزار 

نفر قرار گرفته است.
به گفته مسوولان پلیس راهور شهرستان قم، بلوار الغدیر طی 5 سال گذشته در 
صدر معابر پرخطر شهری قرار داشته و بیشترین تعداد تصادف و مرگ ومیرها را به خود 
اختصاص داده که سرعت بالای خودروهای عبوری، دید محصور و نقاط حادثه خیز از 

عوامل مهم در آن است.
بلوار الغدیر به عنوان یکی از مسیرهای شریانی شهری قم حائز اهمیت بالایی است 
و به نظر می رسد طرح های آرام سازی مسیر باید در آن با سرعت و دقت نظر بیشتری 
انجام شود. حداکثر سرعت در این محور 7۰ کیلومتر است که سرعت مطمئنه ای ازنظر 
کارشناسان حوزه حمل ونقل و ترافیک محسوب می شود اما مشکل اغلب از جایی 
شروع می شود که برخی از رانندگان با سرعت غیر مطمئنه و یا انجام حرکات نمایشی 
سبب بروز حوادث مرگبار می شوند که در این شرایط لازم است تا سرعتکاه های موجود 
تقویت و سرعتکاه های جدیدی ایجاد شود و تعداد دوربین های کنترل سرعت نیز 

افزایش یابد.
معابر  در  که  باورند  این  بر  ترافیک  و  حمل ونقل  حوزه  دست اندرکاران  همچنین 
پرخطری مانند الغدیر، دوربین های ثبت لحظه ای و متوسط سرعت باید به صورت 
همزمان فعال باشد تا از رهگذر آن برخی رانندگان پرخطر نتوانند صرفا با نزدیکی به 
دوربین های کنترل سرعت، از سرعت خودروی خود بکاهند و بعدازآن به رانندگی 

پرخطر خود ادامه دهند.
اختلاط دو جریان شهری و جاده ای و تردد همزمان خودروهای سنگین و سبک از 
اشکالات ریشه ای و اصلی این محور در بروز سوانح و حوادث است که تصادف های 
ناشی از آن به خصوص با راکبان موتورسیکلت نوعا به جراحات بسیار شدید و یا فوت 

منجر می شود.
تجاری،فرهنگی،  مراکز  جنگلی،  بوستان های  مانند  مختلف  کاربری های  وجود 
دانشگاه و غیره نیز از عوامل است که باعث تردد عرضی عابران پیاده از این محور 
پرخطر می شود و پل های عابرین پیاده نصب شده نیز به خاطر مکانیزه نبودن، برای 

استفاده بسیاری از افراد دارای مشکلات حرکتی و کهن سال بسیار دشوار است.
مرگ ۹ نفر از ابتدای امسال در بلوارالغدیر

رییس اداره عملیات پلیس راهور استان قم با اشاره به بالا بودن میزان تصادف ها در 
بلوار الغدیر، بیان کرد: از ابتدای سالجاری تا ابتدای آبان ماه، ۹ نفر در اثر تصادف در 

این محور فوت کرده و 15۰ نفر نیز دچار مجروحیت و معلولیت شده اند.
سرهنگ محمدرضا هاشمی ادامه داد: رانندگی پرخطر عده ای جوانان و انجام 
حرکت نمایشی مانند لایی کشی، از عوامل مهم و موثر در بالا بودن آمار تصادف ها 

در این بلوار است.
وی خاطرنشان کرد: وجود تعداد بالای نقاط حادثه خیز نیز سبب شده تا میزان 

تصادف های  این محور پرتردد شهری زیاد باشد.
هاشمی با تاکید بر ضرورت اجرای پرسرعت مصوبات سال گذشته شورای ترافیک 
استان در خصوص بلوار الغدیرخاطرنشان کرد: وجود یک دوربین در طول ۹ کیلومتر 
از این محور پاسخگوی حوادث و حجم ترافیک عبوری نیست و لازم است دست کم 5 

دوربین هوشمند وارد مدار بهره برداری شود.
رییس اداره عملیات پلیس راهور استان قم بابیان اینکه تردد کامیون ها و تریلی ها از 
مشکلات عمده محور الغدیر است، گفت: برای جلوگیری از تردد همزمان و تصادف 
های مرگبار خودروهای سنگین با موتورسیکلت ها و سواری ها، طرح های ارائه شده 

پلیس راهور قم در ایجاد کمربندی مجزا با سرعت بیشتری به مرحله اجرا برسد.
کمبود پل عابر پیاده در بلوار الغدیر

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم نیز با تاکید بر تعداد بالای تصادف ها در بلوار 
الغدیر، بیان داشت: کارکرد اصلی بلوار الغدیر جابه جایی وسایل نقلیه است و بنابراین 

لازم است تا تردد عابران پیاده به صورت غیرهمسطح انجام بگیرد.
حسین شعبانزاده ادامه داد: هم اکنون در طول ۹ کیلومتر مسیر این بلوار ۴ پل عابر 

پیاده نصب شده که کفایت نیاز عابران پیاده را ندارد.
وی با تاکید بر تاثیرگذاری دوربین های کنترل سرعت در اصلاح رفتار برخی رانندگان 
پرخطر، خاطرنشان کرد: طی کردن مسیر ۹ کیلومتری این بلوار با حداکثر سرعت 
7۰ کیلومتر، زمان مشخصی دارد و لازم است تا پلیس راهور با استفاده از اطلاعات 
دوربین های ثبت متوسط سرعت بین نقطه الف و ب، با رانندگان پرخطر و حادثه ساز 
برخورد کنند. شعبانزاده گفت: هم اکنون سه دوربین کنترل سرعت معاونت حمل ونقل 

و ترافیک شهرداری قم به همراه یک دوربین پلیس راهور فعال است.
تدوین طرح جامع حمل ونقل و ترافیک در شورای اسلامی شهر

در گفت وگو  نیز  قم  و حمل ونقل شورای اسلامی شهر  رییس کمیسیون عمران 
با خبرنگار ایرنا، با اشاره به تدوین طرح جامع حمل ونقل شهر قم با نگاه جامع نگر و 
آینده نگرانه، ابراز داشت: افزایش حجم ترافیک و گره های ترافیکی از مباحثی که 

هم اکنون شهر قم با آن مواجه است.
سید محمدحسین دهناد ادامه داد: سال 13۸5 حدود۶۰ هزار دستگاه خودرو در 
شهر قم پلاک گذاری شده بود درحالی که هم اکنون ۲۲۰ هزار دستگاه خودرو در معابر 

شهری قم تردد می کنند که افزایش 3.5 برابری را نشان می دهد.
وی خاطرنشان کرد: در این مدت سهم استفاده از خودروهای شخصی از ۲۲ درصد 

در سال ۸5 به بیش از ۴5 درصد در پایان سال 1۴۰۰ رسیده است.
وی بیان کرد: توسعه سامانه های ریلی، توسعه متوازن تقاطع های غیرهمسطح، 
توسعه ناوگان عمومی، اصلاح رفتار ترافیکی شهروندان برای استفاده از ظرفیت معابر 
کنونی و هوشمندسازی معابر جزو مباحث اولویت دار در طرح جامع حمل ونقل و 

ترافیک شورای اسلامی شهر قم است.
عضو شورای اسلامی شهر قم توسعه ناوگان عمومی را از راهکارهای ریشه ای در 
کاهش تصادف ها در معابر پرخطری مانند غدیر یادکرد و گفت:بعد از بازگشایی مدارس 
و کنترل کرونا، استفاده عمومی از ناوگان عمومی قم از 35 هزار نفر در روز با افزایش 3 

برابری به ۹5 هزار نفر رسیده است.
وی با اشاره به  اضافه شدن ۴۶ دستگاه اتوبوس به ناوگان عمومی قم در سال 1۴۰۰، 
خاطرنشان کرد: امسال نیز با انتشار 1۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت به زودی ۹۹ 
دستگاه اتوبوس جدید خریداری و 5۰ اتوبوس فرسوده از مدار فعالیت خارج خواهد 
شد. به هر ترتیب فوت ۹ نفر در طول مسیر ۹ کیلومتری الغدیر از ابتدای سال جاری 
حاکی از پرمخاطره بودن این محور است و به باور کارشناسان، آرام سازی ترافیک عبوری 
مهمترین اصلی است که در این محور شهری باید عملیاتی شود. همچنین روند 5 سال 
گذشته این بلوار در بروز حوادث نشان می دهد که اگر فکر و تدبیری به حال وروز این 

محور نشود همچنان باید شاهد تاخت وتاز مرگ باشیم.
معابر، نصب  قبیل کاهش عرض  از  ترافیکی  آرام سازی های  که  پیداست  ناگفته 
سرعتکاه ها، سامانه های هوشمند کنترل سرعت و اموری ازاین دست هرکدام به نوبه 
خود می تواند در کاهش سوانح رانندگی موثر باشد اما به باور و اعتقاد کارشناسان و 
صاحب نظران حوزه حمل ونقل، هیچ عاملی در جلوگیری از این سوانح مهم تر و موثرتر 
از پایبندی رانندگان به مقررات راهنمایی و رانندگی نیست و تا زمانی که رانندگان نسبت 
به جان خود و دیگران بی توجه باشند، سایر اقدام ها نمی تواند اهداف و انتظارات کلان 

را در کاهش تصادف ها برآورده کند.

کارشناس شهرسازی با بیان اینکه برخی همچنان بر روی طبل هایی می کوبند که بنیان زیر 
ساختی و کارشناسی ندارد، گفت: نمی توان به نیاز مسکن پاسخ نداد اما چندین گزینه از 

جمله الحاق، احیای بافت فرسوده و... وجود دارد. 
محسن بهشتی ، در سومین نشست پرسمان ایسنا قم که به همت بنیاد قم پژوهی در 
مؤسسه طلوع مهر قم برگزار شد، عنوان کرد: فرایند تحولات شهرنشینی و بهم ریختگی تناسب 
شهرنشینی و روستایی در جهان از ۲۰۰ سال قبل و در ایران از 1۰۰ سال قبل آغاز شده است.
وی با بیان این که از ۲۰۰ کشور دنیا 1۲5 کشور بیش از نیمی از جمعیت شان شهرنشین 
هستند، ادامه داد: در سال 1۹۰۰ فقط 1۲.5 درصد از جمعیت دنیا شهرنشین بودند در حالی 
که این عدد امروزه به ۶۴ درصد رسیده است و پیش بینی شده است تا سال ۲۰5۰ تناسب بین 

جمعیت شهری به روستایی ۸۰ به ۲۰ می شود.
به گزارش ایسنا، وی با بیان اینکه بهم خوردن این تناسب آثار متعددی از جمله مشکلات 
زیست محیطی به همراه دارد، اظهار کرد: این پدیده از اواخر 13۰۰ در کشور ما آغاز شد اما 

به طور رسمی شهرسازی جدید از سال 131۲ با قانون »ایجاد معابر در شهرها« شروع شد.
بهشتی با اشاره به اینکه استان قم نیز تقریباً همین روند را سپری کرد، بیان کرد: از سال 
1357 فرایند شهرنشینی سرعت گرفت برای مثال قم در دهه 55 تا ۶5 حدود 1۰ درصد رشد 
جمعیتی داشته است که هفت درصد آن به دلیل رشد غیرطبیعی یعنی مهاجرت و سه درصد 

به دلیل رشد طبیعی یعنی زاد و ولد بوده است.
وی اضافه کرد: در ۴۰ سال گذشته جمعیت کشور دو برابر شده است اما جمعیت قم حدود 
۴.5 برابر شده است که این امر به دلیل موقعیت مذهبی، سیاسی و جغرافیایی )نزدیکی به 
تهران( است. معاون عمرانی سابق استانداری قم عنوان کرد: پدیده شهرهای جدید در 
بحبوحه انقلاب صنعتی و از انگلستان آغاز شد و برای کاهش هزینه حمل و نقل و استفاده 
بهینه از زمان،  نواحی مسکونی را در نزدیکی مراکز صنعتی ایجاد کردند و پولاد شهر اصفهان 

نیز به عنوان اولین شهر ایران است که قبل از انقلاب اسلامی با همین رویکرد شکل گرفت.
وی با اشاره به اینکه شهرهای تازه تأسیس در اطراف تهران ضریب موفقیت بالاتری نسبت 
به سایر شهرهای تازه تأسیس داشتند، گفت: از موفق ترین شهرهای تازه تاسیس شهر اندیشه 
در تهران است و بعد از آن نیز پرند، هشتگرد و پردیس است. کارشناس شهرسازی اضافه کرد: 
به دنبال فرایند ایجاد شهرهای جدید، در سال 13۸3-13۸۴ مطالعاتی انجام شد و دو شهر 
جدید گنجینه )کیلومتر 1۰ اتوبان قم - تهران( و پرنیان )کیلومتر 3۰ جاده قدیم اصفهان( برای 

قم پیش بینی شد که شهر گنجینه به دلیل نزدیکی به سایت زباله البرز منتفی شد.  
وی ادامه داد: شهر پرنیان مصوبه کلی شورای عالی شهرسازی و معماری است و قرار بود 
مطالعات آن انجام شود که وزارت راه و شهرسازی مطالعاتی را بر اساس مصوبات کلی انجام داد 

و برای 5۰۰ هکتار از دو هزار هکتاری که پیش بینی شده بود، طرح گذاشت.
بهشتی با بیان اینکه برای این شهر دو طرح بیان شد، تصریح کرد: اولین طرح این بود که به 
دلیل آب و هوای مطلوب تری که نسبت به قم دارد تبدیل به خانه باغ و باغ شهر شود و سکونت 
گاه دائمی نباشد اما وزارت راه و شهرسازی مخالفت کرد؛ زیرا هدف از تاسیس شهرهای تازه 
تاسیس ایجاد سکونتگاه دائمی است و اولًا وزارت راه و شهرسازی وظیفه دیگری دارد و ثانیاً 
پرنیان جذابیت ییلاقی زیادی ندارد به همین خاطر مطرح شد که با توجه به گسترش شهرک 
صنعتی سلفچگان، این مکان تبدیل به سکونتگاهی برای افراد شاغل در شهرک صنعتی 

سلفچگان شود.
شهروندان قمی تمایلی به سکونت خارج از بافت قم را ندارد 

وی افزود: این طرح مطالعات متعددی را به همراه داشت تا به اوایل دولت یازدهم یعنی 
سال های 13۹3 رسید و به وزیر وقت توضیح دادیم که فشار جمعیتی بیش از اندازه به قم وارد 

شده است و از لحاظ زیست محیطی قم بیش از 5۰۰ هزار نفر ظرفیت ندارد.

وی بیان کرد: اکثر شهروندان قمی تمایلی به سکونت خارج از بافت قم را ندارد و برای ارتقاء 
زندگی خودشان و زندگی فرزندانشان داخل شهر قم را انتخاب به 3۰ کیلومتر قم نمی روند 
و ایجاد یک شهر جدید، ظرفیتی برای پذیرش مهاجر به قم را فراهم می کند که این امر 

آسیب های متعدد اجتماعی، گسست اجتماعی، مشکلات زیست محیطی و... می شود.
وی افزود: پرونده این امر بسته شد اما در سال 13۹7 که نهضت ملی مسکن مطرح شد این 
پروژه دوباره مطرح شد و این بار متقاضی شخصی نیز وجود داشت و این فرد بیان کرد که هیچ 
کمکی از دولت نمی خواهد و به تنهایی این شهر را احداث می کند و زیر ساخت های آن را خود 
فراهم می کند؛ مثلا انتقال آب را از مسیر انتقال آب دز به قم فراهم می کند، اما این در حالی 

است که یکی از مشکلاتی که در قم داریم انتقال آب بین حوزه ای است.
معاون عمرانی سابق استانداری قم ادامه داد: در توسعه یک شهر مباحث زیر ساختی 
مسأله اصلی است، زیرا کسی تصور نمی کرد روزی استان همدان فقط برای 1۰ روز آب داشته 
باشد، زاینده رود خشک شود و یا کارون که کشتی در آن تردد می کرد به حدی کم آب شود که 

مشکلات زیست محیطی برای اهواز و خوزستان به وجود بیاورد.
تصمیمات شهرسازی بنیاد سیاسی دارد

کارشناس شهرسازی با بیان اینکه برخی همچنان بر روی طبل هایی می کوبند که بنیان زیر 
ساختی و کارشناسی ندارد، اضافه کرد: متاسفانه تصمیمات شهرسازی کشور از گذشته تا 

کنون بیشتر بیناد سیاسی داشته است تا کارشناسی.
از اقدامات خوبی که در سال های اخیر انجام شد جانمایی  اینکه یکی  با اشاره به  وی 
پردیسان بود، بیان کرد: نمی توان به نیاز مسکن پاسخ نداد اما چندین گزینه از جمله الحاق، 
احیای بافت فرسوده و... وجود دارد. وی با بیان اینکه دولت در مسکن مهر زمین را به صورت 
رایگان به مردم داد یعنی ثروت هشتاد میلیون نفر بین هشت میلیون نفر تقسیم شد، گفت: 
در مسکن مهر مردم با 7۰ میلیون تومان و یا  کمتر صاحب مسکن شدند اما مبلغ زیادی را 
دولت و شهرسازی زیر ساخت فراهم کرد که می توان گفت آن مسکن 7۰ میلیون تومان نبود 
بلکه ۲۰۰ میلیون تومان تمام شد.   بهشتی بیان کرد: مزیت پردیسان نزدیکی به قم بود اما باز 
هم تا مدت ها کمبود زیرساخت ها و امکانات لازم مانند مدرسه، فروشگاه و... در آن مشهود 
بود ولی اگر به جای نزدیکی قم به پرنیان یعنی 3۰ کیلومتری قم می رفت تبعات و هزینه های 
سنگین تری به همراه داشت. وی با تأکید بر اینکه الحاق گزینه بهتری نسبت به ایجاد شهر 
جدید است؛ زیرا به دلیل تأمین زیرساخت های آن آسان تر است، تصریح کرد: در طرح توسعه 
مسکن )نهضت ملی مسکن( 5۶۰ هکتار الحاق شد در حالی که زمزمه مصوبه پرنیان انجام 
می شد، زیرا بیان می کردند استان قم شهر جدید ندارد اما دلیل اهمیت احداث شهر جدید 
را بیان نمی کردند. این کارشناس شهرسازی حفظ مصوبه کلی شهر پرنیان را لازم دانست تا 
اگر در آینده به آن نیاز شد بتوان از آن استفاده کرد، یادآور شد: در استان قم باید بر اساس 

طرح های بالادستی عمل کنیم و استان قم نیز در حوزه شهرسازی دو طرح بالادستی دارد.
وی ادامه داد: یکی از این طرح های بالادستی، طرح آمایش سرزمینی مصوبه 13۹3 است 
که در آن به صراحت با ایجاد سکونت گاه جدید مخالفت می کند همچنین در سند سازگاری 
با کم آبی نیز بیان شده است با توجه به اینکه کشور کم آبی هستیم همه برنامه باید بر اساس 

این سند تدوین شود که درهمین سند نیز با توسعه سکونت جدید در قم مخالف شده است.
آپارتمان نشینی در قم برگشت پذیر نیست

وی با بیان اینکه جایگزین آن باید پنج شهر قنوات، کهک، جعفریه، سلفچگان و دستجرد باید 
تقویت شوند، بیان کرد: در مسکن مهر اشتباهی شد و اولین آپارتمان ها در شهرهای کوچکی 
مثل جعفریه و کهک جای داده شدند در حالی که شرایط برای ویلایی سازی مهیا بود اما الان 

نیز به اشتباه تصمیم گرفته شده است که در کلان شهر ویلایی سازی شود.  
وی با اشاره به اینکه فرهنگ آپارتمان نشینی در قم نبوده و کمتر از سه دهه این که وارد شده 
است اما امکان برگشت وجود ندارند، بیان کرد: قم با پیشنیه ای که از زمان ساسانیان دارد 
وسعتی حدود 13 هکتاری دارد اما می خواهیم یک سوم این مساحت را در مدت کوتاهی به 
شهر اضافه کنیم. بهشتی افزود: شهر نباید از یک نقطه توسعه پیدا کند و باید از لحاظ هندسی 
متوازن باشد اما از حرم که مرکز شهر است تا ورجان حدود ۲۰ کیلومتر است و از طرف دیگر 
یعنی از حرم تا انتهای باجک ۴ کیلومتر است که هیچ تناسبی ندارد.  وی عنوان کرد: حدود 
۶۴  هزار خانوار در قم تقاضای مسکن دارند که 3۲ هزار خانوار در 5۶۰ هکتاری جای داده 
می شوند و چرا برای  3۲ هزار خانوار می خواهند چهار هزار هکتار استفاده کنند که با اسناد 

بالا دستی قم مغایرت دارد و در صورت تحقق یک نابسامانی شهری برای قم ایجاد می کند.
هزینه بهسازی بافت فرسوده منطقی است 

وی با بیان اینکه توسعه درون زا منطقی تر است اما بهتر از آن بافت درونی شهر است، تصریح 
کرد: منطقه هفت قم 5۰۰ هکتار است که در سال 1371 حدود 75 هزار نفر جمعیت داشته 
است اما در سال 13۹5 جمعیت آن به حدود ۴۸  هزار نفر رسیده بود و این در حالی است که 
همه شهر از لحاظ جمعیتی توسعه پیدا کرده است.   وی با تأکید بر اینکه هزینه بهسازی بافت 
فرسوده کمتر است اما چون هزینه آب، برق و زیرساخت ها به بخش های دیگر متحول می شود 
محاسبه نمی کنند؛ یادآور شد: کارشناسان و رسانه ها با پافشاری می توانند مسئولین مربوطه 
را به کارشناسی دقیق تر و درست تر سوق بدهند و از انتخاب های اشتباه مثل جای گزینی 

شهروندان قمی در شهرک امیر کبیر اراک جلوگیری کنند.

مهندس بهشتی معاون سابق عمرانی استانداری قم :

ویلایی سازی درطرح ملی مسکن درکلانشهرها اشتباه است

رییس اداره روابط عمومی آموزش وپرورش استان 
قم گفت: ۲ دانش آموز در بخش دانش آموزی بیست 
و چهارمین دوره جشنواره خوارزمی و یک دانش آموز 
نیز در شصتمین دوره »جایزه البرز« از استان قم برتر 

شناخته شدند. 
افزود: جشنواره  غلامرضا رضایی در گفت وگویی 
مدرسه ای،  مراحل  در  سال  هر  خوارزمی  جوان 
و  می شود  برگزار  استانی  و  ناحیه ای  منطقه ای، 

دانش آموزان برگزیده به مرحله کشوری راه می یابند.
دانش آموز   ۲ جشنواره  این  در  کرد:  اضافه  وی 
دبیرستان  از  حیدری  محمدحسین  نام های  به 
استعدادهای درخشان شهید دکتر شهریاری و محمد 
عادلی از دبیرستان ماندگار شیخ صدوق به ترتیب در 
رشته های علوم عصب شناختی و شیمی برتر شناخته 

شدند.

شکوفایی  را  جشنواره  این  برگزاری  از  هدف  وی 
استعدادهای دانش آموزی عنوان و بیان کرد: بخش 
جوان  جشنواره  چهارمین  و  بیست  دانش آموزی 
ارزش  نوآوری،  و  خلاقیت  ملاک های  با  خوارزمی 
علمی و تخصصی، کاربرد و حل مساله و مستندسازی 

علمی برگزار شد.
یک  شدن  برگزیده  از  ادامه  در  همچنین  رضایی 
بیان  و  داد  خبر  البرز«  »جایزه  در  قمی  دانش آموز 
کرد: این جشنواره با هدف تقدیر از دانش آموزان برتر 
در  متوسطه سراسر کشور  دوازدهم  و  نهم  پایه های 
سال تحصیلی 1۴۰۰ و 1۴۰1 در رشته های ریاضی 
فیزیک، علوم تجربی، علوم انسانی و معارف اسلامی، 

فنی و حرفه ای و کار و دانش برگزار شد.
و  رتبه ها  اساس  بر  دانش آموزان  افزود:  وی 
مقام های کسب شده در مسابقات فرهنگی و ورزشی 

این  به  امتیازها  بالاترین  و  می شوند  امتیازبندی 
تا زمان تحصیل  جشنواره راه می یابند و منتخبان 

تحت پوشش بنیاد جایزه البرز قرار می گیرند.
وی با بیان این که امسال ۴7 دانش آموز در جایزه 
»ثنا  دوره  این  در  داد:  ادامه  شدند،  منتخب  البرز 
فلاح« دانش آموز دوره متوسطه اول از مدرسه هیات 
اول  رتبه  دارای  سه  ناحیه  قضایی  شهیده  امنایی 
استانی مسابقات قرآن در رشته قرائت و تحقیق، دارای 
گواهی دوره آموزشی دادرس، دارای گواهینامه صوت 
و لحن قرآن کریم از دارالکریم استان قم و دارای رتبه 
اول مسابقات ورزشی در رشته بدمینتون برتر شناخته 
ابراز  قم  آموزش وپرورش  عمومی  روابط  مدیر  شد. 
امیدواری کرد: با فراهم شدن شرایط و بسترهای لازم 
شاهد ارتقاء علمی و موفقیت های بیشتر دانش آموزان 

باشیم.

رییس اداره روابط عمومی آموزش وپرورش استان قم:

دانش آموزان قمی در جشنواره های ملی درخشیدند

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از تخصیص هزار میلیارد تومان به طرح 
فاضلاب پردیسان در قالب اعتبارات سفر اول ریاست جمهوری به قم خبر داد. 

مهندس حسن بختیاری با اشاره به مشکل دفع بهداشتی فاضلاب پردیسان اظهار 
داشت: در سال های گذشته اقدامات خوبی برای رفع این مشکل از طریق استفاده از 
ظرفیت سایر تأسیسات موجود انجام شده اما با اتصال واحدهای مسکن مهر به خط 
انتقال فاضلاب پردیسان، هیچ ظرفیت خالی برای اتصال واحدهای جدید به شبکه 

وجود ندارد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اجرای طرح فاضلاب پردیسان را بسیار ضروری 
دانست و تأکید کرد: در غیر این صورت امکان ارائه خدمات فاضلاب در اراضی 5۶۰ 

هکتاری طرح نهضت ملی مسکن وجود ندارد.
وی رفع دائمی مشکل فاضلاب پردیسان و بخش شرقی شهر قم را نیازمند اجرای 
خط انتقال و تصفیه خانه اعلام و خاطرنشان کرد: مطالعات لازم در این زمینه انجام و 
مجوزهای لازم اخذ شده است اما در خصوص تأمین اعتبار موردنیاز برای اجرای طرح 
مشکلاتی وجود دارد. مهندس بختیاری با اشاره به پیگیری های صورت گرفته برای 
تأمین مالی طرح فاضلاب پردیسان تصریح کرد: در سفر اول ریاست جمهور به استان 
این موضوع مهم مطرح شد و پس از پیگیری های مستمر استاندار و نمایندگان محترم 
مجلس، درنهایت هزار میلیارد تومان اعتبار برای این طرح به عنوان یکی از مصوبات سفر 

ریاست جمهور اختصاص یافت.

مدیرعامل  شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد: 

اختصاص هزار میلیارد تومان به طرح فاضلاب پردیسان 
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دبیر شورای جهاد آبرسانی وزارت نیرو  خبرداد:

اختصاص ۶۸۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای 
طرح جهاد آبرسانی روستایی

تاکنون برای اجرای طرح جهاد آبرسانی ۶۸۰۰ میلیارد توان اعتبار اختصاص  
داده  شده که این طرح تا کنون ۲۴ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. 

مهرماه پارسال بود که »علی اکبر محرابیان« وزیر نیروی دولت سیزدهم شورای 
جهاد آبرسانی در وزارت نیرو را با انتخاب اعضای آن باهدف آبرسانی به روستاها و 

مناطق محروم ایجاد کرد.
همان زمان "میثم جعفرزاده" دبیر شورای جهاد آبرسانی وزارت نیرو در این باره 
گفت: اگر روستاها و مناطق محروم دسترسی پایدارتری به آب سالم و بهداشتی 
داشته باشند ماندگاری در این روستاها بیشتر خواهد شد و روستاییان کمتر مجبور 

به ترک محل زندگی به دلیل بی آبی خواهند بود.
وی در باره اقدام های شورای جهاد آبرسانی که به دستور وزیر نیرو شکل گرفته 
ادامه داد: در گام نخست یک تحلیل جامع از روستاها و مناطق محروم در دست 

انجام قرار گرفته تا بدانیم کدام روستا چه مشکلی در زمینه تأمین آب دارد.
دبیر شورای جهاد آبرسانی وزارت نیرو گفت: همچنین تلاش می شود مدل های 
مختلف آبرسانی مورد ارزیابی قرار گرفته تا بسته به نیاز هر روستا از مدلی که برای 
آن در نظر گرفته می شود، استفاده شود. جعفرزاده ادامه داد: کارفرمای اصلی در 
امر آبرسانی شرکت های آب و فاضلاب است و اجرای کار برعهده خیران و نیروهای 
جهادی خواهد بود که تحت نظارت عالیه شورای جهاد آبرسانی عمل خواهند 
کرد. وی افزود: شورای جهاد آبرسانی یک جهاد خوبی در امر آبرسانی روستایی 
ایجاد خواهد کرد. تازه ترین گزارش منتشر شده از سوی وزارت نیرو نشان می دهد 
این طرح تا کنون ۲۴ درصد پیشرفت فیزیکی داشته و تاکنون برای اجرای طرح 

جهاد آبرسانی ۶ هزار و ۸۰۰ میلیارد توان اعتبار اختصاص  داده  شده است.
براساس طرح جهاد آبرسانی مقرر شده به 1۰ هزار روستا طی سه سال آبرسانی 
انجام دهد و برای این منظور قرارداد آبرسانی به 7 هزار روستا با قرارگاه امام حسن 
مجتبی )ع( منعقد شده است. همچنین با تشکیل مجمع خیرین آب رسان مقرر 
شد سه هزار روستای دیگر آبرسانی شوند. جمعیت تحت پوشش این طرح چهار 
میلیون و 75۰ هزار نفر است که به این ترتیب سطح پوشش برخورداری از آب سالم 
از ۸۲ به ۹۰ درصد افزایش خواهد یافت. برای اجرای این طرح تاکنون بیش از ۲1 

هزار کیلومتری لوله گذاری شده است.

یک نماینده مجلس:

روش های غیر بودجه ای برای تأمین مالی 
زیرساخت ها فراهم شود

نماینده مردم شیراز و عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی بر ضرورت ایجاد روش های غیر بودجه ای برای تأمین مالی زیرساخت ها 

در کشور تاکید کرد.
جعفر قادری در برنامه رهیافت رادیو اقتصاد افزود: در حال حاضر منابع تأمین 
کننده زیر ساخت های کشور اعتبارات دولتی است.وی اظهارداشت: تمامی 
تلاش ها معطوف به اینکه روش های غیر بودجه ای برای تأمین مالی زیرساخت ها 

در کشور فراهم تا فشار از روی منابع بودجه ای برداشته شود.
عضو هیئت رئیسه کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجرای اصل 
۴۴ قانون اساسی گفت: این کمیسیون با توجه به احساس خلاءها و کمبودها در 
زمینه تأمین مالی به ویژه در حوزه تولید و زیرساخت ها بررسی و تصویب طرحی با 

هدف رفع این مشکل در دستور کار خود قرار داده است.
وی افزود: اکنون کشور در زمینه تأمین مالی به ویژه در حوزه تولید و زیرساخت ها 
با مشکلات مالی فراوانی روبروست و در عین حال خلاء و مغایرت های قانونی زیادی 
در این عرصه وجود دارد. قادری اظهارداشت: یک سال و نیم روی این موضوع 
وقت گذاشته و در حقیقت طرحی با عنوان »تأمین مالی تولید و زیرساخت ها« در 
چند فصل تهیه تا ساختاری برای تأمین مالی تولید و زیر ساخت ها در کشور ایجاد 
شود. وی در ادامه ضمن اشاره یه بودجه یک هزار و 3۹۴ هزار میلیارد تومانی مورد 
پیش بینی برای سال 1۴۰1 در کشور افزود: در خوش بینانه ترین حالت عملکرد 
بودجه در سال جاری 1,۰۰۰ میلیارد تومان باشد که این مبلغ تمامی هزینه های 

جاری مملکت را حتی پوشش نخواهد داد.
نماینده مردم شیراز و عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی یادآورشد: دولت از مقام معظم رهبری اجازه گرفته 1۰ درصد از منابع 
صندوق توسعه ملی به بودجه تزریق تا صرف اشتغال و پروژه های زیر بنایی شود 
از اینرو دولت شاید بتواند از این ۲1۰ هزار میلیارد تومان بودجه عمرانی نزدیک به 

1۰۰ هزار میلیارد تومان را از این محل تأمین مالی کند.

یک فعال حوزه کار :

چرا از نیروهای جوان آماده به کار 
استفاده نمی کنیم؟

یک فعال حوزه کار با تاکید بر بکارگیری نیروهای آماده به کار و جوان در عرصه 
اشتغال کشور گفت: اگر حقیقتا به دنبال اشتغال هستیم و می خواهیم بازار کار 
تقویت شود، باید از نیروهای جوان و تازه نفس استفاده و انگیزه کار را در آنها ایجاد 

کنیم. 
فتح الله بیات در گفت وگو با ایسنا، درباره در اولویت قرار گرفتن مساله اشتغال 
در تمام دستگاه ها، گفت: اشتغال نیازمند فراهم شدن زمینه، ساختار و چارچوب 
است و به شکل دستوری و روی کاغذ  ایجاد نمی شود. درباره اشتغال پایدار باید 

هزینه شود و این هزینه قبلا در بخشی از شهرک های صنعتی انجام شده است.
وی افزود: هم اکنون سوله ها و کارگاه های زیادی در شهرک های صنعتی وجود 
دارد که در حال خاک خوردن است در حالی که باید از این ظرفیت استفاده 
شود. بیات گفت: متاسفانه برخی از شهرک های صنعتی با یک سوم ظرفیت کار 
می کنند و به تعدیل نیرو روی می آورند لذا لازم است با دعوت از کارگر و کارفرما 
عواملی که موجب تعطیلی این شهرک ها شده بررسی و کمیته ای به اسم بحران یا 

اشتغال برای شناسایی مشکلات کارگاه ها تشکیل شود.
این فعال حوزه کار با تاکید بر بکارگیری نیروهای آماده به کار و جوان در عرصه 
اشتغال کشور، اظهار کرد: متاسفانه در بیشتر دستگاه ها به جای نیرویی که در 
حال بازنشسته شدن است، نیرو نمی گیرند و سالهاست که بازنشستگان را دعوت 
به کار می کنند اما با این کار فضای اشتغال یک نیروی کار گرفته می شود. خصوصا 
در کارهایی که بیش از چهار ساعت زمان می برد، باید تجدیدنظر و از نیروهای 

شاغل و آماده به کار استفاده شود.
وی ابراز عقیده کرد: در برخی از دستگاه ها و شرکت ها، نیروها به یک سوم 
رسیده و عمدتا با اضافه کاری سرکار مانده اند و بعضا تاب و توان کار ندارند. اگر 
حقیقتا به دنبال اشتغال هستیم و می خواهیم بازار کار تقویت شود، چرا از نیروهای 
جوان و تازه نفس استفاده نمی کنیم؟ باید به نیروهای جوان اعتماد کنیم و به افراد 

در نهادها و دستگاه های دولتی و شبه دولتی اجازه بازنشستگی بدهیم.
بیات در پایان خاطرنشان کرد: باید بازار کار را فعال و انگیزه ایجاد کنیم تا 

نیروهای تحصیلکرده و جوان وارد بازار کار شوند و دنبال شغل های کاذب نروند.

مدیرکل پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت نفت می گوید: افزایش ناگهانی 
بهای بنزین از نظر من به عنوان یک کارشناس در شرایط کنونی درست نیست 

و حوادث ناگواری به همراه دارد.
افکار  حاضر  حال  در  بنزین  مصرف  افزایش  درباره  دولتی  گزارش های 
عمومی را با این سوال مهم روبه رو کرده است که آیا تغییر معادلات در حوزه 
قیمت گذاری بنزین نزدیک است؟ آن هم در شرایطی که گزارش یک رسانه 

نزدیک به دولت، این احتمال را تقویت کرد.
این رسانه در تحلیل وضعیت قیمت بنزین نوشت: در صورت افزایش ناترازی 
بین تولید و مصرف بنزین، سیاست دولت و وزارت نفت چه خواهد بود و تا چه 
زمان می توانند بنزین را با قیمت فعلی حفظ کنند و با این تصمیم آیا می توان 
جلوی روند فزاینده مصرف را گرفت؟ تجربه نشان داده که هم سیاست تثبیت 
جواب  قیمتی  شوک  سیاست  هم  و  نیست  دفاع  قابل  بلندمدت  در  قیمت 
نمی دهد. به نظر می رسد برای برون رفت از معمای بنزینی، باید از خطاها و 

نگاه های کوتاه مدت فاصله گرفت.
چوب تصمیمات نادرست  مجلس هفتم را می خوریم

خبر  با  گفتگویی  در  انرژی  کارشناس  خاقانی،  محمود  رابطه،  همین  در 
خبرآنلاین در واکنش به زمزمه های افزایش قیمت بنزین می گوید: ما داریم 
چوب تصمیم نادرست و غلط افراد کلیدی مجلس هفتم را می خوریم؛ آن 
هم زمانی که براساس برنامه سوم و چهارم توسعه قرار بود به تدریج قیمت 
مسیر  به  و  شود  هدفمند  سوخت  یارانه های  و  رود  بالا  نفتی  فرآورده های 

بهداشت، درمان، آموزش و پرورش، کشاورزی، حمل ونقل عمومی و... برود.
مدیرکل پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت نفت می افزاید: متاسفانه در 
مجلس هفتم توسط اصولگرایانی که می خواستند برای انتخابات دولت نهم 
زمینه سازی کنند و نامزد مورد نظرشان برنده انتخابات شود، به آخرین لایحه 
بودجه دولت هشتم دست برده شد و نگذاشتند قیمت بنزین افزایش پیدا کند. 

به این ترتیب به بهانه جلوگیری از تورم، قیمت را در ۸۰ تومان تثبیت کردند.
این  رییس مجلس هفتم هم گفت  یادآور می شود:  انرژی  کارشناس  این 
عیدی دولت به مردم بود. زمانی که دولت نهم روی کار آمد، متوجه شدند که 
چه اشتباه بزرگی کردند، یا این که به خیال خود گفتند ما این کار را می کنیم و 

وقتی دولت دست ما افتاد، همان روش را جلو می بریم.

چه  دهم  و  نهم  و  هشتم  مجالس  در  که  دیدیم  می کند:  تصریح  خاقانی 
اتفاقاتی افتاد و دولت نهم و دهم با افزایش بهای بنزین و حذف یارانه ها به 
روش خودشان اقدام کردند. متاسفانه تورم را ناگهانی و به شدت بالا بردند؛ این 
در حالی بود که دولت نهم و دهم دورانی را می گذرانید که درآمد نفتی بالایی 

داشت، اما با روش های پوپولیستی، فکر امروز را نکردند.
وی عنوان می کند: در مجالس بعدی هم این گونه بود و اجازه ندادند که 
بهای بنزین به تدریج افزایش پیدا کند. به این ترتیب، شاهد ماجرای تلخ آبان 

۹۸ بودیم.
جراحی اقتصادی دولت اشتباه بود

این کارشناس انرژی می گوید: الان هم دولت در ملاحظات سیاسی گیر 
کرده است. این در شرایطی است که با این رقم کنونی بهای بنزین، اقتصاد 
مردم تا حدودی برنامه ریزی شده است؛ کسانی که مسافرکشی می کنند و یا از 

مسیر حمل ونقل نان در می آورد.
خاقانی می افزاید: دولت به جای این که از سر قیف، مایع را داخل شیشه 
بریزد، آمد و از ته قیف این کار را کرد. دولت با جراحی اقتصادی، نان و تخم مرغ 
و مرغ را گران کرد؛ در حالی که در اوایل روی کار آمدن دولت سیزدهم باید 
برای مردم توضیح می دادند که کسری بودجه عظیمی داریم و با همکاری 
مردم، بهای فرآورده های نفتی را افزایش می دادند و مالیات ها و عوارض ها 

کاهش پیدا می کرد، چون دولت درآمد عظیمی از این راه کسب می کرد.
مدیرکل پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت نفت عنوان می کند: برنامه این 
سیاست ها و روش ها، در وزارت نفت و شرکت ملی نفت ایران تقریبا از 3۰ سال 
پیش نوشته شده بود؛ منتها کسانی که روی کار می آیند، نه فرصت دارند این 
برنامه ها را مطالعه کنند و گروهی هم که متاسفانه مطالعه می کنند، امکان دارد 
خیلی از مطالب را به دلیل این که رشته های درسی غیرمرتبط با شغل شان در 

صنعت انرژی دارند، متوجه نشوند.
قیمت بنزین را می توان تغییر داد؟

این کارشناس انرژی در ادامه می گوید: افزایش ناگهانی بهای بنزین از نظر 
من به عنوان یک کارشناس در شرایط کنونی سیاسی همان ماجرای آبان ۹۸ 
را ممکن است تکرار کند. همین الان جامعه به شدت دوقطبی شده و شرایط 
سیاسی به خوبی مدیریت نشده است. شاهد هستیم از ۸۰ میلیون جمعیت 

ناراحت  دولت  از  اینترنت  قطعی  خاطر  به  نفر  میلیون  از 5۰  بیش  کشور، 
هستند.

شدیدی  بودجه  کسری  این که  وجود  با  دولت  همین  می افزاید:  خاقانی 
دارد و با افزایش نقدینگی به دلیل چاپ بدون پشتوانه پول روبه رو است. از 
نظر درآمدهای نفتی هم وزیر نفت از درآمد خوب می گوید، اما اثری از آن در 

اقتصاد دیده نمی شود.
وی تاکید می کند: بر این اساس، افزایش بهای بنزین در این شرایط توصیه 
نمی شود؛ در حالی که من کارشناسی هستم که در زمانی که در صنعت نفت 
بودم، بیش از 1۰۰ گزارش به مقامات نوشتم و راهکارهای لازم را برای افزایش 

بهای فرآوده های نفتی داده بودم.
این کارشناس انرژی متذکر می شود: به نظر من گزارش رسانه های نزدیک 
به دولت درباره میزان مصرف و قیمت بنزین، براساس یک نیاز سیاسی نوشته 

شده است؛ نه یک نظریه خوب اقتصاد انرژی.
خاقانی تاکید می کند: در شرایط کنونی فقط یک جور می توانیم مردم را 
متقاعد به افزایش قیمت کنیم، چون افزایش قیمت بنزین یعنی افزایش هزینه 

بخش حمل ونقل و در ادامه گران تر قیمت کالاهای مصرفی مردم.
مدیرکل پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت نفت یادآور می شود: این کار، 
افزایش نجومی تورم را به دنبال دارد. به همین دلیل دولت ها در اروپا با مشکل 
مواجه هستند. برای مثال، دولت آلمان برای این که به دلیل افزایش قیمت 
سوخت، تورم بالا نرود، بابت افزایش قیمت سوخت یارانه تعریف کرده است. 
برخی از دولت ها هم مالیات های شرکت های تولیدکننده و توزیع کننده انرژی 

را افزایش دادند، چون سود این شرکت ها بالا رفته است.
نیز اگر قیمت فرآورده های  ایران  یادآور می شود: در  انرژی  این کارشناس 
نفتی بالا رود، سود شرکت های پالایش و پخش افزایش می یابد. آیا در این سود 
مردم شریک هستند؟ صاحبان سهام پالایشگاه ها و پتروشیمی ها چه کسانی 

هستند؟
امکان کنترل مصرف بنزین وجود دارد؟

خاقانی در ادامه در پاسخ به این پرسش که امکان کنترل مصرف بنزین 
در شرایط فعلی وجود دارد؟ می گوید: از نظر من این روش سهمیه بندی و 

قیمت گذاری روی سهمیه بندی از این بابت بود که مصرف کنترل شود.
وی می افزاید: فرض کنید الان قیمت بنزین و گازوییل لیتری یک دلار بود. 
دلار الان 3۶ هزار تومان است و قبلا ۲۰ هزار تومان بود. با این کار، مردم به 
تدریج با قیمت بالا عادت می کردند. این تجربه ای است که در اقتصاد انرژی 

مطالعه شده است.
این کارشناس انرژی تصریح می کند: این مطالعات در زمان جنگ هم انجام 
می شد که مردم را به همین روش بسنجیم، چون آن زمان اقتصاد کوپنی بود. 
این که ما فکر کنیم با افزایش قیمت، مصرف پایین می آید، اشتباه بزرگ است؛ 
کمااین که مسوولین برگردند به دوران افزایش قیمت بنزین در ایران و میزان 

مصرف و ببینند چه اتفاقی افتاده است.
خاقانی عنوان می کند: این راه نیست. یک راهی که ما در موسسه مدیریت 
و برنامه ریزی انرژی دانشگاه تهران مطالعه کردیم، این بود که بیاییم به مردم 
را تعهدات اعتباری  انرژی بدهیم و پیش فروش کنیم. ما اسم آن  اعتبارات 

انرژی گذاشتیم.
انرژی یک کالای  که  این که مردم می دانند  دلیل  به  وی متذکر می شود: 
باارزش است و قیمت آن رو به افزایش است، به جای این که در بازار دلار و 
سکه و طلا بخرند، اعتبارات انرژی را از توانیر یا شرکت ملی نفت ایران برای 
مصرف آینده خرید می کنند. از سوی دیگر، به دلیل این که می بینند در آن 
سود است، خودشان در مصرف هم صرفه جویی می کنند تا بتوانند به کسی 

که نیاز دارد، بفروشد.
این کارشناس انرژی خاطرنشان می کند: منتها بحث این بود که باید یک 
سازمانی وجود داشته باشد که کنترل لازم را داشته باشد تا تورم ایجاد نشود. 
یکی از پیشنهادات ما، ایجاد وزارت خزانه داری انرژی بود. این روشی بود که 
به تدریج ریال با منابع نفت و گاز ایران پشتیبانی می شد؛ همین کاری که آقای 
پوتین کرد و یک دفعه روبل را با گاز پشتیبانی کرد. این مطالعات انجام شده 

است.

 پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت نفت :

حتی فکر کردن به گرانی بنزین اشتباه است

به دنبال بحث های اخیر، پیرامون عرضه طلا در بورس کالا و ضرورت اخذ رکن ضامن از بیمه یا بانک، نایب رئیس سابق اتحادیه طلا 
و جواهر تهران، ضمن اشاره به اینکه معاملات طلا در بستر بورس کالا، موضوع جدیدی نیست گفت که اکثرا طلاهای استخراجی در 

قالب شمش طلای ۲۴ عیار در بورس عرضه و مشتری بصورت فیزیکی طلا را خریداری می کند.
براساس این گزارش، اخیراً علیرضا شاه میرزایی- معاون تجارت و خدمات وزارت صنعت، معدن و تجارت - در مصاحبه ای ضمن 
اشاره به معامله 1۰۰ کیلوگرم طلا طی دو ماه  اخیر در بورس و ضرورت اخذ رکن ضامن از بیمه یا بانک برای فروش اینترنتی طلا، یادآور 

شده است: با توجه به اینکه رکن ضامن در نظر گرفته شده بود، مردم نیز طلا از این طریق خریداری کردند.
وی تاکیده کرده است: همچنین مانعی بر سر راه سامانه هایی که به صورت اینترنتی قصد فعالیت در زمینه خرید و فروش طلا دارند، 
وجود ندارد. ضمن اینکه دولت هم قصد ورود به این حوزه ندارد. از اتحادیه  طلا به عنوان بخش خصوصی درخواست کرده ایم خود به 
موضوع ورود کرده و سامانه هایی را ایجاد کنند. اما برای جلوگیری از بروز برخی از مشکلات، اعلام شده بایستی حتماً یک بیمه یا بانک 

به عنوان رکن ضامن وجود داشته باشد؛ اگر فروشندگان اینترنتی رکن ضامن داشته باشند می توانند در بستر اینترنت فعالیت کنند.
در رابطه با جزئیات این معاملات، محمد کشتی آرای- نایب رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران- به ایسنا، گفت: شرکت ها و 
معادنی که استخراج طلا دارند، حتی لجن هایی که از معادن بدست می آورند، در بورس کالا عرضه می کنند، بنابراین عرضه طلا در 
بورس کالا موضوع جدیدی نیست و جریان دارد و بیشتر هم توسط شرکت های معدنی صورت می پذیرد و طبیعتا مشتریان خاص خود 

را هم دارد. اکثرا طلاهایی که استخراج می شوند، در بورس عرضه می شوند.
وی افزود: مشتریان ممکن است افراد بازار نباشند، اما توسط بانک ها، موسسات مالی، شرکت هایی که معاملات شفافی دارند، 
همچون سایر فلزات مانند نیکل، روی و مس که از معادن استخراج می شوند، در بورس عرضه می شوند. حتی شرکت هایی که 

صادرکننده هستند، این فلزات را از بورس کالا خریداری می کنند.
این کارشناس بازار سکه و طلا تصریح کرد: البته منعی برای خرید عموم مردم نیز وجود ندارد و همه اشخاص حقیقی و حقوقی 
می توانند در بورس کالا دادوستد طلا داشته باشند   خرید و فروش طلا در بستر بورس کالا، فرآیند بورسی همچون سهام هاست که 

توسط افراد خرید و فروش می شود و محدودیتی وجود ندارد.
کشتی آرای ادامه داد: خرید طلا از بورس کالا )برخلاف خرید و فروش اوراق سکه که به تازگی آغاز شده است(، به صورت فیزیکی 
است و معامله انجام می شود و برگه حواله به خریدار تحویل داده می شود، سپس خریدار با این حواله به انبارهایی که طلاها نگهداری 
می شود مراجعه می کند و طلای خود را به صورت شمش طلای ۲۴ عیار دریافت می کنند. اما اوراق قرضه سکه ها که طی روزهای اخیر 

وارد بورس کالا شده، صرفا گواهی سکه است و سکه به صورت فیزیکی معامله نمی شود.

رئیس سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی با بیان اینکه تمرکز بر همکاری بخش خصوصی برای احیای واحدهای 
راکد از طریق ایجاد ارتباط بین این واحدها با واحدهای توانمند است، گفت که احیاگرانی هم در بخش خصوصی شکل گرفته 

که واحدهای راکد را احیا و واگذار می کنند. 
علی رسولیان در گفت وگویی با بیان اینکه تاکنون حداقل 7۸۰ واحد راکد احیا شده، تصریح کرد: هفته گذشته برنامه 
احیای واحدهای راکد در هر استان و میزان تحقق آنها تقدیم استانداران شده است. این برنامه شامل دو بخش احیای واحد 
راکد و افزایش ظرفیت واحدهای تولیدی است که با ظرفیت زیر 5۰ درصد فعالیت می کنند. وی با بیان اینکه با توافق وزارت 
صمت، وزارت اقتصاد و بانک مرکزی منابعی برای احیای واحدهای راکد تعیین شده، اظهار کرد: همچنین تمرکز بر همکاری 
بخش خصوصی برای احیای واحدهای راکد از طریق ایجاد ارتباط بین این واحدها با واحدهای توانمند است. برای مثال اگر 
یک واحد در حوزه محصولات شیمیایی تعطیل شده، می توان از یک واحد فعال موفق در این حوزه کمک گرفت. همچنین 
احیاگرانی در بخش خصوصی شکل گرفته که واحدهای راکد را احیا و واگذار می کنند. رسولیان در پاسخ به اینکه آیا احتمال 
شکست مجدد واحدهای راکد وجود دارد؟ تصریح کرد: احیای واحد راکد به این معنی نیست که همان تولید قبلی احیا شده 
و همان ماشین آلات قبلی به کار گرفته شده است. برخی از واحدهای تولیدی کلا نوع تولید را عوض کرده اند، چون ممکن 
است برخی کالاها دیگر بازار نداشته باشند. وی افزود: واحدی که زمین آن تامین شده و آب و برق هم دارد نباید تعطیل باشد. 

هدف این است واحدهای با زیرساخت و بعضا با ماشین آلات خوب به تولید کالای قابل رقابت و مناسب اختصاص پیدا کند.
امسال برای احیای 1۶۰۰ واحد تولیدی راکد در شهرک ها و نواحی صنعتی کل کشور هدف گذاری و پیش بینی شده با 
احیای این تعداد واحد برای ۲۸ هزار و ۸۰۰ نفر شغل ایجاد شود. همچنین طبق اعلام سازمان صنایع کوچک و شهرک های 

صنعتی ایران برای احیای ۴۰۰ واحد تولیدی راکد در خارج از شهرک ها و نواحی صنعتی نیز برنامه ریزی شده است.
گفتنی است نتیجه طرح پایش واحدهای صنعتی غیرفعال کل کشور نشان می دهد 1۲ هزار و ۶7 واحد راکد، شامل ۶۸1۴ 
واحد در داخل شهرک ها و نواحی صنعتی و 5۲53 واحد در خارج از آن ها شناسایی شد. از مجموع واحدهای صنعتی راکد 
شناسایی شده ۶۲ درصد از طریق شیوه های فنی بازفعال سازی، امکان راه اندازی مجدد دارند که در صورت تحقق آن، بیش 

از 1۶7 هزار فرصت شغلی جدید ایجاد خواهد شد.
همچنین بر اساس اعلام مدیران بنگاه های اقتصادی راکد کشور، ۴۴ درصد از واحدهای غیرفعال مشکل کمبود نقدینگی، 
1۶ درصد مشکل نبود تقاضا و بازار، 11 درصد مشکل کمبود مواد اولیه، 1۰ درصد مشکل فرسودگی ماشین آلات، ۹ درصد 

مشکلات حقوقی با سازمان ها و دستگاه ها، ۸ درصد مشکلات زیرساختی و ۲ درصد مشکلات مالکیتی و سهامداری دارند.

در گفت وگو با معاون تجارت و خدمات وزارت صمت تشریح شد؛

جزئیات معاملات طلا در بستر بورس کالا
رئیس سازمان صنایع کوچک عنوان کرد :

همکاری بخش خصوصی در احیای واحدهای راکد

دبیر ستاد حمایت از مشاغل خانگی:

مشکلات فنی به صدور مجوزهای خانگی لطمه زد
رئیس دبیرخانه ساماندهی و توسعه مشاغل خانگی آمار 
و اطلاعات مربوط به گزارش هیات مقررات زدایی در حوزه 
مجوزهای مشاغل و کسب و کارهای خانگی را تشریح و اعلام 
کرد: مشکلات فنی و ساختاری درگاه صدور مجوزها به صدور 

مجوزهای خانگی لطمه زد.
به گزارش دبیرخانه ساماندهی و توسعه مشاغل خانگی، 
آزیتا همتیان با اشاره به اینکه از ۲۸ بهمن 1۴۰۰ مجوزهای 
رشته های ثبت محور )آنی( از درگاه ملی مجوزهای کسب وکار 
)G۴B( صادر شده اند اظهار کرد: بیشترین حجم مجوز  با 
اختلاف حداکثری از بقیه دستگاه های صادر کننده مجوز 
مشاغل خانگی صادر شده و در این زمینه رتبه اول را کسب 
کرده ایم؛  می توان گفت برای اولین بار در خصوص صدور 
مجوزهای کسب و کار، مجوز آنی در حوزه مشاغل خانگی 

صادر شده است.
وی در ادامه با اشاره به اینکه از شروع فرآیند تسهیل گری 

صدور مجوزها، در حوزه مشاغل خانگی 1۲۸ هزار و 515 
فقره مجوز صادر شده است تصریح کرد: بر اساس گزارش 
هیات مقررات زدایی در بازه زمانی ششم فروردین 1۴۰1 تا 
5 آبان 1۴۰1، بیش از 7۰ هزار  فقره مجوز صادر کرده ایم. از 
این رو می توانیم ادعا کنیم وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
پیشتاز در صدور مجوز مشاغل خانگی از نظر تعداد و سرعت 

صدور در بین سایر وزارتخانه ها است.
همتیان به مشکلات پیش آمده اخیر اشاره کرد و گفت: اما 
متاسفانه در چندماهه اخیر به دلیل نوع ساختار فنی درگاه 
ملی مجوزهای کسب و کار و فقدان قسمت ویرایش اطلاعات 
برای متقاضیان، تعدادی از مجوزهای مشاغل خانگی در 
مرحله تکمیل مدارک، ناقص می ماندند و اطلاعات آنها از 
سمت درگاه تخصصی ثبت نمی شده است و به این دلیل 
در گزارش یاد شده به تعداد  ۶۶ هزار فقره مجوز عدم صدور 
اشاره شده است که با بررسی های فنی مرکز فناوری اطلاعات 

و امنیت فضای مجازی وزارت کار تعاون و رفاه اجتماعی این 
مشکل مشخصا از سمت ما نبوده و لازم است درگاه ملی 
مجوزهای کسب و کار اقدامات فوری در زمینه زیرساختی 
و فنی فراهم کند. رئیس دبیرخانه مشاغل خانگی عنوان 
داشت: برای رفع این مشکل و از طرفی ارتقاء کیفیت صدور 
سردرگمی  عدم  و  مردم  به  بهتر  رسانی  خدمت  و  مجوزها 
متقاضیان علیرغم سرعت و کیفیت پایین اینترنت کشور 
در یکماه اخیر ما اقدام به بروزرسانی و ارتقاء مجدد سامانه 
مشاغل خانگی کردیم. وی ادامه داد:  به دلیل وقفه ایجاد 
شده در ثبت نام ها، پیام هایی به متقاضیان مشاغل خانگی 
مبنی بر به روز رسانی سامانه برای اطلاع رسانی ارائه دادیم 
و به دلیل عدم پشتیبانی فنی به موقع از سمت درگاه ملی 
مجوزها، با وجود آماده بودن سامانه مشاغل خانگی در یک 
ماهه اخیر موفق به اتصال به درگاه نشدیم. همتیان افزود: 
از هفته اول آبان ماه سامانه جدید مشاغل خانگی به صورت 

نسخه آزمایشی در حال طی کردن فرآیند تست نهایی است و  
هم اکنون صدور مجوز آنی متقاضیان مستقل، از سایت درگاه 
ملی مجوزها امکان پذیر است. وی در پایان گفت: سامانه 
جدید مشاغل خانگی در اسرع وقت با تکمیل مراحل صدور 
مجوز پشتیبان نیز به طور کامل فعال خواهد شد. لذا انتظار 
می رود درکنار تلاش همکاران ما برای رفع مشکلات صدور 
مجوز و تسهیل آن برای مردم که روز به روز آمار مجوزهای ما 
در حال افزایش است، تمهیدات فنی و زیرساختی لازم نیز از 
سمت درگاه ملی مجوزها جهت پشتیبانی بهتر از درگاه های 

تخصصی همه دستگاه ها صورت پذیرد.



شنبه-21 آبان ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 65616
ورزشی

فرماندار کهک مطرح کرد:

بلاتکلیفی هشت زمین واگذار شده 
برای ورزش در روستاهای کهک 

فرماندار شهرستان کهک گفت: در هشت روستای بخش های فردو و مرکزی 
این شهرستان زمین برای ایجاد اماکن ورزشی به اداره کل ورزش و جوانان استان 
قم واگذار شده ولی تاکنون هیچ اقدامی برای آن ها انجام نشده است و بلاتکلیف 

هستند. 
علیرضا گلچین پور در گفت و گویی اظهار داشت: بتازگی جلسه ای با مدیران اداره 
کل ورزش و جوانان قم و با حضور کل دهیاران شهرستان کهک برگزار شد تا تعداد 
زمین هایی که برای احداث مکان ورزشی در شهرستان کهک در نظر گرفته شده 
است احصا شود و در نهایت مشخص شد هشت زمین ورزشی بلاتکلیف هستند. وی 
افزود: برای احداث سالن ورزشی و چمن مصنوعی در شهرستان کهک اکنون زمین 
در تملک اداره کل ورزش و جوانان استان قم است اما زمین هایی که به این اداره کل 
واگذار شده است هنوز به مکان ورزشی تبدیل نشده است.  وی بیان کرد: به عنوان 
نمونه در روستای سیرو 15 هزار مترمربع زمین برای ایجاد مکان ورزشی اختصاص 
یافته است هم چنین در کرمجگان و فردو نیز زمین هایی در اختیار اداره کل ورزش 
و جوانان استان قم است. گلچین پور ادامه داد: اکثر تقاضای مردم روستاهای 
شهرستان کهک برای ایجاد سالن ورزشی است و از اداره کل ورزش و جوانان قم 
خواسته ایم برای دور دوم سفر رئیس جمهور به قم عنایت ویژه ای در موضوع احداث 
اماکن ورزشی در روستاهای کهک داشته باشد. وی افزود: هم چنین از دهیاران 
نیز خواسته ایم که اگر خیری وجود دارد کار احداث سالن ورزشی را شروع کنیم. 
فرماندار شهرستان کهک بیان کرد: ۲ زمین چمن مصنوعی طی ۲ ماه گذشته در 
شهر کهک و منطقه ونارچ ایجاد شده و تحویل دهیاری ها شده است. وی گفت: 
اکنون در روستای کرمجگان یک سالن نیمه کاره ورزشی داریم که با اعتبارات دهیاری 
ساخته شده ولی به عنوان طرح نیمه تمام ورزشی بلاتکلیف است. شهرستان کهک 
در جنوب استان قم قرار دارد و فاصله آن تا شهر قم حدود 3۰ کیلومتر است؛ این 

شهرستان از ۲ بخش مرکزی و فردو تشکیل شده  است.

رئیس هیات کشتی استان قم خبرداد:

دعوت۶ فرنگی کار قمی
 به اردوی تیم ملی نونهالان 

رئیس هیات کشتی استان قم گفت: اردوی تیم ملی نونهالان ایران در حالی از فردا 
1۹ آبانماه آغاز می شود که پنج فرنگی کار و یک مربی از استان به این اردو دعوت 

شده اند. 
هادی علیایی درگفت و گویی اظهار داشت:  محل برگزاری اردوی تیم ملی کشتی 
فرنگی نونهالان ایران کمپ تیم های ملی در تهران است که تا ۲۴ آبان ماه ادامه دارد.
وی با اشاره به نفرات دعوت شده از قم به اردوی تیم ملی گفت: حسین قادری در 
وزن ۴۴ کیلوگرم، ابوالفضل شیری در وزن 5۲ کیلوگرم و علی بیگدلی در وزن ۶۸ 

کیلوگرم از قم به اردوی تیم ملی دعوت شده اند.
وی ادامه داد: علی اصغر جباری در وزن 75 کیلوگرم و محمدامین ابوالحسنی در 

وزن ۸5 کیلوگرم نیز دو فرنگی کار دیگر قمی هستند که به اردو دعوت شده اند.

وزیر ورزش با حضور در اردوی تیم ملی فوتبال با آرزوی موفقیت برای ملی پوشان گفت: مشتاقانه منتظر شنیدن بهترین 
خبرها از بازی های تیم ملی در جام جهانی هستیم.

براساس این گزارش، حمید سجادی وزیر ورزش و جوانان  چهارشنبه شب گذشته در هتل محل اقامت تیم ملی فوتبال 
ایران حاضر و در فضایی صمیمی و گرم با سرمربی، اعضای کادر و بازیکنان تیم ملی دیدار کرد.

در این دیدار که همزمان با صرف شام ملی پوشان همراه بود،   ابتدا کارلوس کی روش به معرفی دستیاران خود به وزیر ورزش 
و جوانان پرداخت و سجادی با خسته نباشید به مربیان تیم ملی، برای آنها در ماموریت پیش رو آرزوی موفقیت کرد.

در ادامه وزیر ورزش و جوانان به همراه سرمربی تیم ملی در جمع بازیکنان حاضر شدند و دقایقی برای بازیکنان صحبت 
کردند.

سجادی با خسته نباشید به بازیکنان و اعضای کادر تیم ملی گفت: باعث افتخار است که در جمع شما حضور دارم. برای 
تک تک شما عزیزان آرزوی موفقیت می کنم. امیدوارم اردوهایی که تاکنون پشت سر گذاشته اید خوب بوده باشد. همچنین 

امیدوارم چند روز باقی مانده هم به بهترین شکل پیش برود.
کی روش :ملی پوشان تلاش می کنند باعث افتخار و غرور کشور شوند

وی افزود: در جلسه چهارشنبه هیات دولت ذکر و خیر همه شما شد و زحمات شما و فعالیت های کی روش را در هیات 
دولت گزارش دادم. همه خیلی مشتاقند که بهترین اخبار را بشنوند و بسیار پیگیر کارهای شما هستند. هیات دولت پیگیر 
شما و تیم ملی و اتفاقات خوبی است که ان شاءالله با تلاش شما در قطر می افتد. اکنون هم به نمایندگی از دولت در کنار شما 

حضور دارم و برای شما آرزوی موفقیت می کنم.
پس از پایان صحبت های وزیر ورزش و جوانان، سرمربی تیم ملی هم با قدردانی از حضور سجادی اظهار کرد: از طرف 
تک تک بازیکنان و اعضای تیم از جنابعالی بخاطر تشریف فرمایی  شما تشکر می کنم. شما نه تنها شما مسئول اداره ورزش 
کشور، بلکه برای ما یک قهرمان ملی هستید. تمام بازیکنان باید از شما به عنوان قهرمان دوومیدانی یاد بگیرند. امیدوارم که 
بازیکنان ما مسیر شما را ادامه دهند البته احتمالا به سرعت شما نخواهند بود )با خنده(. به شما بابت تمام دستاوردهایتان 
برای تاریخ ورزش ایران تبریک می گویم. مطمئنا تمام بازیکنان تمام تلاش شان را خواهند کرد که باعث افتخار، غرور و شادی 

کشور شوند.
در پایان عکس دسته جمعی با حضور وزیر ورزش و جوانان، مهدی تاج، مهدی محمدنبی، کارلوس کی روش و بازیکنان 

گرفته شد.

وزیر ورزش و جوانان به در اردوی تیم ملی فوتبال: 

مشتاقانه منتظر شنیدن بهترین خبرها از جام جهانی هستم

تیم ملی فوتبال کشورمان با بهره مندی از برخی شرایط 
مناسب آماده جام جهانی ۲۰۲۲ قطر می شود.

آغاز جام  تا  مانده  ، در فاصله8روز  این گزارش  براساس 
آخرین  کشورمان  فوتبال  ملی  تیم  قطر،   ۲۰۲۲ جهانی 
تمرینات آماده سازی خود را در تهران برگزار می کند و امشب 

در دیداری تدارکاتی به مصاف نیکاراگوئه می رود.
نکته مهمی که در روزهای اخیر مورد تمجید رسانه های 
حاضر در محل تمرین تیم ملی و البته کارشناسان قرار گرفته 
جدیت، انگیزه بازیکنان و کادرفنی و از آن مهم تر نظم حاکم 

در اردو است.
این موضوع پس از بازگشت کارلوس کی روش به ایران، 
مصداق واقعی پیدا کرده و دیگر شاهد برخی بی نظمی ها و 

جنجال هایی که در اردوهای قبلی پیش آمد، نیستیم. مرد 
پرتغالی که در دوره قبلی حضورش در ایران هم به دیسیپلین 
خاص شهره بود، این روزها با اشراف کامل بر تمام جزئیات 
برای حضور قدرتمند در  آماده سازی شاگردانش  مشغول 

مهم ترین تورنمنت فوتبالی جهان شده است.
تغییر رفتار و عملکرد کی روش با حضور مجدد این مربی 
در ایران به حدی بارز بوده که حتی بسیاری از منتقدان 
از  گشوده اند.  او  از  تمجید  به  لب  قبلی اش  سرسخت 
نمونه های چنین تغییراتی می توان به حضور مهدی رحمتی 
در تمرین تیم ملی یا تماس تلفنی کی روش با سید جلال 
حسینی و دعوت از او برای حضور در اردو اشاره کرد . آن هم 
در شرایطی که سابقه اختلاف آن ها با کی روش مشخص 

است.
سرمربی باتجربه پرتغالی که تنها یک سال تا رسیدن به 
دهه هشتم زندگی اش فاصله دارد، این روزها با چنان شور 
و اشتیاقی در تمرینات شرکت می کند که نفرات باتجربه 
از  کدام  هیچ  دقیق  اجرای  جز  چاره ای  اردو  این  جوان  و 

دستورهای تاکتیکی او ندارند.
عملکرد  در  می توان  حتی  را  انضباط  و  نظم  این  نمونه 
مسئولان رسانه ای تیم ملی نیز مشاهده کرد  . جایی که 
طبق یک زمانبندی مشخص بیشتر بازیکنان حاضر در اردو 
در روزهای اخیر پاسخگوی اهالی رسانه شده  و تیم ملی از 

انحصار رسانه ای تا حد زیادی خارج شده است.
به وضعیت  پیگیری مستمر دستیاران کی روش نسبت 

نفرات لژیونر با نظارت دقیق این مربی، آنالیز لحظه به لحظه 
رقبای ایران در جام جهانی، رصد کامل شرایط هتل محل 
اقامت و زمین تیم ملی در دوحه، کنترل بازیکنان درمورد 
دارند  ای سعی  روزها عده  این  که  برخی حواشی خاص 
با توسل به آن ها، آرامش را از ملی پوشان کشورمان سلب 
کنند، از دیگر اقدامات مثبتی است که کادرفنی، مدیریتی 

و رسانه ای تیم ملی این روزها انجام داده اند .
در  کوشش  و  تلاش  این  هستند  امیدوار  ایرانی ها  همه 
نهایت منجر به نتیجه ای شود که جام بیست و دوم را به 
درخشان ترین دوره حضور کشورمان در جام جهانی تبدیل 
کند و پرچم تیم جمهوری اسلامی ایران در این رویداد مهم 

هم پایدار و سرافراز بماند.

کلیدهای موفقیت تیم ملی در جام جهانی؛

 نظم، تیم کی روش را به هدف می رساند؟

آگهی انحلال 
آگهی انحلال شرکت با مسئولیت محدود پویاگران فن آوری شرق به شناسه ملی 
1۰۸۶۰15۸775 و به شماره ثبت ۸۲۹۸ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ 15/۰7/1۴۰1 تصمیمات ذیل اتخاذ شد. شرکت مذکور در 
تاریخ فوق منحل گردید . خانم منصوره جوادی بشماره ملی ۰55۹311۰۸7 به 
نشانی قم – خیابان شهید فاطمی – کوچه ۲7-فرعی اول سمت چپ- پلاک ۶1- 

کد پستی 3715۶۴۶۴17 به سمت مدیر تصفیه انتخاب گردید. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱۴۰7۹۵۰(

---------------------------------
آگهی تاسیس 

درتاریخ  دینی  های  نهاد  مدیریتی  مطالعات  تجاری  غیر  موسسه  تاسیس 
۰۲/۰۸/1۴۰1 به شماره ثبت 3۰1۹ به شناسه ملی 1۴۰11۶۰1۰۶۲ ثبت و 
امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی 
میگردد. نام : مطالعات مدیریتی نهاد های دینی موسسه غیر تجاری موضوع 
فعالیت :انجام فعالیت های علمی، پژوهشی، فرهنگی و دینی به فراخور نیازها و 
درخواست ها در راستای اهداف، انجام فعالیت های علمی، پژوهشی، فرهنگی, 
دینی متنوع به موجب مجوز 5۴۴3۶/1۴۰113۴مورخ۲۶/۰7/1۴۰1 اداره کل 
تبلیغات اسلامی استان قم آگهی صادر گردید. به موجب مجوز از اداره کل سازمان 
تبلیغات اسلامی برابر با شماره مجوز 1۲۶۰1۰۰1۶ در تاریخ ۲۰/۰۲/1۴۰1در 
استان مربوطه این آگهی به ثبت رسید. مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود 
مرکز اصلی : استان قم، شهرستان قم، بخش مرکزی، شهر قم، شهیدصدوقی، 
کوچه فردوسی 1۰-قنبریان، کوچه حسن پور 1۸، پلاک 3۰، ساختمان مسکونی 
باران، طبقه همکف کدپستی 371۶۸۸۹5۴۰ مدیران آقای حسین محمدی 
محجوب به شماره ملی ۰3۸۲۰۹۲۰۹۰ به سمت ذی حساب و مدیرمالی به مدت 
نامحدود آقای محمد صالح مازنی به شماره ملی ۲۲۴۹73۴755 به سمت مسئول 
پژوهشی و آموزشی به مدت نامحدود آقای محمد اسمعیل رستمی نیا به شماره 
ملی ۴۰51۶7511۴ به سمت رئیس به مدت نامحدود آقای مرتضی کریمی به 
شماره ملی ۴۰51۸۲۸1۰7 به سمت مسئول فرهنگی و اردویی به مدت نامحدود 
آقای مصطفی پورصدوقی به شماره ملی ۴۴3۲۸۴۰۰۶۴ به سمت مسئول روابط 
عمومی و تبلیغات به مدت نامحدود آقای مقداد سلیمانی سوچلمائی به شماره ملی 
۴۹۹۹۶۹۹۶5۶ به سمت دبیر به مدت نامحدود آقای عابدین سیاحت اسفندیاری 
به شماره ملی 571۹۲۲7۲۶1 به سمت مسئول طرح و برنامه به مدت نامحدود 
دارندگان حق امضا : کلیه چک ها و اوراق بهادار با امضای اول رییس انجمن و 
امضای دو ذی حساب انجام میگیرد که با مهر انجمن معتبر میشود همچنین کلیه 
تفاهم نامه ها و قراردادها با امضای رییس انجمن و مهر آن رسمیت می یابد ثبت 

موضوع فعالیت مذکور، به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱۴۰7۹۵۱(

---------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود تجارت پروتئین مزرعه سبز به شناسه 
ملی 1۴۰۰5۶۴۲۹1۹ و به شماره ثبت 1۹۹۶۶ به استناد صورتجلسه مجمع 
دو  ماده  اتخاذ شد  ذیل  تصمیمات  مورخ ۲۰/۰۶/1۴۰1  العاده  فوق  عمومی 
اساسنامه موضوع فعالیت شرکت اصلاح و بشرح ذیل تغییر یافت : تهیه تامین 
بسته بندی و توزیع و خرید و فروش محصولات کشاورزی و دام و طیور و محصولات 
دامی و پروتئین و نهادها و خوراک دام و طیور بسته بندی گوشت قرمز ، مرغ و 
تولید و بسته بندی محصولات فرآوری شده از آنها خرید ، فروش ، واردات و صادرات 
کلیه کالاهای مجاز بازرگانی شرکت در مناقصات و مزایدات داخلی و خارجی اخذ 
وام و تسهیلات ریالی از کلیه بانکها و موسسات مالی و اعتباری دولتی و خصوصی 
عقد قرارداد با سازمانها و ارگانهای دولتی و اشخاص حقیقی و حقوقی داخلی و 
خارجی اخذ و اعطای نمایندگی در داخل و خارج از کشور شرکت در نمایشگاهها و 
سمینارهای داخلی و خارجی ) در صورت ضرورت قانونی انجام موضوعات فعالیت 
پس از اخذ مجوزهای لازم ( کشتار و بسته بندی و تولید، پرورش و توزیع انواع دام 
سبک و سنگین )گوسفند –گاو ( مرغ گوشتی و تخم گذار و مرغ مادر و انواع ماکیان 
مانند بوقلمون تولید، بسته بندی، فریز و تبدیل و فرآوری انواع گوشت قرمز و مرغ، 

بلدرچین، شترمرغ وخرید و نگهداری مرغ و طیور. واردات و صادرات دام زنده و 
لاشه دام سبک و سنگین. واردات و صادرات گوشت منجمد سفید و قرمز . و خرید 
و فروش و فرآوری محصولات کشاورزی اعم از کنسانتره گندم، جو، سبزیجات، 
محصولات باغی وتخم آفتابگردان احیای اراضی و کشت نباتات علوفه ای و غلات 
برای تعلیف احشام و دام و طیور. صادرات و واردات اسب و جنین و اسپرم آن . 
ایجاد باشگاه های سوار کاری و خرید و فروش کلیه ملزومات آن . احداث مزارع 
به منظور پرورش طیور و ماکیان .کشت نباتات صنعتی و تولید علوفه.ایجاد صنایع 
تبدیل و بهبود مواد خام تولیدی به مواد قابل مصرف.ایجاد کشتارگاه و تأسیسات 
لزوم.ایجاد  مورد  تأسیسات  و  ایجاد سردخانه  ماکیان  و  و طیور  دام  بسته بندی 
کارخانجات تهیه خوراک دام و طیورو ماکیان .خرید وسایل حمل و نقل فرآورده های 
کشاورزی. وارد کردن خوراک دام و طیور از خارج از کشور در صورت لزوم. خرید 
طیور و نطفه از داخل و خارج کشور. مدیریت –پرورش- تولید – توزیع و بسته بندی 
انواع تخم مرغ.بلدرچین.کبک.غاز.اردک.بوقلمون تولید جوجه یک روزه تخمگذار 
و گوشتی تجارتی و مادر. تولید تخم مرغ نطفه دار و پولت مرغ تخمگذار واردات و 
صادرات کلیه نهاده و محصولات دام و طیورایجاد زنجیره تولید و تامین فروشگاه 
های زنجیره ای محصولات دام و طیور احداث کارخانجات جوجه کشی و سردخانه 
عقد قراردادهای خرید و یا مشارکت با تولیدکنندگان داخلی علوفه و خوراک دام و 
طیور. واردات کلیه واکسن ها – دارو ها مواد افزودنی و مکمل های درمانی دام و 
طیور . انجام کلیه خدمات دام پزشکی و درمانی برای دام و طیور و نیز انجام کلیه 
خدمات آزمایشگاهی ، میکروبیولوژی و سرولوژی و آب و غذا و خوراک انسانی و 
دام طیور . انجام خدمات واکسیناسیون و خرید و فروش واکسن دام و طیور ارائه و 
انجام کلیه فعالیتها در سطح استانی و کشوری در زمینه توزیع و پخش داروهای دام 
و طیور و افزودنی ها و مکمل های دام و طیورو واکسن دام و طیور . تولید و پخش 
مواد غذایی، بسته بندی مواد غذایی، ادویه جات، حبوبات، روغن های خوراکی، 
لواشک، ترشیجات، مرباجات، عسل، خرما پخش انواع مواد شوینده و بهداشتی . 
تهیه و تولید و نگهداری و توزیع انواع خوراک دام و طیور و آبزیان و مواد پروتئینی 
) حیوانی ( و متفرعات آنها . فروش و توزیع علوفه وارداتی و داخلی و محصولات 
پروتئینی حیوانی و ذخیره سازی آن . انجام اقدامات لازم جهت بهبود بازاریابی 
غیر هرمی و غیر شبکه ای دام و طیور گوشت و متفرعات دام و طیور . خوراک دام 
و طیور و و شیر و فرآورده های آن . کشت و صنعت خوراک دام و طیور ، احداث 
مرغداری و گاوداری بسته بندی خوراک دام و علوفه دامی تولید و ذخیره سازی 
نهادهای دامی شامل جو ، ذرت ، سبوس ، سویا ، تفاله چغندر ، کلزا ، کنسانتره دام 
شیری و پرواری کنجاله ، تخم پنبه واردات و توزیع و پخش سراسری انواع نهادهای 
دامی و طیور و آبزیان و غلات، . انجام اقدامات لازم به منظور استفاده از ضایعات 
کشاورزی . کشتارگاه ها . کارخانه ها و مازاد محصولات کشاورزی . مواد مصرفی و 
تبدیل آن به مواد قابل استفاده در خوراک دام و طیور و آبزیان . تولید و پرورش انواع 
گونه های اجداد طیور و متفرعات آن مباشرت در امر صادرات و واردات دام و طیور 
و گوشت ، ایجاد و بهره برداری از میدان های دام کشتارگاه ها سردخانه ها انبارها 
و آزمایشگاه ها ، کارگاه های بسته بندی گوشت ، طیور و آبزیان . خرید ، توزیع و 
به کارگیری ماشین آلات ادوات و تجهیزات مصالح و مواد اولیه مورد نیاز در جهت 
انجام وظایف شرکت. تولید و پخش کلیه ملزومات حیوانات من جمله زین و افسار 
و قلاده - ظروف و قفس و جعبه حمل فلزی و پلاستیکی -تشک و جای خواب 
بسته بندی لوازم مصرفی دستگاه های دامپزشکی من جمله ماسک ها و لوله 
های هوا و شیلنگ ها .واردات نمونه خارجی غذای دام، طیور، آبزیان پرورشگاهی 
وحیوانات خانگی واردات مکمل های مورد نیاز برای تولید این محصولات واردات و 
توزیع و پخش دستگاه های دامپزشکی و کلیه لوازم مصرفی مورد نیاز آنها. مشاوره 
در خصوص خرید ملزومات حیوانات خانگی،مشاوره تغذیه و رژیم غذایی حیوانات 
قفس  حیوانات،  غذای  واردات  صادرات  خریدوفروش،  بندی،  خانگی،بسته 
حیوانات،لانه چوبی،انواع قلاده،پوشال بستر،میکروچیپ،زیراندازبهداشتی،آبخور
ی،شیشه شیر،پرزگیر،ظرف غذا،باکس حمل،تشک خواب،لباس حیوانات،غذای 
خشک،اسپری ضدعفونی،انواع شامپو،لوسیون،خوشبوکننده،شانه،اسپری چشم 
،دندان،گوش،خمیردندان،پد و پوشک،دستمال مرطوب، تشویقی حیوانات،تولید 
انواع مکمل،خوراک خشک و کنسرو،انواع اسباب بازی،تامین نیروی انسانی مورد 
نیاز خود شرکت اخذ نمایندگی از شرکت های داخلی و خارجی در ارتباط با موضوع 
فعالیت شرکت اعطای نمایندگی خود شرکت به اشخاص حقیقی و حقوقی اخذ وام 
و تسهیلات ارزی و ریالی از بانک ها و موسسات مالی داخلی در ارتباط با موضوع 

فعالیت شرکت. شرکت در مناقصه ها و مزایده ها ، عقد قرارداد با اشخاص حقیقی 
و حقوقی داخلی و خارجی ، گشایش اعتبارات و ال سی ، اخذ وام و تسهیلات 
ریالی و ارزی از کلیه بانک ها و موسسات مالی و اعتباری داخلی و خارجی ، خرید 
سهام شرکتهای دیگر اخذ نمایندگی مجاز از شرکتها و موسسات داخلی و خارجی 
و اعطای نمایندگی به آنها ، مشارکت و شرکت در نمایشگاه های تخصصی و غیر 
تخصصی داخل و خارج کشور. واردات و صادرات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی - 
انجام موضوع فعالیت پس از اخذ مجوزهای لازم از دستگاه مربوطه- ثبت موضوع 
فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد شعبه شرکت در استان 
مرکزی، شهرستان ساوه، بخش مرکزی، شهر ساوه، خیابان ولیعصر، کوچه سلمان 
ساوجی 1۰)شیرخانی(]ششم[، خیابان سلمان ساوجی، پلاک ۰، طبقه همکف 
کدپستی : 3۹177۹7۶3۸ با مدیریت آقای امیر احسان عسگری به شماره ملی 

۰5۸۹۹۶۰7۹۲ تاسیس گردید . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱۳۸6۰۰6(

---------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود زمرد طنین کیهان به شناسه ملی 
1۴۰1۰755۶5۹ و به شماره ثبت 1۹۴1۸ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره 
مورخ ۲۹/۰۶/1۴۰1 تصمیمات ذیل اتخاذ شد. مرکز اصلی شرکت از محل قبل 
به آدرس جدید: استان قم، شهرستان قم، بخش مرکزی، شهر قم، صفاییه)حرم 
مطهر(، بلوار محمدمنتظری، کوچه منتظری 3۴، پلاک ۰، طبقه ۲ به کد پستی: 

3713755۹۹7 تغییر یافت. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱۴۰7۹۱6(

---------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود زمرد طنین کیهان به شناسه ملی 
1۴۰1۰755۶5۹ و به شماره ثبت 1۹۴1۸ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۲۹/۰۶/1۴۰1 تصمیمات ذیل اتخاذ شد نام شرکت از زمرد 
طنین کیهان به شرکت زمرد طنین زکریا تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه 

بشرح فوق اصلاح گردید . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱۴۰7۹۳۰(

---------------------------------
آگهی انتقال 

تاریخ  در  هرمس  برچسب  نوین  خاص  سهامی  شرکت  انتقال  آگهی   
۲7/7/1۴۰1 بشماره ثبت۲۰۲۹۸ به شناسه ملی 1۴۰1۰۰5۴33۲ در اداره 
ثبت شرکتها و موسسات غیر تجاری قم ثبت و امضا ذیل دفاتر تکمیل گردیده که 
خلاصه آن به شرح ذیر جهت اطلاع عموم آگهی می گردد . به موجب نامه شماره 
133۹۶۴/1۴۰1 مورخ ۲3/۰7/1۴۰1 اداره ثبت شرکتهای سهامی و مستند 
به صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۰۸/۰5/1۴۰1 مرکز اصلی شرکت به نشانی : 
آدرس استان قم، شهرستان قم، بخش مرکزی، آبادی شهرک صنعتی محمودآباد، 
شهرک صنعتی محمود آباد، بلوار )۴5 متری احداثی(، کوچه )بیست وچهارم(، 
پلاک SM۲۹3 ،۰، طبقه همکف به کدپستی: 37331۹۰1۹۶ انتقال یافت و در 
اداره ثبت شرکتها و موسسات غیر تجاری قم تحت شماره ۲۰۲۹۸ به ثبت رسیده 

است.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱۴۰7۹۳۴(

---------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود ژرف کاوان امین لیان به شناسه 
ملی 1۴۰۰۸۸1۰357 و به شماره ثبت 17۰1۴ به استناد صورتجلسه مجمع 
اتخاذ  العاده مورخ ۰3/۰5/1۴۰1 تصمیمات ذیل  فوق  بطور  عمومی عادی 
شناسه  1۶۹33به  ثبت  بشماره  لیان  راهبرد  و  سرمایه  مدیریت  شرکت  شد 
ملی 1۴۰۰۸7۴۹۸۲5 و به نمایندگی آقای علیرضا قدمگاهی به شماره ملی 
ریال   ۹.5۰۰.۰۰۰ دارنده  مدیره  هیئت  رئیس  سمت  به   57۴۹۸۸۰۸۲۶

سهم الشرکه ، آقایان مهدی محمدی به شماره ملی ۰37131۴۶15 به سمت 
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء( ، محمدعلی احمدی به شماره 
ملی ۰3۸5۹7۶۴71 به سمت عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء ( برای مدت 
نامحدود انتخاب گردیدندکلیه اوراق و اسناد تعهدآور بانکی و قراردادها، با امضای 

مدیرعامل و  رئیس هیئت مدیره همراه با مهر شرکت معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱۴۰7۹۴7(

---------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت تحقیقاتی پویندگان فرآوری طبیعی با مسئولیت محدود 
به شماره ثبت 1۴۶۸۴ و شناسه ملی 1۰1۰1۹51۴۰1 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۲5/11/13۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
شعبه شرکت به نشانی : استان تهران ، شهرستان تهران ، بخش مرکزی ، شهر 
تهران، محله ونک ، خیابان گلدشت ، خیابان ملا صدرا ، پلاک ۲۰1 ، طبقه اول 
، واحد Cکدپستی 1۹۹3۶353۲1 با مدیریت آقای حمزه محب علی به شماره 

ملی ۰۰۴۲1۰5۰۲1تاسیس گردید .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱۳66۲۱6(

---------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت سیمیا پیشخوان یاسین با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
1۴۹7۲ و شناسه ملی 1۴۰۰۶۹۰۰۰۸۰ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۰7/۰۲/13۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- خانم نفیسه 
یعقوبی به شماره ملی ۰3۸557۸1۲1 با دریافت مبلغ 1.۰۰۰.۰۰۰ ریال از 
صندوق شرکت، از شرکت خارج و دیگر هیچگونه سهم الشرکه و سمتی در شرکت 
ندارد. ۲- آقای مرتضی منصوری صانع به شماره ملی ۰53۲۴5۸5۲۴ با دریافت 
مبلغ ۹۹5.۰۰۰ ریال از صندوق شرکت ، از شرکت خارج و دیگر هیچگونه سهم 
الشرکه و سمتی در شرکت ندارد. سرمایه شرکت از مبلغ 3.۹۹5.۰۰۰ ریال به 
۲.۰۰۰.۰۰۰ ریال کاهش یافت و ماده ۴ اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید.
در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از کاهش سرمایه عبارتست از : سعید 
فلاح به شماره ملی ۰37۰۴۹۶۶۰۴ دارنده 1.۹۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه 
، فاطمه هدایتی به شماره ملی ۰371۲۰۴۹۸۴ دارنده ۹5.۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه ، مرضیه مهربانی به شماره ملی ۴۰3۲313۰۰۸ دارنده 5.۰۰۰ ریال 

سهم الشرکه ، 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱۳66۲۱7(

---------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک 
شماره 1۶۶1/5 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم اراضی مزدیجان)قم،خیابان 
بنام بتول  اراک،کوی قم نو،کوچه شهید ساقی،بن بست هفتم،پلاک 55(که 
میبدی فرزند هاشم میباشد درجریان ثبت است که به علت اشتباه در نوعیت ملک 
در آگهی های قبلی تحدید حدود باید تجدید گردد از طرفی مطابق ماده 15 قانون 
ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا به استناد فراز ج بند 3۸7 بخشنامه های ثبتی و بنا 
به تقاضای مالک به وارده ۲/۲۲۸15-1۴۰1/۰۸/1۴ تحدید حدود اختصاصی 
پلاک مذکور در روز چهار شنبه مورخ 1۴۰1/۰۹/۲3 ساعت ۸/3۰ الی 1۲/3۰ 
ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین ومجاورین یا 
وکیل ویا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور 
حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی 
بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت 
پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 73/۲/۲5 
معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی 

تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف ۱۵۸۴6(
تاریخ انتشار آگهی: شنبه ۱۴۰۱/۰۸/۲۱
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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فرجی راد سفیر پیشین ایران در نروژ: 

 شکست دموکرات ها در واشنگتن می تواند استراتژی ها را تغییر دهد
 سفیر پیشین ایران در نروژ گفت: درست است که بحث 
اصلی مذاکرات آتی آمریکا و روسیه بر سر »پیمان استارت نو« 
اعلام شده است اما به نظرم درون مایه این مذاکرات پرونده 

اوکراین خواهد بود.
»عبدالرضا فرجی راد« سفیر پیشین ایران در نروژ در تشریح 
دلایل و ابعاد مذاکرات احتمالی روسیه و آمریکا بر سر پیمان 
»استارت نو« در گفت وگو با خبرنگار ایلنا اظهار کرد: در پلان 
کلی باید متوجه بود که روسیه از زمانی که در جنگ اوکراین 
آمریکا  با  مذاکره  دنبال  به  گرفت،  خود  به  دفاعی  حالت 
بود اما در مقابل، رئیس جمهوری اوکراین هم برای هرگونه 
مذاکره با روسیه باید با ایالات متحده هماهنگ باشد. این در 
حالی است که از زمان حمله روس ها به اوکراین، »مذاکرات 
نو« که طبق معاهده کنترل تسلیحات هسته ای  استارت 
در سال ۲۰1۰ و ۲۰۲1 میان مسکو و واشنگتن در جریان 
بود، یک باره متوقف شد. آنچه در مورد مذاکرات آتی روسیه 
و آمریکا باید مورد نظر قرار بگیرد این است که ماهیت این 
مذاکرات اگرچه بر پایه و اساس پیمان استارت نو اعلام شده 
است اما معتقدم که قرار است به موازات این مسأله، دو طرف 
در مورد جنگ اوکراین و چگونگی پایان آن با یکدیگر مذاکره 

کنند.
مذاکرات اتمی روسیه و آمریکا می تواند پوشش 

گفت وگو بر سر اوکراین باشد
 وی ادامه داد: به عبارت دیگر بحث مذاکرات در خصوص 
کنترل تسلیحات هسته ای می تواند پوششی باشد برای اینکه 
دو طرف در مورد جنگ اوکراین با یکدیگر وارد مذاکره شوند. 
یکی از دلایلی که احتمالًا آمریکایی ها سعی می کنند در 
شرایط فعلی با روسیه وارد مذاکره شوند، خروجی انتخابات 
به  نتایج  شد.  برگزار  پیش  روز  چند  که  است  میان دوره ای 
صورت کلی نشان می دهد که بایدن و دموکرات ها به دلیل 

و  سوخت  نرخ  افزایش  تورم،  جمله  از  اقتصادی  مسائل 
دادند.  دست  از  را  نمایندگان  مجلس  انرژی،  حامل های 
این شکست باعث می شود تا دموکرات ها آرام آرام به سمت 
مذاکرات با روسیه به عنوان قطب انرژی در جهان پیش بروند. 
چندی قبل از انتخابات میان دوره ای آمریکا هم روسیه در 
هماهنگی با امارات و عربستان سعودی و همچنین بازیگری 
پشت پرده اسرائیل، توانست در محوریت سوخت و انرژی به 
بایدن و تیمش ضربه بزند و حالا ما شاهد تاثیر این بازی بر 

نتایج انتخابات آمریکا بودیم.

این استاد ژئوپلیتیک تصریح کرد: در این میان باید متوجه 
بود که اگر همین فردا روسیه و آمریکا مذاکرات خود را در 
مورد اوکراین هم شروع کنند باز هم مشکلات حل و فصل 
نمی شود. در لندن همانند واشنگتن برآوردهای اقتصادی 
نشان می دهد که آنها متضرر شده اند و باید به سمت گفت وگو 
حرکت کنند. از سوی دیگر مستندات سیاسی نشان می دهد 
دموکرات ها  و  بایدن  علیه  آمریکا  در  جمهوری خواهان  که 
دست به کار شده اند و این در حالی است که اروپا هم به 
دلیل فشار آمریکا برای کمک به اوکراین، حال و روز اقتصادی 

خوبی ندارد. به همین دلیل معتقدم که یک سری از تغییرات 
به هم پیوسته با محوریت پرونده اوکراین در حال نمایان شدن 
خواهد بود. درست است که بحث اصلی مذاکرات آتی آمریکا 
و روسیه بر سر پیمان استارت نو اعلام شده است اما به نظرم 
حتی اگر این مذاکرات آغاز شود درون مایه آن پرونده اوکراین 

خواهد بود.
عربستان، روسیه و اسرائیل از آمدن تندروها استقبال 

می کنند 
مذاکرات  است  ممکن  ترتیب  این  به  افزود:  فرجی راد   
مسکو و واشنگتن با محوریت تسلیحات اتمی شروع شود اما 
محورهایی در مورد جنگ اوکراین هم پیشنهاد شود ولی در 
این مذاکرات تا زمانی که بر سر اوکراین توافق ابتدایی حاصل 
نشود، ممکن است که مذاکرات در مورد پیمان استارت نو 
هم به نتیجه نرسد. نکته مهم این است که در داخل آمریکا، 
بایدن و دموکرات ها به دنبال ثبت یک رزومه مثبت برای خود 
انتخابات  از آن استفاده کنند و در  بتوانند  تا  بود  خواهند 
۲۰۲۴ ریاست جمهوری علیه ترامپ و محافظه کاران به کار 
ببندند. در آن سوی مرزهای آمریکا هم عربستان و روسیه 
به انضمام اسرائیل از به روی کار آمدن تندروها در واشنگتن 
خوشحال خواهند شد و معتقدم که اگر دموکرات ها بخواهند 
بایدن را برای انتخابات ریاست جمهوری آینده آمریکا معرفی 

کنند با یک شکست مشخص روبه رو می شوند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: در نهایت باید بگویم که در 
مورد مذاکرات آتی روسیه و آمریکا هم اگر این اتفاق رخ دهد، 
واشنگتن سعی می کند تا بفهمد روسیه قرار است تا چه میزان 
از خواسته های خود عقب نشینی کند که فکر می کنم مسکو 
در مورد جزیره کریمه و شهرهای شرق اوکراین کوتاه نخواهد 
آمد و مجموع این موضوعات را باید نوعی داد و ستد در شیرازه 

جنگ اوکراین بدانیم.

یک کارشناس مسائل بین الملل تشریح کرد:

چالش های پیش روی" بایدن و نتانیاهو " 
در تعامل با یکدیگر

یک کارشناس مسائل بین الملل اظهار کرد: یکی از مسائل اختلافی بین "جو بایدن " و 
" بنیامین نتانیاهو " موضوع برجام و نحوه برخورد با ایران است. 

هادی خسروشاهین در گفت وگو با ایسنا در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه قرار 
است نتانیاهو به عنوان نخست وزیر رژیم صهیونیستی تشکیل کابینه دهد و ما پیش از این 
شاهد برخی از چالش ها بین دموکرات ها از جمله شخص بایدن)رییس جمهور آمریکا( با 
بنیامین نتانیاهو به عنوان نخست وزیر پیشین اسرائیل بوده ایم  در حال حاضر مهمترین 
چالش های پیش روی این دو رهبر سیاسی به عنوان رئیس جمهور آمریکا و نخست وزیر 
اسرائیل در تعامل با یکدیگر چیست؟ گفت: معمولا در دولت هایی که حزب لیکود در آن 
حضور دارد و درواقع به عنوان قدرت مستقر در اسرائیل فعالیت می کند تزی با عنوان 
»تنوع دادن به سبد سیاست خارجی اسرائیل« وجود دارد و در همین چارچوب آنها 
تلاش می کنند از امکانات و پتانسیل سایر قدرت های بزرگ در حوزه های مرتبط با منطقه 

و فرامنطقه استفاده کنند.
وی ادامه داد: حزب لیکود معتقد است که این خط و مشی به روابط آمریکا و اسرائیل 
ضربه ای نمی زند. بنابراین آنها تلاش می کنند که روابط خود با کشورهایی چون چین 
و روسیه را تقویت کنند. چنانکه در زمانی که نتانیاهو به عنوان نخست وزیر اسرائیل در 
قدرت حضور داشت نه تنها یک روابط سازمانی و دیپلماتیک با پوتین رئیس جمهور روسیه 
برقرار کرده بود بلکه این روابط شخصی نیز بود. چنانکه برخی این رابطه را در سطح رابطه 

برلوسکنی نخست وزیر پیشین ایتالیا و پوتین رئیس جمهور روسیه می دانستند.
این پژوهشگر عرصه سیاست خارجی تصریح کرد: در دوره آقای نتانیاهو یک واژه و ترم 
درست شد با عنوان روابط ویژه بین اسرائیل و روسیه.ترمی که عموما  از آن  مثلا  برای 
روابط آمریکا و انگلیس استفاده می شود . در واقع زمانیکه حزب لیکود در اسرائیل حاکم 
می شود جنب و جوشی در سیاست خارجی اسرائیل بر اساس نگاه مورد اشاره  به وجود 
می آید که آمریکایی ها از این جنب و جوش آزرده خاطر می شوند. این در حالی است که 
لیبرال ها در اسرائیل معتقدند روابط اسرائیل و آمریکا تضمین شده نیست و باید مراقب 

این روابط باشیم.
این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که آیا با توجه به جنگ اوکراین 
همچنان در دوران جدید نیز شاهد روابط ویژه پوتین و نتانیاهو خواهیم بود؟ اظهار کرد: 
رژیم صهیونیستی و نتانیاهو به دلایل متعدد ژئوپلیتیک نیاز به تعامل و ارتباط با روس ها 
دارند و شاید روابط نتانیاهو و پوتین در دوران جدید به کیفیت پیشین نباشد ولی در این 
دوران شاهد خواهیم بود که تلاش های زیادی صورت می گیرد که بحران در روابط نتانیاهو 

و پوتین و یا روابط تل آویو – مسکو مدیریت شود.
خسروشاهین با بیان اینکه نتانیاهو و حزب لیکود دارای سیاست خارجی تهاجمی در 
منطقه هستند، ادامه داد: آمریکایی ها از دوران اوباما در سیاست خود مبنی بر حضور 
گسترده و درگیر در منطقه خاورمیانه تجدید نظر کرده اند در حالیکه حزب لیکود و آقای 
نتانیاهو همچنان خواهان حضور گسترده آمریکایی ها در منطقه است مثل زمان جرج 
بوش پسر، ولی دموکرات ها از جمله اوباما و بایدن با توجه به هزینه ها و خسارت هایی که 
این سیاست برای آمریکا  به همراه داشته است ، در این موضوع تجدید نظر کرده اند و 
طرفدار حضور حداقلی از نظر نیروی نظامی در منطقه هستند و بر حضور موثر تاکید 

دارند.
وی با بیان اینکه این سیاست چندان مورد نظر و توافق نتانیاهو و حزب لیکود نیست، 
گفت:حزب لیکود و نتانیاهو در منطقه با چالش هایی روبرو هستند که بزرگترین آن را ایران 
می دانند و احساس می کنند که بدون مداخله و دخالت همه جانبه آمریکا از این امکان 

برخوردار نیستند که بتوانند این چالش را مدیریت کنند.
این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه یکی دیگر از موضوعات مورد اختلافی 
بین بایدن و نتانیاهو موضوع برجام و ایران است، اظهار کرد: آمریکایی ها به خصوص در 
دوران آقای بایدن تلاش می کنند از طریق برقراری تبادل بین بازیگران منطقه ای زمینه ای 
را فراهم کند که بتواند تا حد زیادی تمرکز خود را از منطقه خاورمیانه معطوف به مسائل 
دیگر کنند و به بحران های اصلی در سطح بین المللی از جمله نوع تعاملشان با چین و 

روسیه بپردازند.
وی ادامه داد: در واقع دموکرات ها با تمایل بر تاکید موازنه بین نیروهای رقیب در سطح 
خاورمیانه معتقدند که یکی از راهکارهای این موضوع برجام و تداوم همکاری با ایران 
است. آنها در همین چارچوب این اعتقاد را دارند که نقش ایران در منطقه را با توجه به 
نفوذش در این منطقه جغرافیایی از طریق محور مقاومت و یا شبکه بازدارنده ایران "قدرت 
موشکی و پهپادی اش" نمی توان نادیده گرفت و نادیده گرفتن  قدرت ایران باعث تعمیق 

چالش ها در منطقه خواهد شد.
با  لیکود  به خصوص حزب  اسرائیل  نیز  این حوزه  در  اینکه  بیان  با  خسرو شاهین 
آمریکایی ها اختلاف نظر دارند، تصریح کرد: آنها موازنه بین نیروهای رقیب در سطح 
خاورمیانه و ایجاد توازن قوا در این منطقه را دوست ندارند و ترجیح می دهند که بر اساس 
یک نظم سلسله مراتبی عمل کنند و اجرای پیمان ابراهیم در دوران ترامپ نیز در راستای 
شکل دهی به نظم سلسله مراتبی و نادیده گرفتن نقش ایران بود. در حالی که دموکرات ها 
می گویند این سیاست بحران زاست و آمریکا را بیشتر دچار بحران های ژئوپلیتیک در 
منطقه می کند و برخی از استراتژیست های آمریکایی بر این موضوع تاکید دارند درگیر 
شدن آمریکا در منطقه باعث می شود که آنها از بحران های اصلی در سطح بین الملل از 
جمله نوع تعاملشان با چین و روسیه و چگونگی مهار این دو قدرت دور شوند و این به 

نفع آمریکا نیست.

عضو هیات رییسه مجلس: 

نظر و دیدگاه نخبگان برای حل مشکلات 
کشور راهگشا است

نماینده کرمانشاه و عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی؛ نظر نخبگان جامعه و 
اساتید دانشگاه را برای حل مشکلات کشور راهگشا دانست و با تاکید بر اینکه حرکت رو 
به توسعه و پیشرفت هر کشوری بر مبنای حرکت نخبگان آن است، گفت: به همین خاطر 

مطمئنا دیدگاه نخبگان برای مشکلات کنونی کشور چراغ راه مسئولان است. 
» محمد رشیدی« عصر پنجشنبه در جلسه هم اندیشی با اعضای هیات علمی دانشگاه 
علوم پزشکی کرمانشاه که در سرسرای اجتماعات درمانگاه بوستان شهر کرمانشاه برگزار 
شد، افزود: اتفاقات و اغتشاشات بر آسیب های اجتماعی جامعه سوار شد که دشمنان هر 

بار به یک بهانه آن را فعال می کنند.
 وی بیان داشت: در آشوب ها و اغتشاشات روزهای اخیر اگر بگوییم 1۰۰ درصد کار 
دشمنان بود کار اشتباهی است و همچینین بگوییم دشمنان نیز در آن دخالت تاثیرگذار 
نداشتند باز کار غلطی است چون می بینیم که دشمنان از مشکلات کشور ما، چه حجم 

سنگین حمله رسانه ایی که راه نمی اندازند.
رشیدی در پاسخ به اینکه چرا دشمنان فقط برای کشور ما این همه حجم زیاد دشمنی 
راه می اندازند، گفت: چون کشور ما آرمان دارد و ۴3 سال است هنور ارزش ها و آرمان 
های انقلابی او زنده است و مانع آن است هر غلطی خواستند در منطقه انجام دهند و همه 

برنامه ریزی های آنها را بهم ریخته است.
وی همچنین یکی از مهمترین دلایل دشمنی با جمهوری اسلامی ایران را پیشرفت در 
همه زمینه های علمی، صنعتی و نظامی دانست و تصریح کرد: این در حالی است تمام 
سختی ها و تحریم  ها را بر ما تحمیل کردند و چون آنها ایران را ضعیف می خواستند مانند 
پهلوی همه چیز را از آنان بخرد و وارد کند نه ایران قوی که نه تنها در بسیاری از موارد خود 

کفا شده بلکه صادرات علم و تکنولوژی دارد. 
این عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی همچنین گفت: آری در بسیاری از 
موارد نیز در داخل کشور مانند گرانی، تورم و اشتغال و دیگر موارد دچار مشکل هستیم 
و باید بپذیریم که در حکمرانی ما نیز انتقاداتی وجود دارد مسائل و مشکلات اقتصادی و 

معیشتی باعث غفلت ما به مباحث فرهنگی شده است.
رشیدی گفت: نتیجه غفلت ما از مباحث جنگ نرم و فرهنگی نیز همین است که در ۶۰ 
، 7۰ درصد افراد حاضر در اغتشاشات و آشوب های روزهای اخیر جوانان زیر ۲5 سال 
کشور باشد.  وی بیان داشت: باید به سوال و نیاز و خواسته جوانان پاسخ می دادیم، حرف 
های آنان را بشنویم،  اما غفلت کردیم و اگر اقناع سازی راجب به دستاوردهای انقلاب 

اسلامی، امید آفرینی  اشتغال صورت می گرفت مطمئنا چنین نمی شد.
نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شورای اسلامی در ادامه ایجاد اشتغال با تمرکز بر 
تقویت بخش خصوصی و چابک سازی دولت را یکی از راه های مشکلات کنونی جامعه 
عنوان کرد و بیان داشت: این مسائل و مشکلات یک شبه بوجود نیامدند که یک شبه حل 

شوند بلکه باید پله پله با کمک نخبگان و دانشگاه ها آنان را حل کنیم.
رشیدی در بخش دیگر از صحبت های خود ، دروغ و خشونت را مولفه های اصلی 
اغتشاشات و آشوب های روزهای اخیر برشمرد و خواستار تبیین مسائل کشور توسط 
نخبگان و دانشگاهی شد، افزود: اگر نخبگان در جامعه منفعل عمل کنند، مرگ آن جامعه 
است و باید در راستای گفت و گوی درباره مشکلات و مسائل کشور نخبگان به میدان 

بیایند و حرف بزنند و راهکار ارایه دهند.

یک تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: غفلت از گفت وگوی بین نسلی یا بین اقشار 
جامعه موجب شده که بدخواهان ایران برای ضربه زدن به کشورمان امیدوار شوند. 
عباس سلیمی نمین در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که »گفت وگو یک مقوله 
عقلانی است«، اظهار کرد: در هر جامعه ای سلایق مختلف وجود دارد و این سلایق 
باید بتوانند با گفت وگو، با یکدیگر در ارتباط باشند تا درک واقعی از  هم بدست 
بیاورند. گفت وگو در سطح کلان کشور یکی از بهترین روش ها برای بیشترشدن 
اشتراکات و کمرنگ شدن افتراقات است. تلاش نکردن برای گفت وگو، فرصتی برای 

کسانی ایجاد می کند که دنبال شکنندگی جامعه هستند.
وی ادامه داد: ما در گذشته قطعا در زمینه گفت وگو کوتاهی داشته ایم. در این بین 
هم کسانی که دنبال تضعیف جامعه ایران هستند، برنامه های خود را اجرا کرده اند، 
با این حال در شرایط فعلی همچنان می توان با گفت وگو، مسائل مورد اختلاف یا 
مسائلی که موجب رنجش اقشار یا اقوام مختلف شده را بررسی کرد تا به نتیجه 

درستی برسد و هرکسی متوجه شود که ضعف هایش کجاست.
این تحلیلگر مسائل سیاسی کشور با اشاره به این که »باید میان گفت وگو با مردم 
و گفت وگو در سطح بین الملل تفکیک قائل شویم« تصریح کرد: در گفت وگو با 
هموطنان خود که اشتراکات جدی با آن ها داریم باید بالاترین سطح از انعطاف 

وجود داشته باشد، اما گفت وگو در سطح بین الملل حتما باید با بدبینی باشد و 
اساس بر این گذاشته شود که دشمن علیه ما سناریوهای تبلیغاتی ایجاد کرده و 
در مقابل او باید بسیار هوشمندانه عمل کرد تا حاصل گفت وگو همانی نباشد که او 
می خواهد. مثلا بیش از دو دهه است که دشمن در زمینه هسته ای اتهام ساخت 
یا حرکت به سمت ساخت بمب هسته ای را مطرح کرده است تا بتواند جلوی رشد 
علمی کشور را بگیرد که تاحدی هم در این زمینه موفقیت هایی بدست آورده 
است. گفت وگو در اینجا باید با دقت زیادی انجام شود، زیرا اینجا جای خوش بینی 
یا انعطاف حداکثری نیست، در حالی که در داخل کشور در زمینه گفت وگو باید 

انعطاف حداکثری داشت.
همه مردم خواهان زندگی بهتر و مناسب تری هستند 

سلیمی همچنین با بیان این که »همه مردم خواهان زندگی بهتر و مناسب تری 
هستند«، گفت: افراد نادری هستند که عِرق ملی نداشته و خود را به بیگانه 
فروخته اند، اما کلیت جامعه، خواهان پیشرفت کشور و بهبود شاخص های مختلف 
کشور است؛ بنابراین گفت وگو می تواند سوءتفاهم ها را برطرف سازد تا دشمن 
فرصت سوءاستفاده نداشته باشد. اگر فاصله میان اقشار مختلف جامعه زیاد شود، 
دشمن روی همین اختلافات سرمایه گذاری می کند که اکنون تا حدودی هم 

همین اتفاق رخ داده است. غفلت از گفت وگوی بین نسلی یا بین اقشار جامعه 
موجب شده که دشمن  و بدخواهان ایران  برای ضربه زدن به کشورمان امیدوار 

شوند.
وی با مخالفت با این نظر که »برای گفت وگو دیر شده است«، خاطرنشان کرد: 
گفت وگو اساس و اصل زندگی جمعی است. هیچ وقت برای گفت وگو دیر نیست و 
هر زمانی گفت وگو شروع شود، جلوی زیان را می گیرد. البته می شود بیان کرد که 
گفت وگو سخت شده است اما نمی شود گفت که گفت وگو دیگر هیچ جایگاهی 
ندارد. اگر گفت وگو دیر انجام شود، یافتن زیان مفاهمه هم سخت می شود، اما 
هیچ وقت گفت وگو کارآمدی خود را ازدست نخواهد داد، مخصوصا که  برخی 
مطالبات دانشجویان، مطالبات خیلی فراگیری نیست و محدود به قشر خود 
دانشجو است. ما باید فراتر از این سطح از مطالبات، درباره مسائل فراگیر جامعه 
هم گفت وگو داشته باشیم. گفت وگو درباره مطالبه نحوه فعالیت سلف دانشجویی 
که یک گفت وگوی حداقلی است. گفت وگو درباره مسائل اقتصادی و اجتماعی کار 
دشواری است، زیرا دیدگاه ها و راهکارهای مختلفی در این زمینه ها وجود دارد، اما 

همین گفت وگوها هم باید انجام شود.
برخی مطالبات دانشجویی را می توان با گفت وگو به نتیجه رساند

این تحلیلگر مسائل سیاسی کشور با اشاره به این که »برخی مطالبات دانشجویی 
پیچیده نیست و می توان درباره آن گفت وگو کرد و به نتیجه رسید«، اظهار کرد: 
باید درباره مطالبات دانشجویی گفت وگو کرد که آیا این مطالبات به بهبود محیط 
علمی کمک کرده یا به آن ضربه می زند. این بحث ها که پیچیده نیست و صاحب 
نظران می توانند درباره آن گفت وگو کرده و به نتیجه ای برسند که به نفع محیط 

علمی کشور باشد.
سلیمی همچنین با بیان این که »حضور مسئولان دولتی در دانشگاه به آغاز گفت 
وگو کمک می کند«، افزود: قرار نیست کسی استبداد رای داشته باشد. مسئول باید 
در جمع دانشجویی حرف خود را بزند و حرف دانشجو را هم بشنود. نفس شنیدن 
مهم نیست و قرار نیست کسی فشار بیاورد که طرف مقابل حرف او را بپذیرد. البته 
گفت وگو هم قاعده دارد و کمترین قاعده آن این است که طرفین با آرامش حرف 
یکدیگر را شنیده، به طرف مخالف فرصت حرف زدن بدهند و دیدگاه خود را مطرح 
کنند. البته در این بین برخی دانشجویان نمی خواهند نظر طرف مقابل را بشنوند. 
وقتی جنجال می شود، یعنی بنا بر شنیده شدن حرف طرف مقابل نیست. کسی 
هم که به اصول گفت وگو پایبند نیست، نباید انتظار داشته باشد که حرفش شنیده 
شده و تاثیرگذار باشد. جنجال کردن، شعار زشت دادن و زدن حرف های نامربوط، 

ابزار گفت وگو نیست.
جنجال و شعار زشت، ابزار گفت وگو نیست 

 وی در پایان با اشاره به این که »برای تاثیرگذاری باید قواعد گفت وگو رعایت 
شود«، گفت: اگر منطق نظر کسی درست نیست، نیازی به جنجال نیست،بلکه 
باید اجازه داد او نظرش را بگوید تا دیگران متوجه شوند منطق او اشتباه است، 
البته برخی نمی خواهند اصلا گفت وگویی شکل بگیرد، زیرا منافع آنها در وجود 

دشمنی میان اقشار جامعه است.

عباس سلیمی:

از گفت وگوی بین نسلی وبین اقشارجامعه غفلت کرده ایم

یک فعال سیاسی اصولگرا:

 حرف ها و رفتارهای نسنجیده وضعیت را به اینجا کشانده است 
 فعال سیاسی اصولگرا گفت: مجلس یازدهم بایستی به جای بیانیه دادن به مردم 
پاسخ دهد که بعد از نشستن بر کرسی های مجلس که دقیقا بعد از اعتراضات سال 
۹۸ بود، برای پیشگیری از اعتراضات و پاسخ به مطالبات قانونی و حق طبیعی مردم 

چه اقداماتی انجام داده و چه طرح هایی را تصویب کرده است؟ 
وهاب عزیزی در گفت وگو با ایلنا، در واکنش به بیانیه ۲۲7 نفر از نمایندگان مجلس 
با موضوع مجازات شدید و  قصاص آشوبگران گفت: شکل گیری اعتراضات اخیر 
یک پدیده آنی و تک علتی نیست که با انتساب آن به دشمنان صورت مسئله را پاک 
کنیم. اعتراضات از سال ۸۸ شروع و تا به امروز چندین بار تکرار شده و به مرور شکل و 

ماهیت آن نیز از سیاسی و اقتصادی به فرهنگی اجتماعی تغییر کرده است.
وی ادامه داد: متاسفانه مجلس و دیگر نهادها متوجه تغییر ماهیت اعتراضات 
نیستند. اعتراضات با ریشه اقتصادی و حتی سیاسی را می شود در مدت زمان 
کوتاهی با بعضی از اقدامات فوری مدیریت و کنترل کرد ولی اعتراضات فرهنگی 
اجتماعی راه حل آنی، فوری و قهری ندارد بلکه بایستی پاسخی متناظر و قانع کننده 

به آن داده شود.
این فعال رسانه ای تاکید کرد: هراسمی روی این اعتراضات بگزاریم و معترضین را 
با هر اسمی بنامیم در اصل قضیه و ماهیت آن تفاوتی ایجاد نمی کند، چون با انکار 
واقعیت، واقعیت از بین نمی رود. اعتراضات دو دهه اخیر بویژه اعتراضات 1۴۰1 یک 
واقعیتی انکار ناپذیر است که فقط با درک درست و همه جانبه و بررسی علل پیدایش 

آن می توان یک راه حل منطقی و کارآمد برای آن پیدا کرد.
عزیزی خاطرنشان کرد: برخوردهای سلبی، دستوری و آمرانه فقط شکاف بین 
حاکمیت و مردم را بیشتر کرده و اوضاع را وخیم تر می کند. متاسفانه تنها کاری که 
انجام می شود این است که همواره با مقصر دانستن دشمن، شانه از زیر بار مسئولیت 
خالی کرده و به جای شنیدن صدای معترضان، صدای تریبون  های بی محتوا بلندتر 

می شود.
بدون  برخی  که  معترضان  این  کرد:  تصریح  همچنین  اصولگرا  سیاسی  فعال 
دسته بندی امروز همه آن ها را آشوبگر می نامند فرزندان همان جوان هایی هستند 

که در جنگ هشت ساله ایران و عراق از وطن دفاع کردند، اینها فرزندان همین آب و 
خاک هستند که در سیستم آموزشی همین کشور و زیر باران تبلیغاتی با بودجه های 
اگر مشکلی دارند شما  اند،  نهادهای همین کشور رشد کرده  هزاران میلیاردی 
بایستی جواب بدهید، اگر می فرمائید که دشمن نفوذ کرده، سستی و کم کاری از 
جانب شما بوده است. از خودتان سوال نمی کنید چه اتفاقی افتاده است که اینها به 
حرف دشمن گوش می دهند؟  سوال نمی کنید که کم کاری و ترک فعل چه کسانی 

موجب شده است که زمینه اعتراضات فراهم شود.
سهم همه مسئولان در شکل گیری اعتراضات اخیر باید مشخص شود

وی ادامه داد: در این میان افرادی هم هستند که با حرف های نسنجیده و گاهی از 
سر غرور بر این آتش می دمند. یکی منت می گذارد که از گلوله های جنگی استفاده 
نکرده است و آن یکی برخورد خشن با معترضین و قلع و قمع آنها را منوط به دستور 
رهبری می کند و اصلا توجه ندارند که همین حرف های نسنجیده و رفتارها است که 

وضعیت را به اینجا کشانده است.
این فعال رسانه ای با درخواست از قوه  قضائیه پیرامون تشکیل دادگاه ویژه برای 
بررسی عملکرد نهادهای تصمیم ساز و تصمیم گیر در امور اجرایی و فرهنگی کشور، 
اظهار کرد: در این دادگاه باید کوتاهی ها در انجام وظایف و ترک فعل های هر شخص 
و نهادی را که منجر به ایجاد زمینه نارضایتی در کشور شده است، مشخص شود. 
سهم مجلس نیز بایستی مشخص شود که در امر نظارت بر امور دولت و انتصابات در 

دولت چقدر کوتاهی کرده است. 
وی تاکید کرد: مجلس یازدهم بایستی به جای بیانیه دادن به مردم پاسخ دهد که 
بعد از نشستن بر کرسی های مجلس که دقیقا بعد از اعتراضات سال ۹۸ بود، برای 
پیشگیری از اعتراضات و پاسخ به مطالبات قانونی و حق طبیعی مردم چه اقداماتی 
انجام داده است؟ چه طرح هایی را تصویب کرده است؟ تحقیق و تفحص ها به چه 
نتیجه ای رسیده است؟ چند وزیر را استیضاح کرده است؟ مجلس بایستی دولت را 
مجاب و وادار به کنترل اوضاع اقتصادی و چرخش انتصابات فامیلی و رفاقتی به جای 

نخبگان می کرد که نکرده است.
مجلس به جای بیانیه دادن به مردم پاسخ بدهد

 عزیزی گفت: مجلس باید پاسخگوی کم کاری های خودش باشد، مجلس باید 
برای برون رفت از بحران راه کار عملی بدهد. اظهار نظر و صلاحیت نحوه برخورد با 
معترضین با قوه قضائیه است و در مورد اخیر مجلس خودش به صورت غیرمستقیم 
متهم است و بیانیه مجلس به نوعی فرار رو به جلو و فرار از مسئولیت محسوب می 

شود.
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واکنش سخنگوی مجلس به اظهارات خاندوزی؛ دچار فراموشی شده اید
سید نظام الدین موسوی سخنگوی مجلس در واکنش به اظهارات خاندوزی گفت: نباید توقع داشت که مجلس 
مسائل مردم را به صورت کارشناسی پیگیری نکند. دولت نظارت های کارشناسی بر سر مسائل مردم را کمک 
به خود بداند. وی در واکنش به بخش دیگری از اظهارات وزیر اقتصاد تأکید کرد: درباره لایحه اموال تملیکی 
هم احتمالًا ایشان دچار فراموشی شده اند. درست است که دولت در این زمینه یک لایحه دو فوریتی به مجلس 
ارسال کرده است، اما طبق قانون اساسی این لایحه باید توسط قوه قضاییه تنظیم و از طریق دولت به مجلس ارایه 
شود. شاید ایشان فراموش کرده اند، شش روز بعد از ارایه لایحه این مسأله در جلسه شورای هماهنگی اقتصادی 
قوا مورد بحث قرار گرفت و در جلسه مورخ ۴/1۰/1۴۰۰ مقرر شد که کارگروهی پیش نویس این لایحه را تنظیم 
کند و در این مصوبه تأکید شده است که روند ارایه لایحه از قوه قضاییه شروع شود و پس از تصویب هیأت دولت به 
مجلس ارایه شود که چنین اتفاقی نیفتاده است؛ البته مجلس آماده است به محض آنکه قوه قضاییه و دولت لایحه 

را به مجلس ارایه کردند، آن را بررسی و تصویب کند.

مهاجرت 1۶۰ متخصص قلب ظرف یک سال گذشته 
بر اساس آمار، ظرف یک سال گذشته 1۶۰ متخصص قلب مهاجرت کرده اند؛ در همین مدت 3۰ هزار نفر از 
اعضای کادر درمان از دانشکده های علوم پزشکی درخواست good standing یا »نداشتنِ سوءپیشینه« داشته اند 
که مقصدشان عمان بوده است؛ همچنین ظرف چهار سال گذشته 1۶ هزار پزشک عمومی از کشور مهاجرت 
کرده اند. آمار بالای مهاجرت پزشکان به اندازه ای نگران کننده شده که مسئولان سازمان نظام پزشکی هشدار دادند 
که در آینده ای نه چندان دور با مشکل کمبود پزشک مواجه خواهیم شد. در این خصوص، "محمد رئیس زاده" 
رئیس سازمان نظام پزشکی با صراحت گفت که »جامعه پزشکی در برخی رشته های تخصصی و فوق تخصصی با 
چالش های اساسی مواجه است و از این رو ممکن است در آینده فارغ التحصیلی از این رشته ها نداشته باشیم.وی 
با هشدار نسبت به خطر عقبگرد به ۴۰ سال پیش و استفاده از پزشکان خارجی اضافه کرد: سیاست های نادرست، 

جوانان جامعه پزشکی را نا امید کرده و منجر به سیل مهاجرت و انصراف از پزشکی خواهد کرد.

سخنگوی دولت: برای کمبود آنتی بیوتیک عذر می خواهم
سخنگو و رییس شورای اطلاع رسانی دولت گفت: من به عنوان سخنگوی دولت به خاطر کمبود دارو بویژه 
آنتی بیوتیک در داروخانه ها عذر خواهی می کنم؛ در حوزه آنتی بیوتیک کوتاهی و مسوول مربوطه در سطح معاون 
وزیر عزل و جابجا شد. علی بهادری جهرمی روز پنجشنبه در جمع دانشجویان دانشگاه فردوسی مشهد، در 
پاسخ به پرسش یکی از دانشجویان  پیرامون کمبود دارو افزود: همزمان رییس جمهور دستور دادند در حوزه 
سیاستگذاری دولت در وزارت بهداشت و همچنین شرکتهای تولید کننده دارو که بخشی از آنها زیر مجموعه 
وزارت کار بودند، پیگیری و برخورد شود.وی ادامه داد: وزارت اطلاعات نیز در خصوص این شرکتهای دارویی 
ورود کرد و یادآور می شوم که این رفتار دولت مردمی در قبال کوتاهی ها در چهارچوب برخورد با مشاور وزیر  و 

معاون وزیر تاکنون سابقه داشته است.

قیمت نان تغییر نخواهد کرد 
محمد حسن جلالی مدیرکل هماهنگی و نظارت آرد و نان بازرگانی دولتی گفت: بنابر آمار تاکنون ۹۹ درصد 
واحد های نانوایی به کارتخوان مجهز شده اند و یک درصد مشکل مالکیتی دارند. وی با بیان اینکه عملیات فازبندی 
اجرای طرح هوشمندسازی در هیچ یک از استان ها کامل نشده است، افزود: با اجرای طرح هوشمندسازی 
واحد های نانوایی تغییری در سهمیه ایجاد نشده و تنها جابه جایی در سهمیه واحد های کم فعالیت اتفاق افتاده 
است.مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور آرد و نان بازرگانی دولتی گفت: تا زمانیکه طرح هوشمندسازی به 
طور کامل اتفاق نیفتد، نمی توان درصدی از صرفه جویی آرد و گندم اعلام کرد.جلالی گفت: با اجرای طرح 
هوشمندسازی تغییری در قیمت نان برای مصرف کننده ایجاد نمی شود و مابه التفاوت قیمت یارانه ای و تمام شده 

توسط دولت به نانوایی ها پرداخت می شود.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری ۶ نفر قاچاقچی مواد مخدرطی دو عملیات
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف بیش از 1۸ کیلوگرم انواع مواد مخدر و دستگیری ۶ نفر قاچاقچی 

مواد مخدر طی دو عملیات جداگانه در استان خبر داد 
سردار بهادر اسماعیلی اظهار داشت: در پیگیری اداره عملیات ویژه پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم 
مشخص شد، دو قاچاقچی مواد افیونی قصد دارد با خودرو  پژو محموله مواد مخدر را از یکی از استان های 
مرکزی با عبور از محور مواصلاتی استان قم به تهران منتقل کنند که بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران 

این پلیس قرار گرفت.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: ضمن هماهنگی های قضائی، مأموران به محل های مورد 
نظر در محورهای مواصلاتی اعزام و با کنترل نامحسوس تردد خودروهای عبوری، سرانجام خودرو موصوف را 

شناسایی، متوقف و دو نفر متهم را دستگیر کردند.
وی افزود: سرانجام طی بازرسی صورت گرفته از خودرو پژو پارس، مقدار 13 کیلو و 35۰ گرم تریاک در قالب 
15 بسته کشف و در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 
قضائی استان شدند. سردار اسماعیلی با اشاره به عملیات دیگر اضافه کرد: در پی کسب خبری مبنی بر حمل 
مواد مخدر توسط ۴ نفر از قاچاقچیان که قصد داشتند محموله مواد مخدر "هرویین" را از پایتخت به قم منتقل 
کنند، بلافاصله مأموران به محل مورد نظر در محورهای مواصلاتی اعزام و با کنترل نامحسوس تردد خودروهای 

عبوری، سرانجام خودرو موصوف را شناسایی، متوقف و هر ۴ نفر متهم را دستگیر کردند.
وی بیان داشت: در بازرسی انجام شده از خودرو پژو ۴۰5، مقدار 5 کیلوگرم هرویین در قالب 5 بسته کشف و 
در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف انواع تجهیزات الکترونیکی قاچاق 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم از کشف انواع تجهیزات الکترونیکی قاچاق از یک دستگاه 

خودروی پژو ۴۰5 در این استان خبر داد .
سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان در عوارضی "قم -تهران" یک دستگاه 
خودروی "پژو ۴۰5" را به دلیل حمل بار قاچاق توقیف کردند. وی افزود: در ادامه طی هماهنگی با مقام قضائی 
استان خودروی موصوف برای بررسی دقیق تر به پلیس امنیت اقتصادی استان منتقل و در بازرسی صورت 
گرفته انواع تجهیزات الکترونیکی قاچاق شامل " ۴ دستگاه رک مخابراتی ، 5 عدد پورت ، 1۰۰ عدد رم ،  5 

عدد آی سی ، 1۶۰ دستگاه هارد و ۴۰ دستگاه پاور، 3۲ طاقه پارچه " فاقد مجوز و قاچاق کشف شد.
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان افزود: در این رابطه دو نفر دستگیر و متهم به همراه پرونده تشکیل 
شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شد. سرهنگ ترابی خاطرنشان کرد: شهروندان می 
توانند هرگونه گزارشات خود را از طریق سامانه 11۰ مرکز فوریت های پلیسی و یا از طریق مراجعه حضوری به 
دفتر نظارت همگانی )1۹7( واقع در خیابان امام خمینی)ره( جنب کلانتری 17 شهید بهشتی اعلام کنند. 

 
فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف 4۰۰ کیلوگرم تریاک از یک خودروی پژو
فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۴۰۰ کیلوگرم تریاک از یک دستگاه خودروی پژو پارس در استان خبر داد. 
سردار سید محمود میرفیضی در گفت وگو با خبرنگاران، اظهار کرد: در پیگیری اداره عملیات ویژه پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان قم مشخص شد، احدی از قاچاقچیان مواد افیونی قصد دارد با خودرو پژو پارس 
محموله مواد مخدر را از یکی از استان های مرکزی با عبور از محور مواصلاتی استان قم به تهران منتقل کنند 
که بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: 
ضمن هماهنگی های قضائی، مأموران به محل های مورد نظر در محورهای مواصلاتی اعزام و با کنترل 
نامحسوس تردد خودروهای عبوری، سرانجام خودرو موصوف را شناسایی و متوقف کردند. وی افزود: طی 
بازرسی صورت گرفته از خودرو پژو پارس، مقدار ۴۰۰ کیلوگرم مواد مخدر تریاک بالفاف در قالب 3۹ بسته 
موسوم به 1۰ کیلوگرمی کشف شد. فرمانده انتظامی استان افزود: شهروندان می توانند هرگونه گزارشات خود 
را از طریق سامانه 11۰ مرکز فوریت های پلیسی و یا از طریق مراجعه حضوری به دفتر نظارت همگانی )1۹7( 

واقع در خیابان امام خمینی)ره( جنب کلانتری 17 شهید بهشتی اعلام کنند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف 13 دستگاه دوچرخه مسروقه 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف 13 دستگاه دوچرخه مسروقه شهروندان در این شهر خبر داد 

سرهنگ امیر مختاری بیان داشت: در پی وقوع چند مورد سرقت دوچرخه ، شناسایی و دستگیری سارق یا 
سارقان در حوزه استحفاظی کلانتری های 11 و ۲۰ در دستور کار قرار گرفت.

وی افزود: مأموران کلانتری های موصوف با به کارگیری یک سری اقدامات تخصصی  از محل نگهداری 
اموال مسروقه مطلع شده و در بازرسی از محل مذکور تعداد 13 دستگاه انواع دوچرخه را کشف کردند و 

همچنین مشخص شد سارق به اتهام ارتکاب سایر جرایم در زندان به سر می برد.
فرمانده انتظامی شهرستان قم ادامه داد: سرقت دوچرخه نسبت به سایر وسایل نقلیه آسان تر است و 
اغلب فرصت مجرمانه به دلیل غفلت مالکان دوچرخه و رها سازی آن بدون رعایت اصول ایمنی در مکان های 

نامناسب و یا مکان های خیلی خلوت و یا خیلی شلوغ ایجاد می شود.

رییس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
 اضافه شدن ۶۰ دستگاه اتوبوس بازسازی شده در سال جاری به ناوگان عمومی 
قم خاطرنشان کرد: درسال جاری نیز با انتشار 1۲۶۰ میلیارد ریال اوراق مشارکت 

به  زودی ۹۹ دستگاه اتوبوس جدید خریداری خواهد شد. 
به گزارش ندای قم ،سیدمحمد حسین دهناد در گفت وگویی با اشاره به تدوین 
طرح جامع حمل ونقل شهر قم با نگاه جامع نگر و آینده نگرانه، ابراز داشت: 
افزایش حجم ترافیک و کاهش سطح سرویس معابر و افزایش گره های ترافیکی از 

مباحثی که هم اکنون شهر قم با آن روبه رو است.
رییس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: 
سال ۸5 حدود ۶۰ هزار خودرو در شهر قم پلاک گذاری شده بود درحالی که 
هم اکنون ۲۰۰ هزار خودرو در معابر شهری قم تردد می کنند که افزایش بیش از 

3 برابری را نشان می دهد.
وی خاطرنشان کرد: در این مدت سهم استفاده از خودروهای شخصی از ۲۲ 

درصد در سال ۸5 به بیش از ۴5 درصد در پایان سال 1۴۰۰ رسیده است.
وی بیان کرد: توسعه سامانه های ریلی، توسعه متوازن تقاطع های غیرهمسطح، 
توسعه ناوگان عمومی، اصلاح رفتار ترافیکی شهروندان برای استفاده از ظرفیت 
اولویت دار در طرح جامع  معابر کنونی و هوشمند سازی معابر جزو مباحث 

حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم است.
رییس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم توسعه ناوگان 
عمومی را از راهکارهای ریشه ای در حل مشکلات ترافیکی شهر قم یاد کرد و 
گفت: پس از بازگشایی مدارس و کنترل ویروس کرونا، استفاده عمومی از ناوگان 
عمومی قم از 3۰ هزار نفر در روز با افزایش بیش از ۲ برابری به 75 هزار نفر طی 

روز رسیده است.
وی با اشاره به اضافه شدن ۶۰ دستگاه اتوبوس بازسازی شده در سال جاری به 
ناوگان عمومی قم خاطرنشان کرد: امسال نیز با انتشار 1۲۶ میلیارد تومان اوراق 

مشارکت به زودی ۹۹ دستگاه اتوبوس جدید خریداری خواهد شد.

رییس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم: 
۹۹ اتوبوس جدید به ناوگان عمومی قم اضافه می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد:

احداث ۵۰۰ جای پارک 
در فاز ۵ عمار یاسر

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: ادامه طرح عمار یاسر نیز در دو جبهه 
در حال انجام است و تمام تملکات محور اصلی انجام شده است و در این پروژه 
عمرانی به خاطر اختلاف سطح موجود 5۰۰ سلول پارکینگ احداث شده است.

عباس حلوایی زاده در جلسه کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر قم، اظهار داشت: از 1۲۶ هزار تن آسفالت پیش بینی شده جهت توزیع در 

شهر، افزون بر 77 هزار تن توزیع و تحویل مناطق شده است.
به گفته معاون فنی و عمرانی شهرداری قم، از ابتدای سال جاری ۲۹۶ میلیارد 
از  جاری  پیمان  ده ها  این  بر  علاوه  و  است  انجام گرفته  قرارداد  انعقاد  تومان 

سال های گذشته نیز در حال اجراست.
وی با اشاره به آخرین وضعیت برخی پروژه های عمرانی، یادآور شد: زیرگذر امام 
حسین)ع( حدفاصل بین میدان امام حسین)ع( تا بلوار یادگار با پیشرفت فیزیکی 
۹5 درصدی و اعتبار 115 میلیارد تومانی بکار رفته به زودی آماده بهره برداری 
می شود؛ چند ملک باقی مانده در مسیر این محور تملک و در حال تخریب است.

حلوایی زاده خاطرنشان کرد:  پروژه میدان نماز نیز با اعتبار بکار رفته حدود 
۹۸ میلیارد تومان، پیشرفت فیزیکی بیش از 7۰ درصدی داشته و تا پایان سال 
در اختیار شهروندان قرار می گیرد. وی با بیان اینکه ادامه طرح عمار یاسر نیز در 
دو جبهه در حال انجام است اضافه کرد: تمام تملکات محور اصلی انجام شده 
است، در این پروژه عمرانی به خاطر اختلاف سطح موجود 5۰۰ سلول پارکینگ 

احداث شده است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به وضعیت پروژه شهدای روحانیت 
تصریح کرد: این طرح نیز پیشرفت فیزیکی مطلوبی دارد و تلاش می شود تا پایان 
سال به بهره برداری برسد. وی عنوان کرد: مسیر بی آر تی پردیسان نیز با پیشرفت 
فیزیکی بالای ۸۶ درصدی و مجموعه فرهنگی ورزشی منطقه هشت نیز امسال 

در اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت.
سازه  از  مهمی  بخش  داشت:  اظهار  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
شهربازی معارفی در 7 هزار متر زیربنا انجام و بعد از پایان اسکلت، قرارداد جدید 
نازک کاری ساختمان انجام می شود، همچنین تأمین زیرساخت های محله ۹ 

پردیسان و ایستگاه مادر آتش نشانی نیز تا پایان سال جاری نهایی خواهد شد.
 

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم مطرح کرد:

استفاده از سرمایه های خرد مردم
 در پروژه های شهری

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم با اشاره 
به اینکه قالب جدیدی از سرمایه گذاری با عنوان سهام پروژه در حال آغاز شدن 
است، گفت: در این حالت تلاش خواهیم داشت پروژه ها را به بورس برده و از 

سرمایه های خرد مردم استفاده کنیم تا آن ها نیز درگیر پروژه های شهری باشند.
حوزه  پروژه های  از  رسانه  اصحاب  بازدید  تور  حاشیه  در  رمضانی  علی 
سرمایه گذاری شهرداری قم با اشاره به اینکه بخشی از درآمدهای شهرداری از 
محل مشارکت با بخش خصوصی تأمین می شود، اظهار کرد: این مشارکت در 

دو نوع انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه در نوع نخست در مواردی که برای شهرداری آورده ای به همراه 
داشته باشد از راه عدم دریافت عوارض انجام خواهد شد، مطرح کرد: در نوع دوم 

نیز در مواردی که شهرداری امکاناتی مانند زمین دارد، استفاده می شود.
رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم با اشاره 
به اینکه در پروژه های مشارکتی درصدی از تکمیل پروژه برای شهرداری است، 
عنوان کرد: در چند قالب می توان این مشارکت را پیشبرد که یکی از قالب های 

آن ساخت، واگذاری، اجاره و بهره برداری است.
وی ادامه داد: در این حالت طی چند سال پروژه در اختیار سرمایه گذار قرار 
خواهد گرفت و سپس پس از پایان مهلت قرارداد به شهرداری باز خواهد گشت.

رمضانی با تأکید بر اینکه برخی از پروژه ها نیز مشارکت مدنی است، خاطرنشان 
کرد: در این حالت شهرداری و سرمایه گذار پس از اتمام پروژه سهم مشخص شده 
خود را بر خواهند داشت. وی با اشاره به اینکه قالب جدیدی با عنوان سهام پروژه 
در حال آغاز شدن است، ابراز کرد: در این حالت تلاش خواهیم داشت پروژه ها 
را به بورس برده و از سرمایه های خرد مردم استفاده کنیم تا آن ها نیز درگیر 
پروژه های شهری باشند. رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی 
شهرداری قم با بیان اینکه رویکرد ما رفع موانع پروژه ها است، تصریح کرد: اگر 
مدت زمان اجرا و به بهره برداری رسیدن پروژه ها بیش ازحد طولانی شود، هم 
شهرداری و هم سرمایه گذار متضرر خواهند شد. وی با اشاره به اینکه فرصت های 
سرمایه گذاری شهر تا افق 1۴۰۴ تدوین خواهد شد، یادآور شد: پس از تدوین این 
افق از سال 1۴۰۲ فراخوان ها برای جذب مشارکت انجام خواهد شد. رمضانی 
با بیان اینکه پروژه های عمرانی می توانند کمک حال شهرداری باشد، ابراز کرد: 
یکی از نیازمندی های شهر قم در حوزه پارکینگ است که ازجمله پروژه های در 

حال انجام در این راستا پروژه چارسو است.
 

معاون حمل ونقل ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اجرای نهضت ساخت پارکینگ 
درشهرقم

معاون حمل ونقل ترافیک شهرداری قم با اشاره به مشکلات کمبود پارکینگ در 
قم گفت: احداث پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر، پارکینگ چهل اختران، بلوار 
امین، خیابان امام خمینی)ره( احیای پارکینگ معلم و ساخت پارکینگ انقلاب 

به همین منظور در دستور شهرداری قم قرار گرفته است.
مسعود طبیبی در جلسه کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر 
قم، اظهار داشت: کاهش دخالت انسانی مهمترین فرآیند و اقدامی بوده که باید 

در حوزه حمل ونقل شهر قم انجام بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: تجهیز سیستم هوشمند کنترل سرعت در محورهای 
اولویت های مهم شهرداری قم است و مجموعه مدیریت  از  پرسرعت شهری 
شهری در این گونه مباحث رویکرد خود را بر کیفی سازی اقدامات بنیان گذاشته 

است.
معاون حمل ونقل ترافیک شهرداری قم با اشاره به مشکلات کمبود پارکینگ در 
قم ابراز کرد: احداث پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر، پارکینگ چهل اختران، 
بلوار امین، خیابان امام خمینی)ره( احیای پارکینگ معلم و ساخت پارکینگ 

انقلاب به همین منظور در دستور شهرداری قم قرار گرفته است.
به گفته وی، با توجه به تعداد بالای تصادفات در بلوار الغدیر، اعتباراتی جهت 

اصلاح ترافیکی و کاهش سرعت خودروهای ترافیکی در نظر گرفته شده است.
 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

نصب 4 پل عابر پیاده در بلوار الغدیر
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر تعداد بالای 
تصادف ها در بلوار الغدیر، گفت: کارکرد اصلی بلوار الغدیر جابه جایی وسایل نقلیه 
بوده و بنابراین لازم است تا تردد عابران پیاده به صورت غیرهمسطح انجام بگیرد.

حسین شعبانزاده در گفت و گویی با تأکید بر تعداد بالای تصادف ها در بلوار 
الغدیر، اظهار داشت: کارکرد اصلی بلوار الغدیر جابه جایی وسایل نقلیه بوده و 

بنابراین لازم است تا تردد عابران پیاده به صورت غیرهمسطح انجام بگیرد.
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: هم اکنون در 
طول ۹ کیلومتر مسیر این بلوار ۴ پل عابر پیاده نصب شده که کفایت نیاز عابران 

پیاده را ندارد.
وی با تأکید بر تأثیرگذاری دوربین های کنترل سرعت در اصلاح رفتار برخی 
رانندگان پرخطر، خاطرنشان کرد: طی کردن مسیر ۹ کیلومتری این بلوار با 
حداکثر سرعت 7۰ کیلومتر، زمان مشخصی دارد و لازم است تا پلیس راهور 
با استفاده از اطلاعات دوربین های ثبت متوسط سرعت بین نقاط، با رانندگان 
پرخطر و حادثه ساز برخورد کنند. شعبانزاده خاطرنشان کرد: هم اکنون سه 
دوربین کنترل سرعت معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم به همراه یک 

دوربین پلیس راهور در این مجوز فعال است.

سند مالکیت تک برگ مسجد مقدس جمکران توسط رئیس سازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور تحویل تولیت این مکان مقدس شد.

براساس این گزارش ،مراسم اهدای سند مالکیت تک برگ مسجد مقدس 
مکان  این  تولیت  رحیمیان  والمسلمین  الاسلام  حجت  حضور  با  جمکران 
مقدس، حسن بابایی رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و جمعی از 

معاونین و مدیران دو مجموعه برگزار شد.
تولیت مسجد مقدس جمکران در این مراسم با بیان اینکه افرادی که در این کار 
ارزشمند توفیق همکاری داشتند خدمت شایانی را به مسجد که خانه خداست 

انجام دادند، از زحمات صورت گرفته برای انجام این خدمت تقدیر کرد.
حجت الاسلام والمسلمین رحیمیان با اشاره به اینکه برخی اعمال نیک 
جاودانه هم می شوند؛ خدمت به خانه خدا را عمل نیکی دانست که ثواب آن تا 
قیامت به افراد خواهد رسید و خداوند آنان را در ثواب عبادات و اعمالی که مردم 

در آن انجام می دهند شریک خواهد کرد.
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور در این مراسم گزارشی از روند صدور 
سند تک برگ مسجد مقدس جمکران ارائه کرد و گفت: در ابتدا سند مالکیت 
تک برگ خود مسجد که دارای سند و پلاک ثبتی مجزا به مساحت ۶۴ هزار و 

۲7۶ متر مربع بود صادر شد.
وی ادامه داد: در خصوص سند مالکیت محوطه مسجد که قسمت های 
مشاعی از ۲۲ پلاک ثبتی بود، در ابتدا نقشه ۲۲ پلاک ثبتی تهیه شد و سپس 
تصرفات محوطه مسجد به مساحت ۲۹۰ هزار و 1۲ متر مربع برداشت شد که 

رأی آن در قانون تعیین تکلیف صادر و در ادامه سند مالکیت آن صادر شد.
بابایی افزود: سپس سند تجمیعی مسجد و محوطه جمعاً به مساحت 35۴ 

هزار و ۲۸۸ متر مربع معادل 35 و نیم هکتار صادر شد.

وی با اشاره به اینکه اقدامات شاخص دیگری در خصوص این مکان مقدس 
در حال اجراست، ابراز کرد: تهیه عکس های هوایی و ارتوفتو و تولید نقشه از 
حریم جمکران و سپس ژئورفرنس مربوط به حدود ۲5۰ پلاک ثبتی به مساحت 
تقریبی 5۰۰ هکتار با هزینه بالغ بر 5۰۰ میلیون تومان انجام شد که جهت تأیید 
به سازمان نقشه برداری ارسال شده است که پس از وصول نسبت به تطبیق 
با مستندات و نهایتاً تثبیت اسناد مربوط به مسجد مقدس جمکران و مالکان 

خصوصی صورت خواهد گرفت.
در پایان این مراسم حکم و نشان خادمی افتخاری مسجد مقدس جمکران 
توسط تولیت این مکان مقدس به رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و 

قائم مقام وی و مدیر کل ثبت اسناد و املاک استان قم اهدا شد.

با حضور رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور؛

سند تک برگ مسجد مقدس جمکران تحویل شد

طبیعت پاییزی گیلان 

استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
قم گفت: طی سفر سال گذشته هیأت دولت 
به استان قم، تعین تکلیف منوریل قم در صدر 
مشکلات استان جای گرفت و پس از برگزاری 
جلسات متعدد کارشناسی و مدیریتی تصمیم 
بر راه اندازی و تکمیل این پروژه ملی با پشتوانه 

منابع مالی دولتی گرفته شد.
ابراهیم معتمدی در جلسه ای در کارگاه منوریل 
رئیس جمهور  شخص  و  دولت  خواست  از  قم 
برای تکمیل و راه اندازی منوریل قم سخن گفت 
و اظهار داشت: طی سفر سال گذشته هیأت 
دولت به استان قم، تعین تکلیف منوریل قم 
در صدر مشکلات استان جای گرفت و پس از 
برگزاری جلسات متعدد کارشناسی و مدیریتی 
تصمیم بر راه اندازی و تکمیل این پروژه ملی با 

پشتوانه منابع مالی دولتی گرفته شد.
استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
قم اضافه کرد: بهترین و در دسترس ترین راه 

برای تأمین منابع مالی مورد نیاز پروژه منوریل 
مورد  که  بوده  نفتی  تهاتر  از ظرفیت  استفاده 
و  است  نیز  دولت  در  ذی ربط  مسئولین  تأیید 
استانداری قم در زمینه رفع موانع و هموار کردن 
مسیر در همه زمینه ها علی الخصوص مسائل 
مالی، قراردادی و امور مرتبط با سایر نهادها و 

سازمان ها هیچ محدودیتی پیش رو ندارد.
سازمان  سرپرست  باف،  انگشت  محمدرضا 
اهمیت  کرد:  عنوان  نیز  قم  شهری  قطار 
سازمان   این  برای  منوریل  پروژه  راه اندازی 
همانند پروژه مترو بوده و انتخاب مشاور و مدیر 
پروژه از سوی سازمان قطار شهری قم جهت 
راه اندازی  به  و سرعت بخشیدن  امور  تسهیل 

پروژه در کمترین زمان ممکن انجام شد.
ماندگاری مسافر در قم کمتر از هفت ساعت 

است
استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
و  عمران  کمیسیون  جلسه  در  همچنین  قم 

قممشکل  شهر  اسلامی  شورای  حمل ونقل 
قرارداد  توجه  مورد  را  قم  در  پارکینگ  کمبود 
خودروهای  سهم  افزایش  به  توجه  با  افزود:  و 
شخصی از سفرهای شهری و حضور میلیونی 
زائران، توسعه پارکینگ در هسته مرکزی شهر 
توسعه  سمت  به  باید  و  است  بحران آفرین 
مرکزی  هسته  از  خارج  و  حاشیه ای  پارکینگ 

سوق بدهیم.
معتمدی یادآور شد: روزانه به صورت متوسط 
و  می شود  قم  استان  وارد  خودرو  هزار   ۲7۰
در این شرایط لازم است تا توسعه حمل ونقل 
عمومی در شهر قم با توجه به محدودیت معابر و 

ظرفیت های پارکینگ مورد توجه باشد.
مباحث  در  قم  زیرساختی  ضعف  وی 
گردشگری و جذب مسافر را مورد توجه قرارداد 
اولیه  زیرساخت های  در  قم  ضعف  گفت:  و 
مسافران  ماندگاری  تا  شده  سبب  گردشگری 

ورودی به این شهر کمتر از 7 ساعت باشد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

هیچ محدودیتی برای اجرای پروژه منوریل وجود ندارد

عکاس : امید رجبی پور

مدیر کل امور اقتصادی و  دارایی استان قم در 
هشتمین جلسه فنی- تخصصی ذیحسابان استان 
در سال جاری، بر خرید و استفاده دستگاههای 
تولید  استان  در  که  و خدماتی  کالاها  از  اجرایی 

میشود، تاکید کرد.
مهدی فراهانی افزود: گاها در جلسات گفتگوی 
کنندگان  تولید  از  دولت،  و   خصوصی  بخش 
استان گلایه هایی میشنویم مبنی بر عدم اقبال 
به خرید کالاهای تولید شده آنها در استان و این 
در حالیست که بعضی از تولیدات استان، از نظر 
کیفیت حتی با نمونه های خارجی و  وارداتی هم 

برابری می کنند.
نماینده وزیر اقتصاد در استان قم در ادامه جلسه، 

بر همکاری مدیران و  ذیحسابان استان برای فروش 
اموال مازاد دولتی تاکید کرد.

وی تصریح کرد:با توجه به اینکه در قانون بودجه 
قم،  برای  درآمد  درصدی   1۰7 افزایش  امسال، 
مصوب شده است و متاسفانه هنوز نسبت به تحقق 
درآمد مصوب، دچار کسری هستیم لذا بحث مولد 
سازی و فروش اموال مازاد دولتی،در دستور کار 

جدی استان است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان نیز 
که در این جلسه حضور داشت؛ از تلاش ذیحسابان 
دستگاههای  های  حساب  بستن  برای  استان 
اجرایی و جذب اعتبارات تشکر کرد و دغدغه آنها را 
در خصوص جذب تخصیص و اعتبارات دستگاهها 

قابل تقدیر خواند. نادری با اشاره به اینکه تاکنون 
استان قم تک شهرستانی و اکنون سه شهرستانی 
شده است افزود: جا به جایی تخصیص اعتبارات 
بین  در  اجرایی  دستگاههای  های  طرح  بین 
شهرستانها،بدون مجوز سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی، منع قانونی دارد چرا که شهرستانها اعتبارات 
باید  اعتبارات  و موازنه  دارند  خود  به  مخصوص 
رعایت شود. وی گفت: پیش بینی رشد اقتصادی 
برای کشور ۸ درصد و برای استان قم، ۸/7 درصد 
است.  مدیر کل دفتر حسابهای اقتصادی مرکز 
آمار ایران، مهمان دیگر هشتمین جلسه ذیحسابان 
  GDP استان بود که در خصوص  اهمیت و  محاسبه

دستگاههای دولتی، توضیحاتی ارائه کرد.

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم خطاب به ذیحسابان: 

خرید کالاها و خدمات تولیدی استان در اولویت دستگاه های اجرایی باشد


